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PRESENTACIč 

  

L'article 31.1 de la Llei 11/1988, de 26 de desembre, que ens regula, estableix el seg¿ent:  

  
El S²ndic de Greuges donar¨ compte anualment a les Corts Valencianes de la 

gesti· realitzada, en un informe que presentar¨ davant de la Comissi· de 

Peticions, quan es troben reunides en per²ode ordinari de sessions. 
  

En compliment dôaquesta obligaci·, tinc l'honor de presentar a les Corts un resum de 

l'activitat exercida pel S²ndic de Greuges durant l'any 2017. 

  

La present Mem¸ria o informe anual ha sigut elaborada amb la colĿlaboraci· i participaci· 

dels meus adjunts, en qui vaig delegar les seg¿ents compet¯ncies mitjanant una 

Resoluci· de data 31 de juliol de 2014. 

  

D'una banda, Ćngel Luna Gonz§lez ïadjunt primerï t® delegades les compet¯ncies del 

S²ndic en mat¯ria dôOcupaci· P¼blica i R¯gim Jur²dic, Servicis Socials, Atenci· a la 

Depend¯ncia, Drets de G¯nere i Igualtat i Dona i, finalment, Habitatge Social.  

  

D'una altra banda, Carlos Morenilla Jim®nez ïadjunt segon- t® delegades les 

compet¯ncies en mat¯ria d'Educaci· i Drets Ling¿²stics, Sanitat, Menors, Hisenda P¼blica 

i Altres êmbits d'Actuaci· P¼blica, Urbanisme, Territori, Medi Ambient i Servicis 

Locals.   

  

L'article 32, apartats 1 i 3, de l'esmentada Llei 11/1988 assenyala que la Mem¸ria o 

informe anual haur¨ de tindre el contingut seg¿ent, com a m²nim:  
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1. El S²ndic de Greuges donar¨ compte de la situaci· general de la protecci· 

dels drets i llibertats de la Comunitat Valenciana a qu¯ aquesta Llei es refereix, 

del nombre i la naturalesa de les queixes presentades, com tamb® dôaquelles 

que van ser objecte d'investigaci· i el seu resultat, amb especificaci· dels 

suggeriments o recomanacions admesos per l'Administraci·.  

  

3. L'informe haur¨ de contenir, necess¨riament, un annex que anir¨ destinat a 

les Corts Valencianes, en el qual es far¨ complida liquidaci· del pressupost de 

la Sindicatura en el per²ode a qu¯ corresponga lôinforme. 

  

La Mem¸ria o informe anual comena amb una breu exposici· de les dades estad²stiques 

referides a l'activitat exercida pel S²ndic de Greuges durant 2017; a continuaci·, donem 

compte de l'apartat sobre ñLa situaci· general de la protecci· dels drets i llibertats de la 

Comunitat Valencianaò, en qu¯ fem una radiografia de l'estat dels principals drets per 

mat¯ries i exposem alguns exemples concrets de les queixes tramitades en cada mat¯ria.  

  

Per aquest motiu, i at®s que tots els nostres suggeriments i recomanacions emesos estan 

publicats en la nostra p¨gina web, enguany hem decidit donar compte d'exemples concrets 

de les queixes tramitades pel que fa a l'exposici· de la situaci· general dels drets, amb 

l'objecte de reduir l'extensi· i agilitzar la lectura i comprensi· de la Mem¸ria anual. Igual 

que l'any anterior, es pot consultar el contingut ²ntegre de la resoluci· dictada en cada 

queixa si es punxa sobre el n¼mero de queixa que apareix destacat en negreta i amb 

diferent color. Hi hem inserit enllaos per a visualitzar la resoluci· tal com apareix 

publicada en la nostra p¨gina web.   

  

Aix² mateix, juntament amb les dades estad²stiques i la situaci· general dels drets, tamb® 

donem compte de totes les investigacions iniciades d'ofici per aquesta instituci· en 2017 

i del resultat dôaquelles que es trobaven en tramitaci· en anys anteriors.  

  

Tamb® dediquem uns apartats per a retre comptes del compliment dels indicadors de 

qualitat de la Carta de Servicis del S²ndic, les consultes rebudes en l'Oficina d'Atenci· 

Ciutadana, les activitats institucionals, les actuacions realitzades en els observatoris del 

menor i de la vulnerabilitat i, finalment, el compte anual del S²ndic de Greuges de 

lôexercici 2017.   

  

Una vegada dit aix¸ anterior, les actuacions realitzades per aquesta instituci· en 2017 

pugen, en nombre de queixes rebudes i consultes realitzades, a un total de 30.136, una 

xifra que significa un augment del 6,46% respecte de la quantitat de treball realitzat pel 

S²ndic de Greuges en els anys anteriors (28.305 en 2016). 

  

Quant a les queixes presentades per la ciutadania durant el 2017, s'han plantejat un total 

de 17.544 queixes, de les quals 39 s'han incoat d'ofici. Aix¸ reflecteix un augment 

respecte de l'any passat, en qu¯ vam rebre 14.143 queixes, i un lleuger descens en les 

investigacions d'ofici, que en van ser 47.  

  

A continuaci·, passem a exposar les mat¯ries que m®s preocupen les persones que en 

2017 han acudit al S²ndic de Greuges: educaci· (6.661 queixes); medi ambient (2.891); 

sanitat (2.290); tr¨nsit (1.808), servicis p¼blics locals (937), atenci· a la depend¯ncia 

(937), ocupaci· p¼blica (338) i servicis socials (281).    
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Quant a la proced¯ncia geogr¨fica de les queixes presentades, les dades s·n les seg¿ents: 

lô1,36% de les queixes procedeixen de la prov²ncia de Castell·, el 35,99% de la prov²ncia 

de Val¯ncia i el 62,65% de la prov²ncia d'Alacant.     

  

Durant l'any 2017 s'han at®s un total de 12.592 consultes per part de l'Oficina d'Atenci· 

Ciutadana, de les quals 4.072 s·n noves consultes (®s a dir, primeres consultes en relaci· 

amb una mat¯ria determinada) i 8.520 constitueixen seguiments (®s a dir, qualsevol tipus 

de consulta en relaci· amb una queixa ja oberta).  

  

D'altra banda, s'han produµt 17.328 accessos telem¨tics pels ciutadans i ciutadanes a l'estat 

de tramitaci· del seu expedient. Aquests accessos telem¨tics han de distingir-se de les 

consultes telem¨tiques, ja que en aquestes ¼ltimes interv® l'Oficina d'Atenci· Ciutadana, 

i els primers s·n realitzats per la ciutadania sense la nostra intervenci·. 

  

Les mat¯ries m®s consultades en 2017 han sigut les seg¿ents, per aquest ordre: atenci· a 

la depend¯ncia (2.751); educaci· (1.757 consultes); medi ambient (1.238); urbanisme i 

habitatge (1.182) i servicis socials (1.052).   

  

Aix² mateix, m'agradaria destacar l'important grau d'acceptaci· per part de les 

administracions p¼bliques de les recomanacions o suggeriments dictats pel S²ndic de 

Greuges durant el 2017, ja que, d'un total de 6.288 respostes, en el moment de redactar el 

present informe anual se nôhan acceptat 5.801, el que significa un grau d'acceptaci· de 

92,96%. 

  

Tanmateix, sempre volem recordar que, en molts casos, la realitat demostra que per a 

l'Administraci· l'acceptaci· no implica el seu compliment, i ®s per aix¸ que continuem 

esforant-nos per tal de fer un seguiment exhaustiu de les queixes, a fi de comprovar 

l'efectiu i real compliment de les nostres recomanacions.  

  

Tamb® conv® remarcar l'elevat grau d'efic¨cia del S²ndic de Greuges, ja que s·n molt 

nombroses les queixes que se solucionen de forma favorable per al ciutad¨ amb la mera 

admissi· a tr¨mit, sense que calga dirigir cap recomanaci· o suggeriment a l'administraci· 

corresponent.   

  

D'altra banda, el grau de colĿlaboraci· de les administracions p¼bliques valencianes amb 

aquesta instituci· continua sent molt elevat i satisfactori. Tot i amb aix¸, enguany donem 

compte en un apartat espec²fic de les administracions que no han contestat a les 

solĿlicituds d'informaci· del S²ndic, una vegada transcorreguts m®s de quatre mesos en 

qualsevol cas i despr®s de diversos requeriments, el que ha provocat que es dictaren 

resolucions amb les dades que es trobaven en els expedients, per¸ sense con®ixer el punt 

de vista de l'administraci· denunciada. Tamb® indiquem les administracions que no han 

donat resposta a les recomanacions o recordatoris de deures legals continguts en les 

resolucions del S²ndic, despr®s de repetits intents dirigits a obtindre aquesta resposta. En 

alguns casos, l'informe solĿlicitat inicialment a l'administraci· corresponent es rep, mesos 

despr®s, quan ja li hem comunicat la resoluci· dictada o, fins i tot, despr®s d'haver-li sigut 

notificat el tancament de l'expedient de queixa. 

  

Quant a la implantaci· i desenvolupament de les noves tecnologies, al novembre 

d'enguany vam posar en funcionament la nova web i seu del S²ndic de Greuges, uns canals 

cada vegada m®s emprats per la ciutadania per a relacionar-se amb aquesta instituci·. Hui, 
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qualsevol tr¨mit amb el S²ndic de Greuges es pot fer de manera telem¨tica, sense 

necessitat de desplaaments, en qualsevol moment del dia i qualsevol dia de la setmana. 

  

A causa d'aquest auge dels mitjans electr¸nics de qu¯ hem parlat anteriorment, durant 

aquest ¼ltim any s'ha produµt un notable augment dels tr¨mits duts a terme a trav®s de la 

nostra web i de la nostra seu electr¸nica. Si l'any 2016 es van comptabilitzar un total de 

117.256 tr¨mits electr¸nics, durant el 2017 aquests procediments van pujar a 165.917, el 

que representa un increment del 41,5%. Entenem per tr¨mits electr¸nics les consultes a 

expedients de queixes ïtant obertes com tancades-, els enviaments de claus privades, 

enviaments telem¨tics tant a l'Administraci· com a l'usuari de documents relatius a 

expedients de queixa, etc.  

  

Segons dades oferides per Google Analytics, al llarg de tot l'any 2017, la nostra web i/o 

la nostra seu electr¸nica van ser visitades per 41.805 persones, uns usuaris que van iniciar 

un total de 81.674 sessions que, al seu torn, van generar 369.020 visites a p¨gines del 

nostre portal web.  

  

D'altra banda, tamb® donem compte en un apartat espec²fic de la Mem¸ria de la important 

activitat exercida pels dos observatoris creats pel S²ndic de Greuges i que estan funcionant 

des de 2015: l'Observatori del Menor i l'Observatori de la Vulnerabilitat.   

  

Amb el funcionament d'ambd·s observatoris i la participaci· de professionals i experts 

dels diversos ¨mbits d'inter®s, el S²ndic s'enriqueix amb els distints enfocaments i 

perspectives de les problem¨tiques analitzades i aix² disposa d'una visi· global dels 

assumptes que cal tractar.  S·n, per tant, uns excelĿlents instruments de treball i suport 

per a la labor d'aquesta instituci·.  

  

Per aix¸, volem aprofitar aquestes l²nies per a agrair i recon®ixer p¼blicament a totes les 

persones que han participat activament durant els ¼ltims dos anys en les diverses reunions 

de treball d'aquests dos observatoris. Sens dubte, l'esfor, el temps i la dedicaci· de totes 

les persones participants mereixen la nostra gratitud m®s sincera. En la nostra p¨gina web 

es poden consultar els membres dels plenaris -associacions, colĿlegis professionals, ONG, 

organitzacions sindicals, experts, etc.- tant de l'Observatori del Menor com de 

l'Observatori de la Vulnerabilitat. 

  

A continuaci·, detallem el nombre d'exemplars de publicacions editats i distribuµts en 

2017:  

  

Å 500 exemplars de l'informe especial: El paper dels servicis socials generals en la 

lluita contra la pobresa i l'exclusi· social en els municipis valencians durant la 

crisi.  

Å 500 exemplars de l'informe especial: L'exercici de la tutela de menors per les 

administracions p¼bliques valencianes.  

Å 700 exemplars de l'informe especial: L'atenci· i protecci· a les dones v²ctimes de 

viol¯ncia de g¯nere a la Comunitat Valenciana. 

 Å 25 exemplars de l'informe anual 2016 (en castell¨ i valenci¨).  

 

Per a concloure, en l'apartat del present informe anual dedicat a les ñActivitats del S²ndicò 

donem compte de les nombroses actuacions en qu¯ hem participat o que hem dut a terme, 

que s·n, entre dôaltres, les seg¿ents:  
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XXXII Jornades de Coordinaci· de Defensors del Poble; trobada de defensors del poble 

sobre solĿlicitants d'asil; signatura del Codi de Bon Govern; seminari: ñReptes dels drets 

humans a Europa IIò; confer¯ncia de la Xarxa Europea de Defensors del Poble; Jornada 

dels Drets de la Inf¨ncia: L'atenci· a la salut mental infantojuvenil; Projecte Europeu 

Hans Up; cursos sobre el S²ndic de Greuges inclosos en el Pla de Formaci· 2017 de 

l'Institut Valenci¨ d'Administraci· P¼blica; concurs de dibuix i redacci·; visites escolars 

i universit¨ries per a con®ixer la instituci· del S²ndic de Greuges i, finalment, convenis 

de colĿlaboraci· subscrits amb les entitats locals de la Comunitat Valenciana.  

  

No vull finalitzar l'exposici· resumida de l'informe anual 2017 sense expressar 

p¼blicament el meu sincer agraµment a totes les persones que han acudit al S²ndic i hi han 

depositat la seua confiana per a resoldre els seus problemes amb les entitats p¼bliques 

valencianes, com tamb® a tots els periodistes i mitjans de comunicaci· que di¨riament 

difonen les nostres actuacions per al coneixement general per part de la ciutadania.  

  

I, per descomptat, tamb® vull agrair a totes les autoritats i funcionaris el seu magn²fic grau 

de colĿlaboraci· amb aquesta instituci·, ja que sense el seu constant treball no seria 

possible continuar avanant en la millora de la defensa i protecci· dels drets de les 

persones.   

  

   

          Jos® Cholbi Diego 

S²ndic de Greuges de la Comunitat Valenciana  
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1. ACTUACIONS DEL SĉNDIC DE GREUGES 

 

 

1.1. Nombre de queixes i consultes dirigides al S²ndic de Greuges en 2017 
 

 

 Nre. % 

Queixes presentades per la ciutadania 17.505 58,09 

Queixes iniciades d'ofici 39 0,13 

Consultes rebudes per l'Oficina d'Atenci· Ciutadana 12.592 41,78 

Total 30.136 100,00 
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1.2. Evoluci· de les queixes 
 

 

Anys Nre. queixes 

2008 3.927 

2009 3.647 

2010 9.504 

2011 11.900 

2012 14.585 

2013 19.134 

2014 13.029 

2015 13.604 

2016 14.143 

2017 17.544 
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1.3. Mat¯ries sobre les quals versen les queixes formulades en 2017 
 

 

Mat¯ria 
Total 
2017 % 

Educaci· 6.661 37,97% 

Medi ambient 2.891 16,48% 

Sanitat 2.290 13,05% 

Tr̈nsit 1.808 10,31% 

Servicis p¼blics locals 937 5,34% 

Atenci· a la depend¯ncia 937 5,34% 

Ocupaci· p¼blica 338 1,93% 

Servicis socials 281 1,60% 

Urbanisme 279 1,59% 

R̄ gim jur²dic 253 1,44% 

Defensor del Poble 175 1,00% 

Hisenda p¼blica 157 0,89% 

Habitatge 133 0,76% 

Conflictes juridicoprivats 67 0,38% 

Patrimoni cultural valenci ̈ 55 0,31% 

Drets ling¿²stics 55 0,31% 

Menors 39 0,22% 

ColĿlegis professionals i Administraci· corporativa 36 0,21% 

B®ns 27 0,15% 

Exercici d'activitats econ¸miques 21 0,12% 

Ind¼stria 18 0,10% 

Ocupaci· 16 0,09% 

Comer i consum 15 0,09% 

Transports 12 0,07% 

Assumptes sub-iudice o amb resoluci· judicial 12 0,07% 

Drets de g¯nere i igualtat 10 0,06% 

Just²cia 9 0,05% 

Obres p¼bliques 7 0,04% 

Esports 4 0,02% 

Agricultura 1 0,01% 

Total 17.544 100,00% 
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1.3.1. Variaci· anual del nombre de queixes 

Mat¯ria 

Any 2017 Any 2016 Any 2015 

Nombre 
de 

queixes 

% del 
total 

Variaci· 
any 
anterior 

Nombre 
de 

queixes 
% del total 

Variaci· 
any 

anterior 

Nombre 
de 

queixes 
% del total 

Educaci· 6.661 37,97% 26,66% 5.259 37,18% 130,46% 2.282 16,77% 

Medi ambient 2.891 16,48% 209,86% 933 6,60% 51,71% 615 4,52% 

Sanitat 2.290 13,05% 384,14% 473 3,34% 322,32% 112 0,82% 

Tr¨nsit 1.808 10,31% 933,14% 175 1,24% 337,50% 40 0,29% 

Servicis p¼blics locals 937 5,34% 10,11% 851 6,02% 69,86% 501 3,68% 

Atenci· a la depend¯ncia 937 5,34% 11,95% 837 5,92% 32,86% 630 4,63% 

Ocupaci· p¼blica 338 1,93% -70,81% 1.158 8,19% 5,37% 1.099 8,08% 

Servicis socials 281 1,60% -37,28% 448 3,17% -85,96% 3.190 23,45% 

Urbanisme 279 1,59% -89,33% 2.614 18,48% -0,80% 2.635 19,37% 

R¯gim jur²dic 253 1,44% -26,88% 346 2,45% 297,70% 87 0,64% 

Defensor del Poble 175 1,00% 8,02% 162 1,15% -7,43% 175 1,29% 

Hisenda p¼blica 157 0,89% 101,28% 78 0,55% -2,50% 80 0,59% 

Habitatge 133 0,76% -0,75% 134 0,95% -35,27% 207 1,52% 

Patrimoni cultural valenci¨ 55 0,31% 44,74% 38 0,27% -97,54% 1.544 11,35% 

Drets ling¿²stics 55 0,31% -32,93% 82 0,58% 290,48% 21 0,15% 

Menors 39 0,22% -15,22% 46 0,33% -64,34% 129 0,95% 

Drets de g¯nere i igualtat 10 0,06% -91,74% 121 0,86% 830,77% 13 0,10% 

Resta de mat¯ries 245 1,40% -36,86% 388 2,74% 59,02% 244 1,79% 

Total 17.544 100,00% 24,05% 14.143 100,00% 3,96% 13.604 100,00% 
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1.3.2. Comparativa per mat¯ries i prov²ncies de la Comunitat Valenciana sobre les quals versen les queixes formulades en 2017 

  Alacant Castell· Val¯ncia altres prov²ncies 
Total 

  Total % Total % Total % Total % 

Educaci· 4.673 70,15% 29 0,44% 1.915 28,75% 44 0,66% 6.661 

Medi ambient 2.254 77,97% 24 0,83% 590 20,41% 23 0,80% 2.891 

Sanitat 1.930 84,28% 7 0,31% 335 14,63% 18 0,79% 2.290 

Tr¨nsit 19 1,05% 8 0,44% 1.772 98,01% 9 0,50% 1.808 

Atenci· a la depend¯ncia 377 40,23% 28 2,99% 521 55,60% 11 1,17% 937 

Servicis p¼blics locals 752 80,26% 6 0,64% 171 18,25% 8 0,85% 937 

Ocupaci· p¼blica  162 47,93% 32 9,47% 132 39,05% 12 3,55% 338 

Servicis socials 129 45,91% 6 2,14% 140 49,82% 6 2,14% 281 

Urbanisme 148 53,05% 22 7,89% 97 34,77% 12 4,30% 279 

R¯gim jur²dic  68 26,88% 24 9,49% 158 62,45% 3 1,19% 253 

Defensor del Poble 78 44,57% 13 7,43% 72 41,14% 12 6,86% 175 

Hisenda p¼blica 33 21,02% 13 8,28% 105 66,88% 6 3,82% 157 

Habitatge 105 78,95% 2 1,50% 22 16,54% 4 3,01% 133 

Conflictes juridicoprivats 14 20,90% 5 7,46% 42 62,69% 6 8,96% 67 

Drets ling¿²stics 13 23,64% 6 10,91% 36 65,45%     55 

Patrimoni cultural valenci¨ 17 30,91%     36 65,45% 2 3,64% 55 

Menors 20 51,28% 1 2,56% 12 30,77% 6 15,38% 39 

ColĿlegis professionals i administraci· corporativa 20 55,56% 0 0,00% 14 38,89% 2 5,56% 36 

B®ns 11 40,74% 2 7,41% 13 48,15% 1 3,70% 27 

Exercici d'activitats econ¸miques 9 42,86%     12 57,14%     21 

Ind¼stria 7 38,89% 1 5,56% 3 16,67% 7 38,89% 18 

Ocupaci· 3 18,75% 1 6,25% 12 75,00%     16 

Comer i consum 4 26,67% 1 6,67% 4 26,67% 6 40,00% 15 

Transports 5 41,67% 1 8,33% 4 33,33% 2 16,67% 12 

Assumptes sub-iudice o amb resoluci· judicial 3 25,00%     9 75,00%     12 

Drets de g¯nere i igualtat  2 20,00% 1 10,00% 6 60,00% 1 10,00% 10 

Just²cia 3 33,33%     5 55,56% 1 11,11% 9 

Obres p¼bliques 4 57,14% 1 14,29%     2 28,57% 7 

Esports         3 75,00% 1 25,00% 4 

Agricultura     1 100,00%         1 

Total 10.863 61,92% 235 1,34% 6.241 35,57% 205 1,17% 17.544 
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1.3.3. Comparativa per mat¯ries i sexes sobre les quals versen les queixes formulades en 2017 

 

  Alacant Castelló València altres províncies 
Total 

  Total % Total % Total % Total % 

Educació 4.673 70,15% 29 0,44% 1.915 28,75% 44 0,66% 6.661 

Medi ambient 2.254 77,97% 24 0,83% 590 20,41% 23 0,80% 2.891 

Sanitat 1.930 84,28% 7 0,31% 335 14,63% 18 0,79% 2.290 

Trànsit 19 1,05% 8 0,44% 1.772 98,01% 9 0,50% 1.808 

Atenció a la dependència 377 40,23% 28 2,99% 521 55,60% 11 1,17% 937 

Servicis públics locals 752 80,26% 6 0,64% 171 18,25% 8 0,85% 937 

Ocupació pública  162 47,93% 32 9,47% 132 39,05% 12 3,55% 338 

Servicis socials 129 45,91% 6 2,14% 140 49,82% 6 2,14% 281 

Urbanisme 148 53,05% 22 7,89% 97 34,77% 12 4,30% 279 

Règim jurídic  68 26,88% 24 9,49% 158 62,45% 3 1,19% 253 

Defensor del Poble 78 44,57% 13 7,43% 72 41,14% 12 6,86% 175 

Hisenda pública 33 21,02% 13 8,28% 105 66,88% 6 3,82% 157 

Habitatge 105 78,95% 2 1,50% 22 16,54% 4 3,01% 133 

Conflictes juridicoprivats 14 20,90% 5 7,46% 42 62,69% 6 8,96% 67 

Drets lingüístics 13 23,64% 6 10,91% 36 65,45%     55 

Patrimoni cultural valencià 17 30,91%     36 65,45% 2 3,64% 55 

Menors 20 51,28% 1 2,56% 12 30,77% 6 15,38% 39 

Col·legis professionals i administració corporativa 20 55,56% 0 0,00% 14 38,89% 2 5,56% 36 

Béns 11 40,74% 2 7,41% 13 48,15% 1 3,70% 27 

Exercici d'activitats econòmiques 9 42,86%     12 57,14%     21 

Indústria 7 38,89% 1 5,56% 3 16,67% 7 38,89% 18 

Ocupació 3 18,75% 1 6,25% 12 75,00%     16 

Comerç i consum 4 26,67% 1 6,67% 4 26,67% 6 40,00% 15 

Transports 5 41,67% 1 8,33% 4 33,33% 2 16,67% 12 

Assumptes sub-iudice o amb resolució judicial 3 25,00%     9 75,00%     12 

Drets de gènere i igualtat  2 20,00% 1 10,00% 6 60,00% 1 10,00% 10 

Justícia 3 33,33%     5 55,56% 1 11,11% 9 

Obres públiques 4 57,14% 1 14,29%     2 28,57% 7 

Esports         3 75,00% 1 25,00% 4 

Agricultura     1 100,00%         1 

Total 10.863 61,92% 235 1,34% 6.241 35,57% 205 1,17% 17.544 
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1.4. Classificaci· per administraci· afectada i nombre de queixes 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

*Una queixa pot afectar diverses administracions. 

 

 

 

 
 

 

 

Administraci· de l'Estat 185 1,00% 

Administraci· local 3.830 20,76% 

Administraci· auton¸mica 14.015 75,97% 

Altres i indeterminades 36 0,20% 

No-intervenci· d'Administraci· 382 2,07% 

Total 18.448*  100,00% 
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1.4.1 Detall per conselleries 

 

 

Administraci· auton¸mica Queixes % 

Corts Valencianes 2 0,01% 

Conselleria de Sanitat 2064 14,73% 

Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives 1208 8,62% 

Conselleria d'Hisenda i Model Econ¸mic 21 0,15% 

Conselleria de Just²cia, Administraci· P¼blica,  
Reformes Democr¨tiques i Llibertats P¼bliques 23 0,16% 

Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport 7702 54,96% 

Conselleria d'Economia Sostenible, Sectors Productius, Comer i Treball 49 0,35% 

Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament 
Rural 1354 9,66% 

Conselleria d'Habitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori 1569 11,20% 

Conselleria de Transpar¯ncia, Responsabilitat Social, Participaci· i 
Cooperaci· 2 0,01% 

Presid¯ncia de la Generalitat 21 0,15% 

Total 14015  100,00% 
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1.5. Via de presentaci· de les queixes 

 

 

Presentaci· Nre. % 

Personaci· 8.511 48,51% 

Correu com¼ 3.930 22,40% 

Web 3.387 19,31% 

Altres 
administracions 1.263 7,20% 

Correu electr¸nic 405 2,31% 

Fax 42 0,24% 

Defensor del Poble 3 0,02% 

Visita del S²ndic 3 0,02% 

Total 17.544  100,00% 
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2. DADES REFERIDES A LA SITUACIč I TRAMITACIč DELS 

EXPEDIENTS DE QUEIXA  

 

2.1. Situaci· general 
 

 

CONCEPTE Nre. % 

Queixes admeses 16.855 96,07% 

Queixes no admeses 475 2,71% 

Remeses al Defensor del Poble  175 1,00% 

Queixes dôofici 39 0,22% 

Total de queixes amb expedient 17.544 100,00% 
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2.2. Causes de no-admissi· 
 

 

Causes de no-admissi· Nre. % 

Falta d'esmena requeriments 80 16,84% 

Queixa extempor¨nia 75 15,79% 

Assumptes sub iudice o resolts pels tribunals 69 14,53% 

No-actuaci· administrativa pr¯via 68 14,32% 

Q¿estions juridicoprivades 59 12,42% 

Actuaci· administrativa correcta 52 10,95% 

Altres motius 61 12,84% 

No assessoria jur²dica 11 2,32% 

Total 475 100,00% 
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2.3. Queixes presentades en 2017 

 

 

Estat de les queixes Nre. % 

Tancades 6.349 36,19% 

En tr¨mit 10.720 61,10% 

No admeses 475 2,71% 

Total 17.544 100,00% 
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2.4. Manera en qu¯ ha acabat la tramitaci· dels expedients de queixa durant l'any 

2017 
 

 

Motiu del tancament  Nre. % 

Tancament resoluci· acceptada 5.803 28,68% 

Tancament per solĿlicitud del ciutad¨ 3.058 15,11% 

Tancament perqu¯ hi ha resoluci· en assumpte id¯ntic 2.989 14,77% 

Tancament litis pendencia 2.581 12,76% 

Tancament favorable, se solucionar¨ 2.378 11,75% 

Tancament normal, actuaci· administrativa correcta 1.779 8,79% 

Tancament favorable, es va solucionar 843 4,17% 

Tancament resoluci· no acceptada 481* 2,38% 

Trasllat al Defensor del Poble 190 0,94% 

Tancament per defunci· del ciutad¨ 97 0,48% 

Tancament resoluci· acceptada parcialment 33 0,16% 

Total 20.232**  100,00% 
* Aquesta dada inclou tant les queixes no contestades com les no acceptades. 
 

** Tancaments efectuats durant l'any 2017. Pot afectar queixes d'anys anteriors. 
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2.5. Resolucions i suggeriments dirigits a les administracions durant lôany 2017  
 

 

Recomanacions i suggeriments emesos 6.476 

Recomanacions i suggeriments contestats 6.290 

Recomanacions i suggeriments acceptats 5.803 

Recomanacions i suggeriments no acceptats 454 

Recomanacions i suggeriments parcialment acceptats 33 
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3. CARACTERĉSTIQUES DE LES PERSONES PROMOTORES DE LES 

QUEIXES 

 

3.1. Desagregada per sexe 
 

 

Home 8.045 45,86% 

Dona 9.451 53,87% 

Persona jur²dica 4 0,02% 

Diversos 44 0,25% 

Total 17.544 100,00% 
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3.2. Per origen 
 

3.2.1. Per la comunitat dôorigen 

 

  Nre. % 

De la Comunitat 17.339 98,27% 

D'altres comunitats/paµsos/an¸nimes 205 1,16% 

Total 17.544  100,00% 
 

 
 

3.2.2. Per la prov²ncia dôorigen 

 

  Nre. % 

Prov²ncia d'Alacant 10.863 62,65% 

Prov²ncia de Val¯ncia 235 1,36% 

Prov²ncia de Castell· 6.241 35,99% 

Total 17.339 100,00% 
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3.3. Accessos telem¨tics als expedients des de la web i des de la seu del S²ndic 

 

 

  Nre. % Nre. % 

gener 1.573 9,08% 316 10,19% 

febrer 662 3,82% 126 4,06% 

mar 1.522 8,78% 321 10,35% 

abril 1.480 8,54% 319 10,29% 

maig 1.408 8,13% 249 8,03% 

juny 1.924 11,10% 371 11,96% 

juliol 1.567 9,04% 253 8,16% 

agost 1.325 7,65% 188 6,06% 

setembre 1.503 8,67% 267 8,61% 

octubre 1.604 9,26% 321 10,35% 

novembre 1.497 8,64% 302 9,74% 

desembre 1.263 7,29% 68 2,19% 

Total 17.328  100,00% 3.101  100,00% 
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4. SITUACIč GENERAL DE LA PROTECCIč DELS DRETS I LLIBERTATS 

A LA COMUNITAT VALENCIANA 

  

4.1. Consideracions generals 

  

En abordar la Mem¸ria d'activitats de la instituci· corresponent a l'any 2017, sorgeix una 

primera crida d'atenci· en observar el substancial increment del nombre de queixes 

tramitades a inst¨ncies de la ciutadania. En efecte: aquestes han passat de les 14.143 

iniciades en 2016, a les 17.544 que van tindre el seu origen en el passat 2017, el que 

representa un increment del 24,05%. Si ens remuntem un any arrere, trobem que el 

creixement de 2016 respecte de 2015, en relaci· amb el nombre d'expedients, tan sols va 

assolir la xifra del 3,96%, i es va passar de 13.604 queixes a les esmentades 14.143. 

Certament, el salt produµt durant l'¼ltim exercici ®s molt notori i requereix una m²nima 

an¨lisi. 

  

L'evoluci· de les queixes presentades davant del S²ndic dep®n d'una multiplicitat de 

factors, i cal tenir-los tots en compte. En primer lloc, hem de considerar el grau de 

coneixement de la instituci· per part de la ciutadania. £s obvi que, qui no coneix 

l'exist¯ncia del S²ndic i la funci· que desenvolupa, malament podr¨ arribar a considerar 

l'opci· de rec·rrer a ell per a la defensa dels seus drets. Els esforos per a difondre el 

coneixement d'aquest ¸rgan estatutari i de les facultats de qu¯ disposa mai seran suficients. 

Sobretot, resulta imprescindible arribar a les persones que es troben m®s allunyades dels 

circuits normals de difusi· de la informaci· p¼blica, que solen ser les m®s necessitades 

de protecci· i ajuda. Les conseq¿¯ncies de la precarietat cultural es manifesten, en molts 

casos, en greus deterioraments de les condicions econ¸miques i socials en qu¯ es 

desenvolupa la vida personal. Posar a l'abast de les persones m®s pobres -o dôaquelles que 

viuen en situacions de major vulnerabilitat- el coneixement de tots els instruments p¼blics 

que poden estar al seu servici, constitueix la primera obligaci· de les administracions, 

amb vista a resoldre els seus problemes.  

  

Per¸, si ®s important con®ixer les institucions de defensa de la ciutadania, no ®s menys 

important contribuir a mantindre la seua imatge d'utilitat. Les persones que senten 

violentats els seus drets necessiten, primerament, saber de l'exist¯ncia del S²ndic i, 

despr®s, confiar en la seua utilitat. La peculiar naturalesa d'aquesta instituci·, les 

resolucions de la qual no gaudeixen de fora per a obligar al seu compliment, requereix 

un elevat grau de colĿlaboraci· de les administracions i organismes subjectes al seu 

control, ja que, sin·, el S²ndic pot esdevenir una veu que clama en el desert i veureôs 

obligat a cridar cada vegada m®s fort perqu¯ les seues den¼ncies assolisquen el suficient 

grau de notorietat. La inhibici· davant de la labor del S²ndic, si no el seu entorpiment com 

despr®s tindrem lôoportunitat d'assenyalar, per part d'algunes administracions i entitats de 

servici p¼blic, obliga el defensor a apelĿlar al suport de l'opini· p¼blica, com a ¼ltim 

recurs per a confrontar-se amb la potent maquin¨ria administrativa. Tamb® els diputats i 

les diputades, a qui va dirigida principalment aquesta Mem¸ria, tenen una important 

responsabilitat a l'hora de protegir les resolucions del S²ndic per a fer-les eficaces. El 

Reglament de les Corts Valencianes habilita un apreciable conjunt de facultats per a 

examinar, en profunditat, les actuacions del defensor valenci¨ i, quan siga necessari, 

requerir de les administracions p¼bliques respecte i acatament envers els dict¨mens 

d'aquesta instituci· que actua com a comissionada de la Cambra mateixa. 
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Tamb® resulta determinant, en relaci· amb el nombre de queixes que s'interposen, la 

percepci· que la ciutadania t® dels seus drets i les expectatives sobre el seu grau de 

satisfacci·. La informaci· p¼blica sobre lleis aprovades i el seu contingut o abast, com 

tamb® la difusi· de plans i projectes de les diverses administracions, generen 

presumpcions de transformaci· de la realitat social que, si no s·n raonablement satisfetes, 

esdevenen pous d'insatisfacci· i originen frustracions. Est¨ molt b® recon®ixer i ampliar 

drets, ja que ens acosta als nivells de societats avanades, en qu¯ els est¨ndards de felicitat 

resulten m®s elevats. Tanmateix, les administracions han de ser conscients de les seues 

possibilitats organitzatives i financeres a l'hora d'avanar propostes, per a no generar 

corrents de descr¯dit. Moltes de les queixes que es presenten davant del S²ndic deriven 

d'esperances frustrades, quan ciutadanes i ciutadans necessitats de prestacions es cansen 

d'esperar respostes que no arriben.  

  

Probablement, el factor m®s concloent a l'hora d'influir en el nombre de queixes que 

s'interposen estiga relacionat amb la capacitat d'organitzaci· dels diversos colĿlectius 

socials. Quan els afectats per un problema s·n capaos d'articular una resposta agrupada 

davant dôaquest, es multipliquen les iniciatives orientades a la seua soluci· i les 

possibilitats dôassolir-la. Inicialment, la pres¯ncia d'una estructura de reacci· permet que 

es difonga l'exist¯ncia d'un dret reconegut per les lleis, i excita la capacitat reivindicativa 

de persones que, en cas contrari, no haurien contemplat la possibilitat de reclamar una 

prestaci· o una actuaci· administrativa. Una vegada divulgat el dret, les organitzacions 

socials sistematitzen les accions reivindicatives, faciliten arguments o formularis 

espec²fics i aconsellen els itineraris que cal seguir. Aix², es fa possible la presentaci· de 

reclamacions i queixes que, en alguns casos, arriben a ser-ne milers. Cada queixa aix² 

presentada ®s una den¼ncia davant del S²ndic, motivada per una actuaci· considerada 

irregular o per una inactivitat de l'Administraci· o de les entitats que treballen en el sector 

p¼blic, encara que en alguns casos i per la identitat dels motius de la queixa, s'agrupen 

per a ser tramitades conjuntament.  

  

Aquestes s·n nom®s algunes de les variables que influeixen en el nombre de queixes que 

anualment tramita el S²ndic de Greuges. S·n variables que podr²em qualificar com 

gen¯riques o estructurals, perqu¯ es mantenen any rere any. Per damunt de tot aix¸, per¸, 

se situen les problem¨tiques espec²fiques de cada moment, que determinen que cada any 

augmenten les queixes corresponents a una mat¯ria concreta, mentre disminueixen en 

altres temes. En aquest sentit, les actuacions davant del S²ndic constitueixen un excelĿlent 

term¸metre per a mesurar l'efectivitat o, si m®s no, la repercussi· de les diverses 

pol²tiques p¼bliques, la percepci· dels problemes que afligeixen la ciutadania i 

l'exist¯ncia de conflictes puntuals que atrauen expressives mobilitzacions ciutadanes. 

  

Tot partint d'aquestes premisses triarem, com a primer criteri d'observaci· sobre 

l'evoluci· de l'estat dels drets, el percentatge d'augment en el nombre de queixes 

presentades per cadascun dels ep²grafs en qu¯ solem classificar els expedients tramitats 

en el S²ndic de Greuges. 

  

Un primer acostament a les xifres ens porta a constatar que, percentualment, el major 

increment del nombre de queixes s'ha produµt en el cap²tol relatiu a problemes de trn̈sit, 

amb un creixement del 933% respecte de les dades de l'any anterior. En aquest ep²graf 

veiem que hem passat de les 175 queixes de 2016 a les 1.808 tramitades en 2017. No 

obstant aix¸, conv® assenyalar que, d'aquestes, 1.675 queixes corresponen a una acci· 

colĿlectiva que, com a tal, va ser subscrita per veµns de les avingudes de P®rez Gald·s i 
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Giorgeta de la ciutat de Val¯ncia, la queixa principal de la qual es va tramitar amb el 

n¼mero 1612623, i que va ser tancada perqu¯ els veµns estaven negociant amb els 

representants del consistori. De tot aix¸ es dedueix que lôaugment del nombre de queixes 

en mat¯ria de tr¨nsit no sembla respondre a una reacci· ciutadana davant d'un increment 

generalitzat dels problemes de tr¨nsit a la Comunitat Valenciana, sin· que prov® de 

l'efic¨cia de l'acci· d'un moviment veµnal concret. 

  

El seg¿ent ep²graf en el llistat, ordenat segons la import¨ncia de l'augment de nombre de 

queixes, correspon als problemes relacionats amb la sanitat. Ac² l'increment ha arribat al 

384%, ja que sôha passat de les 473 queixes en l'any 2016 a les 2.290 en el passat 2017. 

Tamb® ens trobem amb algunes actuacions colĿlectives que poden explicar l'evoluci· 

d'aquestes xifres. La den¼ncia que va atraure el nombre m®s gran de queixes, en concret 

1.183, estava motivada per una s¯rie d'incidents esdevinguts en alguns camps de futbol 

que van evidenciar la mancana de desfibrilĿladors que serviren per a fer front a situacions 

de risc que es poden produir durant la pr¨ctica esportiva, i que afecten, en la major part 

dels casos, menors dôedat. Les queixes es van tramitar de manera acumulada, i el n¼mero 

de la queixa principal ®s el 1702870. Es van resoldre perqu¯ van ser acceptades les 

recomanacions de S²ndic, tant per part de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 

P¼blica, com de la d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport. 

  

En l'êrea de Medi Ambient, que reuneix diversos cap²tols com ara els relatius a la 

contaminaci· ac¼stica, la recollida i tractament de residus o els espais protegits, s'ha 

produµt un augment del nombre de queixes tramitades que arriba al 209%. Dels 933 

expedients instruµts en 2016 es va passar als 2.891 gestionats en 2017. Tamb® ac² s'han 

realitzat actuacions colĿlectives molt not¸ries. Un total de 1.322 ciutadans i ciutadanes, 

en qualitat de residents i visitants de l'illa de Tabarca (Alacant), van presentar queixes en 

relaci· amb el tractament d'aig¿es residuals i el projecte de construcci· d'una nova EDAR 

per l'Entitat de Sanejament d'Aig¿es Residuals. Apuntaven la circumst¨ncia que l'illa t® 

declaraci· de BIC (Conjunt Hist¸ric Art²stic) i les seues aig¿es constitueixen una reserva 

marina, tamb® declarada com a tal. La queixa principal d'aquest nombr·s grup es tramita 

amb el n¼mero 1702312. Despr®s de les investigacions inicials, desenvolupades amb 

l'Ajuntament d'Alacant, les actuacions s'han derivat cap a la Conselleria d'Agricultura, 

Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural, i actualment els expedients es 

troben encara en tramitaci·. 

  

  

El cap²tol relatiu a la contaminaci· ac¼stica, dins de l'êrea de Medi Ambient, sol atraure 

un considerable nombre de queixes davant del S²ndic de Greuges. En aquest relat de 

queixes agrupades que estem desgranant, hem de destacar els 431 expedients tramitats a 

inst¨ncies de veµns del barri valenci¨ de Russafa, motivats per all¸ que denuncien com a 

ñgreus problemes de soroll derivats de la proliferaci· d'activitats hostaleresò i la 

inactivitat de l'Administraci· municipal respecte d'aix¸. Despr®s de dos informes remesos 

per l'Ajuntament de Val¯ncia, en el moment de redactar aquesta Mem¸ria ens trobem a 

l'espera de les alĿlegacions dels signants de les queixes, en resposta als informes esmentats. 

La queixa principal d'aquest grup es tramita amb el n¼mero 1711603. 

  

Quant a la hisenda p¼blica, l'increment percentual en el nombre de queixes presentades 

ha assolit la xifra del 101%, encara que, en termes absoluts, resulta escassa la quantitat 

de queixes promoguda. En aquest ¨mbit, que compr®n l'Administraci· auton¸mica i la 

local, hem passat de les 78 queixes tramitades en 2016 a les 157 que s'han substanciat en 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10874882.pdf
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2017. Del total de queixes, 57 van ser presentades per a demanar lôanulĿlaci· i la 

devoluci· dels imports percebuts per la recollida de fems en determinades zones del 

municipi dôAlbaida, at®s que, segons els promotors, el servici no s'havia prestat. Les 

queixes feien refer¯ncia als anys 2014, 2015, 2016 i 2017, i la principal es va tramitar 

amb el n¼mero 1704661. Una vegada requerit l'Ajuntament, va emetre un extens informe 

en qu¯ justificava el rebuig de la pretensi· dels reclamants perqu¯ entenia que el servici 

de recollida s² que s'estava prestant adequadament. Despr®s de les alĿlegacions dels veµns, 

en qu¯ discrepaven de les valoracions municipals, el S²ndic va resoldre que comminava 

l'Ajuntament a donar resposta expressa als escrits presentats pels veµns, alhora que li 

recomanava una adequada ordenaci· dels contenidors de fem per a aproximar-los als 

domicilis dels promotors de les queixes. En la seua resposta a la resoluci· del S²ndic, 

l'Ajuntament rebutjava l'anulĿlaci· i devoluci· dels rebuts cobrats, alhora que es 

comprometia a una modificaci· de l'ordenana fiscal que reduµra l'import de la taxa per a 

aquells veµns els domicilis dels quals se situaren a m®s de 300 metres del respectiu 

contenidor. Aquesta resposta va donar lloc al tancament de les actuacions. La resta de 

queixes tramitades en aquest apartat no han tingut el car¨cter colĿlectiu que caracteritza 

les que acabem dôanalitzar. 

  

L'apartat dedicat al patrimoni cultural valenci¨ va experimentar en 2017 un increment 

del 44% en el nombre de queixes, i va passar de 38 en 2016 a 55 en 2017. La pr¨ctica 

totalitat d'aquest augment va estar motivada per les 14 den¼ncies presentades a causa de 

l'anunci de l'Ajuntament de Xixona de la seua intenci· de dur a terme la demolici· de la 

coneguda com  ñcasa geladaò, per a construir al seu lloc unes pistes esportives municipals. 

Els denunciants entenien que aquest immoble havia de gaudir de protecci· i ser conservat 

adequadament per l'Ajuntament. Davant de l'exist¯ncia d'informes pericials contradictoris, 

un presentat per un dels denunciants i dos per part del consistori, el S²ndic va fer notar la 

seua falta de capacitat per a determinar quin havia de prevaldre i va remetre els 

denunciants a acudir davant dels tribunals de just²cia, els ¼nics amb capacitat per a 

seleccionar p¯rits imparcials per insaculaci·, en el context d'un proc®s judicial. Les 

queixes van ser tancades en entendre justificada l'actuaci· de l'Administraci· municipal. 

  

En el llistat de mat¯ries que han protagonitzat el major percentatge de creixement en el 

nombre de queixes, la seg¿ent posici· correspon a l'apartat d'educaci·. En aquest ¨mbit 

s'ha produµt un increment del 26% de les queixes rebudes, i hem passat de 5.259 queixes 

l'any 2016, a 6.661 en el passat 2017. Aquest ep²graf ®s el que, amb molta difer¯ncia, 

aporta el nombre m®s gran d'expedients a l'activitat del S²ndic, ja que representa quasi un 

38% del total de queixes que gestiona la instituci·. En tot cas, conv® deixar const¨ncia 

que ja en 2016 es va produir un considerable avan en el nombre de queixes presentades 

a lôabric de l'activitat educativa, ja que hi va haver un augment del 130% respecte de 2015, 

i en conseq¿¯ncia el creixement de l'any 2017 emergeix des d'un nombre ja molt elevat.   

  

La major part de queixes presentades en aquest apartat responen a moviments colĿlectius, 

generats davant d'actuacions de l'Administraci·. Aix², 3.438 queixes plantejades en 2017 

denunciaven la supressi· d'unitats concertades de batxillerat a la ciutat dôAlcoi, el que va 

provocar una estela de reaccions davant de mesures semblants adoptades per la 

Conselleria en altres nivells educatius durant l'any de 2016 i que ja va ser objecte de 

tractament pel S²ndic. En el cas corresponent a l'any que ens ocupa, la queixa principal es 

tramita amb el n¼mero 1711122. En lôinforme rem®s al S²ndic per la Conselleria 

sôassenyala la falta de concreci· dels diversos escrits de queixa respecte dels centres que 

han vist suprimits o reduµts els seus concerts, per¸ tanmateix aporta una detallada 
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explicaci· sobre les circumst¨ncies i els fonaments legals de les actuacions d'omissi· 

d'unitats concertades. En el moment de redactar aquesta Mem¸ria, i despr®s d'haver 

incorporat el corresponent informe de la Conselleria a les actuacions, estem a l'espera de 

les possibles alĿlegacions dels autors de les queixes. 

  

Motivats per les mateixes circumst¨ncies, ®s a dir, per la supressi· d'unitats concertades 

de batxillerat, s'han formalitzat davant del S²ndic dos importants grups de queixes. El 

primer es compon de 1.225 expedients, el principal dels quals es tramita amb el n¼mero 

1708673. Les diverses den¼ncies subscrites per pares i mares d'alumnes acusaven 

l'Administraci· educativa d'actuar de manera unilateral i per raons pol²tiques i 

ideol¸giques, en suprimir unitats de concerts educatius en diversos centres de la 

Comunitat. En un argumentat primer informe, la Conselleria concloµa amb la defensa de 

l'ajust a la normativa vigent, en concret al Decret 6/2017, quant a la decisi· adoptada. 

Davant de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci·, es va requerir a la 

Conselleria confirmaci· sobre la interposici·, per part dels pares d'alumnes, de recursos 

contenciosos administratius davant de les resolucions que acordaven la supressi· d'unitats 

concertades. En un segon informe, la Conselleria detallava els recursos presentats i 

admesos a tr¨mit, la qual cosa va determinar la suspensi· de les actuacions del S²ndic de 

Greuges. 

  

El segon grup de queixes que respon a la mateixa motivaci· est¨ compost per 484 

den¼ncies, i la principal, a lôefecte de tramitaci·, t® assignat el n¼mero 1710521. Com en 

el cas descrit en el par¨graf anterior, els pares denunciaven l'actuaci· de la Conselleria 

quant a la supressi· dôunitats concertades de batxillerat, i es van intercanviar amb 

l'Administraci· educativa arguments oposats del mateix tenor dels alĿludits m®s amunt. 

Tamb®, com en el cas anterior, es va suspendre la tramitaci· dels expedients de queixa 

per la deriva judicial del conflicte. 

  

L'actuaci· de la Conselleria en mat¯ria de pluriling¿isme va ser el detonant de la 

presentaci· de 618 queixes, agrupades a lôefecte de tramitaci·. A la queixa principal es 

va assignar el n¼mero 1703674. Substancialment, els promotors de les queixes mostraven 

la seua disconformitat amb el Decret 9/2017, de 27 de gener, del Consell, pel qual 

s'estableix el model ling¿²stic educatiu valenci¨ i es regula la seua aplicaci· en els 

ensenyaments no universitaris de la Comunitat Valenciana. La Conselleria va remetre 

l'oport¼ informe mitjanant el qual donava resposta als arguments dels denunciants, 

alhora que informava de l'exist¯ncia de diversos recursos contenciosos administratius 

presentats davant del Tribunal Superior de Just²cia i admesos a tr¨mit. Com a 

conseq¿¯ncia de la judicialitzaci· del problema, vam haver de suspendre la tramitaci· 

dels expedients en curs.  

  

D'acord amb les xifres exposades, podem observar que quatre grans grups de queixes 

aglutinen un total de 5.765 expedients, el que representa el 86,5% de tots els presentats 

en l'êrea d'Educaci·. Aquest fet permet qualificar de sensiblement focalitzada la 

conflictivitat en aquesta mat¯ria, alhora que sôevidencia lôelevat grau d'organitzaci· i de 

mobilitzaci· dels colĿlectius de pares d'alumnes que han comptat, en quasi tots els casos, 

amb el suport dels titulars dels centres afectats i de les seues estructures organitzatives.  

  

Si analitzem el contingut de la majoria de queixes descrites en els par¨grafs anteriors, es 

pot concloure que deriven de profunds desacords entre colĿlectius de pares d'alumnes i 

l'Administraci· educativa, referits a l'ordenaci· o l'organitzaci· d'aspectes sensibles de 
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l'activitat acad¯mica. Aquests desacords els trobem, fonamentalment, en els criteris per a 

l'estimaci· de solĿlicituds de concerts educatius o per a la pr¸rroga dels existents en el 

nivell del batxillerat; aquest tipus de conflictes ja sôhavien produµt durant l'any anterior 

en altres nivells de lôensenyament obligatori. Tamb® es constata una clara discrep¨ncia 

entre determinats colĿlectius i l'Administraci· en relaci· amb el model ling¿²stic educatiu 

aprovat pel Consell. Tal com va ja succeir en algunes de les queixes tramitades en 2016, 

aquests desacords van derivar en actuacions davant dels tribunals de just²cia, 

presumiblement perqu¯ els denunciants persegueixen resolucions amb car¨cter executiu 

que permeten anulĿlar la normativa objecte d'impugnaci·. Aquest car¨cter executiu no pot 

ser obtingut de les resolucions del S²ndic, que no t® fora per a obligar les administracions 

p¼bliques, a causa de la naturalesa mateixa de la instituci· i de les espec²fiques facultats 

que les lleis, en general, confereixen als ombudsman o defensors del poble. En tots els 

casos assenyalats, la judicialitzaci· dels conflictes va conduir al tancament de les queixes 

en tramitaci·, per aplicaci· de l'article 17.2 de la Llei de la Generalitat 11/1988, que regula 

el funcionament de la instituci· del S²ndic de Greuges. 

  

El seg¿ent ep²graf, en l'ordenaci· per percentatge d'augment en el nombre de queixes, 

correspon al qualificat com a servicis p¼blics locals, amb un increment del 10%, en 

passar el nombre d'expedients de 851 en 2016 a 937 en 2017. Com en altres apartats, 

tamb® ac² l'augment est¨ motivat per un grup de queixes que responen a una determinada 

problem¨tica. En concret, 706 queixes van ser presentades en demanda d'un servici p¼blic 

regular de transport, durant tot l'any, entre la pen²nsula i l'illa de Tabarca (Alacant). La 

principal d'aquestes queixes es va identificar amb el n¼mero 1700157. Una vegada 

solĿlicitats els informes corresponents a les administracions concernides (Ajuntament 

d'Alacant i Conselleria dôhabitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori), 

l'Ajuntament va exposar la seua falta de compet¯ncia en la mat¯ria, mentre que la 

Conselleria es va remetre al Reglament 3577/92, de la Uni· Europea, que estableix el 

principi de lliure prestaci· de servicis als transports mar²tims, si b® preveu la possibilitat 

d'establir servicis p¼blics, amb les seues obligacions derivades. Sobre la base dôaquesta 

reglamentaci· consider¨rem oport¼ suggerir a la Conselleria dôHabitatge, Obres 

P¼bliques i Vertebraci· del Territori que, en l'¨mbit de les seues compet¯ncies, posara en 

marxa les actuacions d'estudi i els processos de reflexi· necessaris per a determinar si 

concorrien, en el present sup¸sit, circumst¨ncies que aconsellaren establir obligacions de 

servici p¼blic en el transport mar²tim a l'illa plana de Tabarca, ñamb la finalitat de garantir 

la seua prestaci· sota condicions de continuµtat i regularitatò. En el moment de redactar 

aquesta Mem¸ria estem a l'espera de la resposta de la Conselleria, en relaci· amb 

l'acceptaci· o no del suggeriment del S²ndic. 

  

El relat realitzat fins ara i l'elevat nombre de queixes que hem descrit permeten afirmar, 

sens dubte, que ®s la capacitat d'organitzaci· i de mobilitzaci· dels diversos colĿlectius 

afligits de problemes espec²fics l'element m®s determinant del volum d'expedients que 

gestiona la instituci·. El destacable augment en el nombre de den¼ncies de qu¯ alert¨vem 

en el primer par¨graf d'aquesta valoraci· preliminar resulta ser conseq¿¯ncia d'accions 

colĿlectives molt significatives i no respon, per tant, a un deteriorament generalitzat de la 

situaci· quant a prerrogatives dels habitants de la Comunitat i les seues garanties. No 

obstant aix¸, no pot acabar ac² la descripci· de la situaci· general de la protecci· dels 

drets i llibertats de la ciutadania valenciana. Hi ha molts problemes amb una pres¯ncia 

m®s estesa, que responen a situacions individuals diferenciades i espec²fiques, i que no 

deriven en agregaci· o acumulaci· de les den¼ncies presentades. 
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Malgrat que m®s endavant descriurem la situaci· dels problemes m®s significatius en 

cadascuna de les mat¯ries en qu¯ s'organitza el treball del S²ndic, hem de deixar 

const¨ncia en aquesta an¨lisi preliminar de l'important increment de la queixes en mat¯ria 

d'atenci· a la depend¯ncia. Aquest apartat ha crescut pr¨cticament un 12%, i ha passat 

de les 837 queixes tramitades en 2016 a les 937 tramitades en el passat 2017. L'evoluci· 

®s encara m®s significativa at®s que es tracta de den¼ncies exclusives, no agrupables, la 

qual cosa converteix aquest ep²graf en el m®s nombr·s, si salvem les queixes colĿlectives 

descrites en els apartats anteriors. Per al S²ndic, aquest fet constitueix un perceptible 

element de preocupaci·.  

  

No podem deixar de banda en aquesta valoraci· general i pel que fa a les expectatives 

que determinades accions generen entre els ciutadans, l'impacte o, millor, la falta 

d'impacte que ha tingut l'entrada en vigor de la Llei de la Generalitat 9/2016 de 

regulaci· dels procediments d'emerg¯ncia ciutadana. En la Mem¸ria de l'any passat, 

el S²ndic advertia sobre els importants retards que s'estaven produint, no sols en el 

reconeixement efectiu de determinats drets en l'¨rea social, sin·, fins i tot, en les respostes 

als requeriments d'informaci· per part d'aquesta instituci·. Respecte d'aix¸ i tenint en 

compte que l'esmentada llei reduµa a la meitat els terminis per al reconeixement de 

determinats drets i prestacions b¨sics, a m®s de configurar un silenci administratiu de 

car¨cter positiu transcorreguts aqueixos terminis, deia el S²ndic: ñReduir a la meitat els 

terminis ordinaris, quan el desproporcionat incompliment d'aquests sol ser, encara hui, la 

causa de la majoria de les reclamacions, requerir ̈d'un extraordinari esfor en mitjans 

materials i humans per part de l'administraci· de la Generalitatò. £s evident que aqueix 

esfor, si s'ha realitzat, no ha tingut ¯xit. Les circumst¨ncies en qu¯ es troben les plantilles 

de la Generalitat, minvades despr®s d'anys de pol²tiques d'austeritat, no feien previsible 

que una llei com l'assenyalada poguera oferir resultats excelĿlents.  

  

Els retards en molts d'aquests procediments continuen sent exorbitants i, el que ®s m®s 

greu, l'Administraci·, en una infinitat de casos, continua actuant com si la llei comentada 

no estiguera en vigor. En mat¯ria de reconeixement de la situaci· de discapacitat, per 

exemple, a pesar d'haver-se reduµt a la meitat els terminis per a resoldre, de sis a tres 

mesos, les demores han continuat sent desproporcionades, tal com exposem en l'apartat 

corresponent. De la mateixa manera sorpr®n com en no pocs expedients i davant de la 

recomanaci· del S²ndic de resoldre de forma immediata reclamacions dels ciutadans, en 

mat¯ries previstes per la Llei 9/2016 i que es dilaten de forma desmesurada, la resposta 

de l'Administraci· consistisca a demandar una nova tramitaci·, en aquest cas la d'un 

espec²fic mecanisme per a declarar la urg¯ncia, quan aquesta ja ha sigut reconeguda per 

a tots els procediments declarats d'emerg¯ncia ciutadana per la mateixa Llei 9/2016. Fins 

i tot alguna norma dictada despr®s de l'entrada en vigor de la Llei, com ara el Decret 

62/2017, de 19 de maig, que estableix el procediment per a recon®ixer les prestacions per 

depend¯ncia, incorpora, en l'article 5.6, una esp¯cie de segon procediment distintiu per a 

declarar algunes situacions com ñd'emerg¯ncia ciutadanaò, per la Direcci· General 

competent. £s a dir: estar²em davant de situacions  ñd'emerg¯ncia ciutadanaò de categoria 

especial dins d'un context m®s ampli de situacions, totes les de depend¯ncia, tamb®  

ñd'emerg¯ncia ciutadanaò, declarades aix² per la Llei 9/2016. La necessitat d'aquest segon 

procediment ®s, com a m²nim, dubtosa, si es pensa complir amb la llei i resoldre els 

expedients dins de termini. El S²ndic ha assenyalat la improced¯ncia d'aquest nou requisit 

establit per una norma de car¨cter reglamentari que corregeix all¸ que s'ha disposat per 

una altra norma amb rang de llei. Resolucions que mantenen aquest criteri es poden trobar, 

a tall d'exemple, en les queixes n¼mero 1702107, 1702414 o 1701456.  
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La disposici· final primera d'aquesta Llei habilita el Consell per a aprovar les normes 

reglament¨ries i adoptar els acords necessaris per a l'execuci· de les seues previsions. 

Desconeixem si el Consell ha dut a terme alguna actuaci· en compliment d'aquest mandat. 

De la mateixa manera, la disposici· addicional segona de la Llei ordena al Consell remetre 

anualment a les Corts un informe sobre la situaci· i l'estat de la tramitaci· dels 

procediments declarats d'emerg¯ncia ciutadana. Despr®s de transc·rrer m®s d'un any des 

de l'entrada en vigor de la tan esmentada Llei, no ens consta en el S²ndic que aqueix 

informe haja sigut rem®s a la Cambra o que haja sigut reclamat per aquesta. En tot cas, 

no resulta oci·s requerir una m²nima avaluaci· de l'efic¨cia d'aquesta norma i de la seua 

afecci· sobre els drets i prestacions que pret®n protegir. 

  

Una vegada realitzades aquestes consideracions de car¨cter general, passem a l'examen 

m®s detallat dels diferents blocs tem¨tics en qu¯ es distribueixen les den¼ncies que arriben 

al S²ndic, i ens detindrem en aquells sup¸sits que considerem especialment rellevants, 

sense pretendre incloure, perqu¯ resulta impossible, la totalitat de les queixes que es 

tramiten en la instituci·. 

  

 

4.2. Salut 

  

El dret a la protecci· de la salut apareix com un dret constitucional de forma expl²cita en 

l'article 43, per¸ t® reflex en altres preceptes constitucionals que, a causa dôhaver sigut 

prou descrits en mem¸ries corresponents a anys anteriors, considerarem ac² ja reproduµts. 

  

El S²ndic de Greuges ha de prestar una particular atenci· a aquesta mat¯ria, i no sols per 

la particular considera que la ciutadania t® al manteniment de la salut i la import¨ncia que 

atorga a les cures sanit¨ries, sin· tamb® perqu¯ es tracta d'un element essencial que 

caracteritza l'estat de benestar i que resulta ser compet¯ncia auton¸mica, d'acord amb 

l'article 54 de l'Estatut d'Autonomia. Aquest preveu la compet¯ncia exclusiva de la 

Generalitat en mat¯ria d'organitzaci·, administraci· i gesti· de les institucions sanit¨ries 

p¼bliques, dins de la Comunitat Valenciana.  

  

Com a modificaci· legislativa remarcable, cal destacar que, durant el passat any 2017, es 

va publicar la Llei de la Generalitat 7/2017, de 30 de mar, sobre acci· concertada per a 

la prestaci· de servicis a les persones en l'¨mbit sanitari. L'acci· concertada ®s una forma 

de gesti· de servicis alternativa a la gesti· directa o indirecta dels servicis p¼blics, no 

econ¸mics, que realitzen entitats sense ¨nim lucre en l'¨mbit de les persones. D'acord amb 

el pre¨mbul de la Llei, la seua ñextraordin¨ria i urgent necessitat est¨ justificada per la 

falta de transposici· de la Directiva 2014/24/UE, de 26 de febrer, a l'ordenament jur²dic 

espanyol i per la incertesa de quan es produir¨, i resulta molt urgent aclarir que l'acci· 

concertada posseeix una naturalesa diferent del contracte p¼blic, com tamb® determinar 

els principis a qu¯ s'ha d'ajustar la seua realitzaci·ò. El S²ndic considera que aquesta 

actuaci· normativa contribueix a dotar de seguretat jur²dica l'aplicaci· d'un model de 

colĿlaboraci· amb un determinat tipus d'entitats especialitzades en l'atenci· a persones 

vulnerables. Aquestes entitats, m®s enll¨ de la seua falta d'¨nim de lucre, poden oferir un 

tipus d'atenci· personalitzada i integral, i mantindre l'arrelament en l'entorn social i 

ampliar la capacitat d'elecci· de les persones que necessiten aquest tipus de cures.  
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Des del punt de vista de la protecci· dels drets, cal destacar que el Decret llei 3/2015, de 

24 de juliol, que regulava l'acc®s universal a l'atenci· sanit¨ria a la Comunitat 

Valenciana (desenvolupat per Decret del Consell 169/2017, de 3 de novembre), va ser 

declarat inconstitucional mitjanant sent¯ncia del Tribunal Constitucional, dictada el 14 

de desembre de 2017. Aquest decret llei permetia, b¨sicament, estendre l'assist¯ncia 

sanit¨ria a aquelles persones estrangeres no autoritzades com a residents. La Sent¯ncia de 

l'Alt Tribunal, amb el vot en contra de cinc magistrats, considera que la norma anulĿlada 

envaeix compet¯ncies de l'Estat, fet que condueix a la seua anulĿlaci·. El S²ndic, com a 

defensor dels drets humans m®s elementals, entre els quals cal considerar el dret a 

l'atenci· sanit¨ria en cas de malaltia, no pot deixar de manifestar la seua preocupaci· pel 

dest² d'aquelles persones que la norma anulĿlada protegia. Encara que destacats membres 

del Consell han manifestat la seua voluntat de continuar prestant atenci· sanit¨ria a qui 

ho necessite, ser¨ necessari fer un seguiment expr®s de l'evoluci· de les mesures que cal 

adoptar, a fi dôevitar vulneracions greus del dret a la salut i l'assist¯ncia sanit¨ria, recollit, 

entre altres normes, en l'article 25 de la Declaraci· Universal de Drets Humans de l'ONU. 

  

En lô̈ mbit reglamentari, destaquem el Decret del Consell 159/2017, de 6 d'octubre, pel 

qual es regula la instalĿlaci· i lô¼s de desfibrilĿladors autom¨tics i semiautom¨tics externs 

fora de l'¨mbit sanitari, a la Comunitat Valenciana. 

  

En relaci· amb la instalĿlaci· i ¼s de desfibrilĿladors autom¨tics i semiautom¨tics 

externs fora de l'¨mbit sanitari, el S²ndic va dur a terme la tramitaci· d'un important 

nombre de queixes, una q¿esti· que hem ressenyat en l'apartat preliminar. 

  

En mat¯ria d'assist¯ncia sanit¨ria, es va produir una den¼ncia relativa al que es 

considerava un deficient dispositiu d'atenci· a lôilla de Tabarca (Alacant). Un nombre de 

707 ciutadanes i ciutadans van promoure queixes en relaci· amb la falta de resposta i 

d'actuaci· de la Conselleria de Sanitat davant de les peticions de l'Associaci· de Veµns de 

l'Illa. La queixa principal es va tramitar amb el n¼mero 1702269 i es va tancar amb 

lôacceptaci· per part de la Conselleria de corregir la falta de resposta, per¸ la consideraci· 

de suficient del dispositiu sanitari d'atenci· a l'illa. 

  

En relaci· amb les demores en les cures sanit¨ries, des d'aquesta instituci· es considera 

que l'atenci· sanit¨ria ha de prestar-se com a garant indispensable de la dignitat humana. 

Per a aix¸, resulta imprescindible que aquesta atenci· es desenvolupe d'acord amb els 

principis de celeritat i dôefic¨cia, tot oferint a les persones que estan passant per 

circumst¨ncies dif²cils el tracte m®s adequat i totes les explicacions necess¨ries sobre 

l'evoluci· dels seus tractaments. Respecte d'aix¸, i en el context de la tramitaci· de 

diferents queixes, hem exhortat la Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica que 

adopte, de la manera m®s r¨pida possible, totes les mesures organitzatives necess¨ries per 

a la reducci· de les llistes d'espera sanit¨ries. A tall d'exemple podem destacar, tal com 

hem dit, la llista d'espera del Servici d'Anestesiologia i Reanimaci· (Unitat del Dolor) de 

l'Hospital General d'Alacant, queixa 1709845, que va ser tancada despr®s de l'acceptaci· 

per la Conselleria de la resoluci· del S²ndic, amb indicaci· de les mesures que hi calia 

adoptar o la relativa al Servici d'Ortop¯dia i Traumatologia de l'Hospital de Manises 

(Val¯ncia), queixa 1613215, que es tanca sense que siga acceptada la recomanaci· del 

S²ndic, encara que de manera raonada. Tamb® a tall d'exemple podem assenyalar la queixa 

1613330, relativa a la demora per a donar cita en el Servici d'Oftalmologia del Centre 

dôEspecialitats Ricardo Tr®nor, tancada per acceptaci· de la Conselleria de la 
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recomanaci· del S²ndic, en el sentit d'adoptar les mesures escaients per a garantir els 

principis esmentats d'efic¨cia i de celeritat. 

  

Entrem ara en algunes q¿estions concretes denunciades davant del S²ndic de Greuges i 

podem destacar aquelles presentades en demanda d'una assist¯ncia sanit¨ria integral. 

Aix², en la queixa  n¼mero 1701207, la seua promotora, despr®s de la cirurgia bari¨trica 

a qu¯ s'havia sotm®s, manifestava trobar-se amb seq¿eles (exc®s de pell resultant) que li 

estaven provocant altres problemes de salut. En aquest cas, considerem que no hi havia 

una atenci· sanit¨ria integral si no es corregien les alteracions que afectaven la salut de 

la interessada o que li impedien portar una vida en condicions dignes. Conseg¿entment, 

sugger²rem a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica que es duguera a terme 

una nova valoraci· per part del Servici de Cirurgia Pl¨stica afectat, que tinguera en 

compte les seq¿eles provocades, tot aix¸ a fi de garantir la continuµtat de l'atenci· sanit¨ria 

integral. La queixa es va tancar per acceptaci· de la Conselleria del suggeriment 

realitzada pel S²ndic. 

  

Atenent a la reivindicaci· de les parelles que acudeixen al sistema sanitari p¼blic a la 

recerca d'ajuda a la concepci· i, per tant, en l'¨mbit de les t¯cniques de reproducci· 

assistida, en concret en el del tractament d'ovodonaci·, hem suggerit a l'Administraci· 

sanit¨ria valenciana que dirigisca les seues actuacions a la dotaci· dels mitjans personals 

i materials que permeten atendre la demanda existent. Es pot veure, per a aquest sup¸sit, 

la Resoluci· dictada en la queixa 1612163, tancada despr®s de l'acceptaci·, per part de la 

Conselleria, del suggeriment realitzada pel S²ndic. 

  

De la mateixa manera, hem suggerit a l'Administraci· que, en l'¨mbit de les seues 

compet¯ncies, valore incorporar a la seua cartera de servicis els tractaments de 

reproducci· humana en els casos d'esterilitat secund¨ria, tot aix¸ sense perjudici dels 

criteris de prioritzaci· que s'establisquen. Aquest sup¸sit va ser previst en la queixa 

1710330, la resoluci· de la qual va ser acceptada nom®s en part, ja que la Conselleria 

entenia que les seues possibilitats d'actuaci· estaven limitades per una norma de car¨cter 

nacional. 

  

Alguns problemes relacionats amb les infraestructures sanit¨ries han sigut plantejats 

davant d'aquesta instituci· per a denunciar, en certs casos, mancances sanit¨ries de 

car¨cter general. Les relatives a la comarca de la Foia de Bu¶ol-Chiva i pobles adjacents, 

per exemple, van ser abordades a partir de la queixa 1610854, mitjanant la qual es 

reivindicava la construcci· d'un centre sanitari integrat. El S²ndic va suggerir ac² la 

realitzaci· d'un esfor tendent a garantir la igualtat en l'acc®s a les prestacions sanit¨ries. 

En la seua resposta la Conselleria donava compte que la comarca esmentada pertany al 

Departament de Salut de Manises, la gesti· del qual es realitza per una societat an¸nima, 

mitjanant concessi· administrativa. Aquesta resposta informava sobre la posada en 

pr¨ctica d'un comprom²s adquirit per la concession¨ria per al desplaament de consultes 

d'atenci· especialitzada a la Foia de Bu¶ol, cosa que va determinar el tancament de la 

queixa. Les reivindicacions alĿlusives a l'illa de Tabarca ja han sigut comentades en les 

refer¯ncies a les queixes colĿlectives, la queixa principal de les quals t® el n¼mero 

1702269. Altres queixes feien refer¯ncia a insufici¯ncies sanit¨ries d'una concreta 

especialitat m¯dica, com ®s el cas de l'especialitat d'oncologia en el Departament de 

Xativa-Ontiyent, tramitada amb el n¼mero 1610948. El suggeriment del S²ndic, orientat 

a demanar de la Conselleria un esfor per a assolir uns servicis adequats en aquesta 

especialitat, va ser acceptada expressament, fet que va donar lloc al tancament de la 
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queixa. El S²ndic tamb® ha hagut dôatendre problem¨tiques relacionades amb l'assist¯ncia 

durant un per²ode de temps, tal com va oc·rrer amb la queixa 1613253, referent a 

l'assist¯ncia sanit¨ria a la localitat de Torrent, durant el per²ode estival. Tamb® en aquest 

cas el S²ndic reclamava un inter®s pressupostari que permetera atendre adequadament els 

ciutadans, durant els mesos d'estiu i davant de les vacances del personal sanitari. La 

Conselleria va acceptar el suggeriment i va manifestar la seua intenci· de contractar els 

recursos humans necessaris, d'acord amb les seues dotacions pressupost¨ries. 

  

Les q¿estions relacionades amb els problemes que afecten la salut mental en general i la 

infantojuvenil en particular, han sigut objecte d'estudi enguany per part de la instituci·. 

Aix², durant el mes de novembre, la jornada commemorativa del Dia Internacional de la 

Inf¨ncia que tots els anys realitza el S²ndic de Greuges es va centrar en l'atenci· a la salut 

mental infantojuvenil. Es tracta dôuna mat¯ria que suscita gran inter®s entre els 

professionals que treballen en l'¨mbit sanitari i educatiu de la salut mental infantil. Tamb® 

en suscita entre els professionals de centres de menors i  associacions en defensa de 

persones amb problemes de salut mental, tal com es va posar de manifest en la 

participaci· i en els debats produµts en la jornada referida.  

  

L'any 2017 ha vist reproduµdes moltes de les problem¨tiques sanit¨ries estudiades altres 

anys, com ara els retards en la resoluci· d'expedients de responsabilitat patrimonial 

sanit¨ria. A tall dôexemple podem esmentar la queixa 1701210, presentada en data de 19 

de gener de 2017 per a denunciar la falta de resoluci· d'un expedient iniciat el 7 de juliol 

de 2015, tamb® la queixa 1702768, que reclamava per un expedient iniciat el 22 de juliol 

de 2015 o la queixa 1712162, presentada el 20 de juny de 2017 per a assenyalar el retard 

de tres anys en un expedient iniciat el 16 de juny de 2014. En tots aquests casos la 

Conselleria lamenta la complexitat de la tramitaci· dels expedients de responsabilitat 

patrimonial en mat¯ria sanit¨ria i el gran nombre de qu¯ es tramiten, i protestava per la 

impossibilitat de complir els terminis legals establits. Com no podria ser d'una altra 

manera, el S²ndic va recomanar en tots els casos la resoluci· immediata dels expedients i 

va comminar lôAdministraci· a respectar la normativa vigent. 

  

Les den¼ncies per tracte incorrecte en els servicis sanitaris s·n dif²cils de substanciar 

pel S²ndic. En totes ens solem trobar amb versions contradict¸ries sobre fets succeµts i no 

t® facultats aquesta instituci· per a arbitrar un procediment contradictori, m®s propi de 

seu administrativa o judicial. Un exemple d'aquest tipus de queixes el podem trobar en la 

n¼mero 1613320, que denuncia un cas de deficient atenci· sanit¨ria per part de la Unitat 

d'Hospitalitzaci· Domicili¨ria de l'Hospital de Sant Joan (Alacant). El promotor de la 

queixa arriba a solĿlicitar l'obertura d'un expedient disciplinari per la conducta d'una 

determinada facultativa. El S²ndic, en aquest cas, va recomanar una aplicaci· diligent dels 

deures relatius al tracte hum¨, amable, comprensiu i respectu·s, recollits en l'article 52.1 

de la Llei 10/2014, de salut de la Comunitat Valenciana. En la seua resposta, la Conselleria, 

alhora que recordava les accions dutes a terme per a acomodar a la llei la relaci· amb els 

pacients, es comprometia a millorar, a trav®s de la implementaci· de cursos per a 

professionals. 

  

Tamb® s'han substanciat pel S²ndic diverses queixes incoades per falta de resposta 

expressa a solĿlicituds presentades. Com a exemple podem esmentar la n¼mero 1603529, 

conclosa amb Resoluci· del S²ndic, de data 21 de mar de 2017. En la queixa, sense 

perjudici de compartir alguns arguments de car¨cter jur²dic sostinguts per la Conselleria 

davant l'autor de la queixa, recoman¨vem que es donara resposta expressa, de forma 
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immediata, al promotor de l'expedient. En la queixa n¼mero 1702871 el promotor 

denunciava, al febrer de 2017, la falta de resposta a una reclamaci· presentada al setembre 

de 2016. El S²ndic va exhortar l'Administraci· a donar resposta expressa i dins de termini 

a les reclamacions dels usuaris, i la Conselleria explicava el denominat ñcircuit de gesti· 

de resposta a les queixesò en el Departament de Manises i es comprometia a continuar 

implantant accions de millora. 

  

Finalment, i pel que fa a queixes acumulades en l'êrea de Sanitat, hem de deixar 

const¨ncia de la presentaci· de 290 actuacions de den¼ncia contra la pretensi· de la 

Conselleria de Sanitat d'iniciar la dispensaci· de metadona en la Unitat de Suport de 

Conductes Addictives (UCA) del Centre de Salut de Sant Isidre (Val¯ncia). La queixa 

principal d'aquesta actuaci· colĿlectiva es va tramitar amb el n¼mero 1610469 i es va 

tancar despr®s d'una s¯rie de reunions entre els denunciants i la Conselleria, en entendre 

el S²ndic que s'havia produµt una actuaci· correcta de l'Administraci·. 

  

  

4.3. Igualtat i pol²tiques inclusives: aspectes generals 

  

L'actuaci· de la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives durant el passat 2017, amb 

un significatiu increment de les seues dotacions pressupost¨ries, ha perm®s palĿliar 

algunes greus defici¯ncies en mat¯ria de prestacions socials i avanar en els pagaments 

dels beneficiaris en mat¯ria de depend¯ncia o en els corresponents a la Renda Garantida 

de Ciutadania. No obstant aix¸, les demores en la tramitaci· dels expedients que permeten 

el reconeixement dels drets han mantingut la tend¯ncia creixent dels ¼ltims anys. En les 

consideracions preliminars hem posat de manifest l'important nombre de queixes 

tramitades en mat¯ria d'atenci· a la depend¯ncia. Podr²em dir que la immensa majoria 

responen a retards desmesurats en la resoluci· dels procediments. Aquesta situaci· ha 

estat agreujada, de manera molt notable, per l'incompliment de les obligacions legals de 

la Conselleria en relaci· amb el S²ndic de Greuges. Per primera vegada, en un destacat 

nombre d'expedients, del qual donarem compte en el cap²tol corresponent a la 

colĿlaboraci· de les diverses administracions, el S²ndic ha hagut de dictar resolucions 

sense haver rebut cap resposta de la Conselleria, despr®s de reiterats requeriments i 

dôhaver transcorregut, en tot cas, terminis superiors als quatre mesos des de la primera 

solĿlicitud d'informe. Tamb® hem hagut de tancar una important quantitat d'expedients, 

despr®s que hagen transcorregut terminis de m®s de tres mesos sense haver obtingut 

resposta respecte de les recomanacions realitzades en les resolucions remeses. La 

Conselleria, igual com l'any anterior, manifesta la seua voluntat de colĿlaborar amb el 

S²ndic i justifica el seu comportament alĿludint a les mancances de personal i mitjans 

materials. El S²ndic no t® capacitat per a concloure si les anomalies estan motivades per 

la falta de mitjans o per culpa dôuna deficient organitzaci· dôaquests, per¸ constitueix part 

de les seues obligacions legals denunciar davant de les Corts l'avanat deteriorament 

d'aquesta situaci·, en la mesura que afecta la protecci· dels drets de persones en greus 

dificultats. 

  

Les incid¯ncies que produeixen aquests retards estan derivant en situacions que podrien 

qualificar-se d'extravagants. Sovint, els informes requerits en iniciar la investigaci· pel 

S²ndic s'acaben remetent per la Conselleria per¸ en un moment en qu¯, per l'excessiva 

dilaci· en la resposta, ja s'ha dictat la corresponent resoluci· o, fins i tot, ja s'ha tancat la 

queixa, la qual cosa els converteix en irrellevants a lôefecte de l'expedient i contribueix a 

confondre els denunciants, que no arriben a entendre aquest tr¨fec extemporani de 
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documents. Exemples del primer sup¸sit, ®s a dir, d'informes rebuts despr®s de dictar la 

resoluci·, els podem trobar en les queixes n¼mero 1710308, 1712879, 1712883, 1712899 

o 1715012, per esmentar alguns casos. Del segon sup¸sit, ®s a dir, d'informes rebuts 

despr®s del tancament de l'expedient, els podem trobar en les queixes n¼mero 1702882, 

1703157, 1704381, 1704906 o 1705378, tamb® per citar nom®s alguns casos. Aquests 

retards resulten especialment incomprensibles si tenim en compte que, en la major part 

dels sup¸sits, el que ofereixen els informes de la Conselleria s·n respostes 

estandarditzades, sense una previsi· clara sobre la soluci· del problema. No sembla que 

aquest tipus de respostes exigisca un esfor d'elaboraci· que justifique uns retards tan 

grans. La situaci· a qu¯ s'ha arribat resulta dif²cilment sostenible i est¨ produint un dany 

considerable al cr¯dit de la instituci· del S²ndic de Greuges, davant dels ulls de la 

ciutadania. 

  

Aquest apartat de consideracions generals no pot finalitzar sense fer refer¯ncia a la 

publicaci·, en el Diari oficial del 23 de desembre de 2017, del Decret 181/2017, de 17 de 

novembre, del Consell, pel qual es desenvolupa l'acci· concertada per a la prestaci· de 

servicis socials en l'¨mbit de la Comunitat Valenciana per entitats d'iniciativa social. Tal 

com ja hem assenyalat en l'apartat corresponent a la salut, aquesta norma introdueix 

seguretat jur²dica en la colĿlaboraci· amb les entitats del denominat ñtercer sectorò, que 

gaudeixen d'una especial pres¯ncia en l'¨mbit dels servicis socials i que contribueixen a 

ampliar, de forma molt qualificada, la capacitat d'atenci· als ciutadans per part de les 

administracions p¼bliques. La pr¸xima publicaci· d'aquesta norma impedeix realitzar una 

m²nima valoraci· sobre el seu impacte en el funcionament del sistema. 

  

Tamb® hem de deixar const¨ncia de la publicaci·, en el Diari oficial de l'1 de desembre 

de 2017, del Decret 180/2017, de 17 de novembre, del Consell, d'ordenaci· de les 

compet¯ncies i servicis relatius a les funcions de tutela de la Generalitat respecte de les 

persones incapacitades judicialment o sotmeses a procediments d'incapacitaci·. Aquest 

Decret desenvolupa les previsions de la Llei 13/2016, de 29 de desembre, de mesures 

fiscals, de gesti· administrativa i financera, i d'organitzaci· de la Generalitat, que havia 

disposat que f·ra l'Institut Valenci¨ d'Atenci· Social i Sanit¨ria (IVASS), com a entitat de 

dret p¼blic, l'encarregat d'exercir les compet¯ncies de la Generalitat en aquesta mat¯ria. 

La disposici· transit¸ria tercera del Decret disposa una assumpci· progressiva de les 

funcions tutelars en vigor, a mesura que vaja disposant l'IVASS del personal suficient per 

a l'exercici de l'acci· tutelar, una sufici¯ncia que no pareix que s'haja assolit en el moment 

de redactar aquesta Mem¸ria. En tot cas, es mant® la preocupaci· del S²ndic per les 

circumst¨ncies en qu¯ s'exerceix la tutela per part de l'Administraci· auton¸mica, fet que 

es posa de manifest en l'apartat d'aquesta Mem¸ria corresponent a les queixes d'ofici, 

concretament en la ressenya de la queixa 1513496. 

  

 

4.4. Atenci· a la depend¯ncia 

  

D'acord amb la informaci· estad²stica del Sistema per a l'Autonomia i Atenci· a la 

Depend¯ncia (SAAD), corresponent al Ministeri de Sanitat, en data 31 de desembre de 

2017 existien a la Comunitat Valenciana 108.391 solĿlicituds registrades i havia crescut 

aquest nombre des de les 100.487 existents el 31 de desembre de 2016. El nombre de 

resolucions aprovades el 31 de desembre de 2017 arribava a la xifra de 90.539 i superava 

la de 85.708 aprovades en la mateixa data de 2016, i les persones benefici¨ries amb 

prestacions pujaven a 61.488 el 31 de desembre de 2017 i superaven en quasi deu mil 
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persones la xifra de 51.564 beneficiaris del mateix dia de l'any anterior. D'acord amb 

aquestes xifres, l'augment en el nombre de beneficiaris palĿlia lleugerament l'augment 

produµt en el nombre de solĿlicituds i rebaixa la difer¯ncia entre solĿlicitants i beneficiaris 

en dos mil persones. Sens dubte, una bona not²cia, tot i que entelada per la dada de 

l'important nombre de solĿlicitants que continua sense obtindre resoluci· i l'encara m®s 

important nombre dels qui continuen sense rebre prestaci·. 

  

En aquests moments, la Conselleria ofereix xifres en relaci· amb l'atenci· a la 

depend¯ncia que no s·n f¨cilment comparables amb les que ofereix el SAAD, tal com ja 

va succeir l'any anterior. Nom®s resulta comparable el nombre de beneficiaris, que la 

Conselleria xifra en 54.173 per a l'1 de gener de 2017, lleugerament superior a la de 

51.564 que ofereix el SAAD per al 31 de desembre de 2016 i les corresponents al per²ode 

anual seg¿ent, que la Conselleria xifra en 61.745 beneficiaris per al 2 de gener de 2018, 

mentre que el SAAD reconeix el nombre de 61.488 per al 31 de desembre de 2017, unes 

dades aquestes ¼ltimes que s'hi aproximen m®s. En tot cas, la Conselleria ofereix la dada 

del que denomina ñllista d'esperaò, que passa de 29.331, l'1 de gener de 2017, a 27.995, 

el 2 de gener de 2018. Encara que no coincideix aquesta dada amb la de la difer¯ncia entre 

solĿlicituds i beneficiaris que ofereix el SAAD, podem constatar que les dues aplicacions 

estad²stiques redueixen aproximadament en dos mil persones el nombre de demandants 

de prestaci· que esperen l'ajuda, cosa que ja hem comentat en el par¨graf anterior. 

  

Tal com es dedueix de les xifres destacades, el retard en el reconeixement de les 

prestacions per depend¯ncia continua sent el principal problema que la ciutadania 

denuncia davant el S²ndic de Greuges. En la Mem¸ria corresponent a 2016 va ser objecte 

d'an¨lisi la modificaci· del procediment de valoraci· de dependents realitzada, com a 

experi¯ncia pilot, a la prov²ncia d'Alacant. Fruit d'aquell assaig va ser l'elaboraci· i 

aprovaci· del Decret 62/2017, de 19 de maig, pel qual es va aprovar el nou procediment 

per a recon®ixer el grau de depend¯ncia i l'acc®s a les prestacions del sistema. El S²ndic 

va reclamar, en la resoluci· corresponent a la queixa d'ofici 1603611, un suport normatiu 

adequat per a donar garanties a aquest nou repartiment de funcions, una cosa que, en 

principi, realitza el nou Decret. El S²ndic va ser consultat en el proc®s dôelaboraci· 

d'aquesta norma i hi va participar mitjanant l'aportaci· de suggeriments i valoracions 

cr²tiques als diferents esborranys. Amb motiu de la tramitaci· de la queixa n¼mero 

1611854, instada per l'Associaci· Empresarial de Resid¯ncies i Servicis a Persones 

Dependents de la Comunitat Valenciana (AERTE), hem tingut coneixement de la 

interposici· d'un recurs contenci·s administratiu davant del Tribunal Superior de Just²cia 

contra l'esmentat Decret. 

  

No ha transcorregut suficient espai de temps com per a avaluar, amb un m²nim de rigor, 

l'efic¨cia d'aquest nou procediment. L'Observatori de la Vulnerabilitat del S²ndic, en la 

seua reuni· d'octubre de 2017, va escoltar les aportacions d'alguns t¯cnics de servicis 

socials municipals que efectuaven tasques de valoraci· de dependents des del gener de 

2017 per enc¨rrec de la Conselleria, i at®s que el Decret 62/2017 confirmava en aquestes 

funcions de valoraci· del grau de depend¯ncia a tots els servicis socials municipals. 

Aquests servicis han rebut un important augment de subvencions per part de la 

Conselleria, per a escometre, amb reforos de plantilles de personal, aquestes noves 

funcions. En els primers mesos de l'any es van produir significatius desajustos en 

l'adaptaci· dels servicis socials municipals a les obligacions del nou procediment, cosa 

que va arribar a recon®ixer la pr¸pia Conselleria en informes com ara el rem®s en relaci· 

amb la queixa 1710290, motivada per la falta de personal de treball social en la 
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Mancomunitat de la Foia de Bu¶ol-Chiva. No obstant aix¸, el S²ndic continua considerant, 

com es deia en la Mem¸ria de 2016 arran de la queixa d'ofici 1603611, que lôencallament 

del sistema de reconeixement de prestacions no es troba en les tasques de valoraci·, que 

ara s'inicia des dels municipis, sin· en l'aprovaci· del corresponent Programa Individual 

d'Atenci· (PIA), tal com evidencien els centenars de queixes que denuncien el retard en 

la resoluci· del corresponent PIA, despr®s de mesos, o anys, des que es va realitzar la 

valoraci· del dependent. Nom®s a tall dôexemple podem indicar les queixes numerades 

com 1704185, 1716225, 1716501, 1716510 o 1716550. Les mateixes xifres del SAAD 

que hem ressenyat reflecteixen el fet que, el 31 de desembre de 2017, amb 90.539 

resolucions de grau aprovades, els beneficiaris de prestacions nom®s arribaven a la xifra 

de 61.488. 

  

Un nou problema ha sorgit en 2017 com a conseq¿¯ncia de retards produµts en 

lôenregistrament de les solĿlicituds de prestacions per motiu de depend¯ncia. Alguns 

ciutadans han denunciat que, despr®s de transcorreguts alguns mesos des de la presentaci· 

de la solĿlicitud en l'Ajuntament corresponent, els servicis socials els informaven que 

aquesta solĿlicitud no havia estat enregistrada en el sistema. £s el cas de la queixa 

tramitada amb el n¼mero 1717233, en qu¯ s'assenyalava que, despr®s de m®s d'un any des 

de la solĿlicitud, aquesta no es trobava en el sistema. En el moment de redactar aquesta 

Mem¸ria i transcorreguts tres mesos des de la solĿlicitud d'informaci· a la Conselleria, 

no hem obtingut resposta. En la queixa 1716882 la promotora declarava la falta 

dôenregistrament de la seua solĿlicitud, despr®s de m®s de 16 mesos des de la seua 

presentaci·. Tampoc hem obtingut resposta de la Conselleria quan han transcorregut m®s 

de tres mesos des del requeriment del S²ndic. Aquesta circumst¨ncia de retards de m®s 

d'un any en lôenregistrament de la solĿlicitud s'ha reproduµt en queixes com ara les 

numerades amb els d²gits 1712883, 1715288, 1716836, 1717371. En la primera, el S²ndic 

va dictar resoluci· sense haver aconseguit resposta de l'Administraci·, transcorreguts m®s 

de quatre mesos. En la segona, la resposta rebuda no fa cap refer¯ncia al fet que no sôhaja 

produµt lôenregistrament en el sistema. En les restants continuem a l'espera d'una resposta 

de la Conselleria que, en el moment de redactar-se aquesta Mem¸ria, no s'havia produµt. 

Aquesta incomprensible situaci· s'ha reproduµt en un considerable nombre de queixes, 

denunciades pels seus promotors en terminis menors a l'any. 

  

Com a conseq¿¯ncia dels retards en lôenregistrament de les solĿlicituds, ha irromput un 

altre problema derivat de la disparitat de dates entre la que maneja la Conselleria i la 

que presenta el promotor de la queixa. Exemples d'aquest nou conflicte els trobem en 

la queixa 1715288, en qu¯ el ciutad¨ constata que la solĿlicitud s'ha presentat al mes de 

juliol de 2016 en l'Ajuntament dôAltea, mentre que la Conselleria reconeix com a data 

d'entrada el 15 de desembre de 2016. Tamb® en la queixa 1715300, ®s el mes d'agost de 

2016 el moment en qu¯ el ciutad¨ registra la seua solĿlicitud en l'Ajuntament dôAlbal, 

mentre que la Conselleria informa que la data d'entrada ®s el 23 de desembre de 2016. La 

data de la solĿlicitud ®s important perqu¯, davant dels retards que es produeixen, els 

efectes retroactius de la declaraci· de PIA han de calcular-se a partir dels sis mesos des 

de la presentaci· de la solĿlicitud. £s evident que la Conselleria no pot traspassar a la 

ciutadania els problemes de gesti· que arrossega amb els enregistraments de les 

solĿlicituds. Sense excusa, ha de recon®ixer, a efectes econ¸mics, la data en qu¯ es 

presenta la solĿlicitud, es faa on es faa aquesta presentaci·, tal com el S²ndic ha 

manifestat en les seues resolucions. 
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En mat¯ria de responsabilitat patrimonial de l'Administraci·, a causa de la defunci· 

dels solĿlicitants de la declaraci· de depend¯ncia una vegada excedit el termini legal per 

a resoldre la seua solĿlicitud, constat¨vem en la Mem¸ria de 2016 l'avan que s'havia 

produµt en acceptar la Conselleria la incoaci· d'ofici dels expedients de responsabilitat 

patrimonial, a inst¨ncies de les recomanacions del S²ndic. Tamb® hem de felicitar-nos 

enguany pel fet que l'Administraci· accepte la recomanaci· del S²ndic de no comenar a 

computar els terminis de caducitat fins al moment en qu¯ s'acorde el tancament del 

procediment administratiu, per causa de defunci·, i es comunique aquest tancament als 

hereus de la persona traspassada, amb lôobjectiu que aquests puguen exercir els seus drets, 

tal com es va indicar en queixes com ara la 1613284. La Conselleria adopta aquest nou 

posicionament despr®s que l'advocacia de la Generalitat es pronuncie expressament a 

favor de la tesi mantinguda pel S²ndic, una q¿esti· que es recull en informes com per 

exemple el rem®s en la queixa 1707369. 

  

No obstant aix¸, despr®s d'aquestes favorables actuacions de la Conselleria i de la difusi· 

que el departament mateix ha realitzat respecte de la possibilitat de reclamar amb motiu 

de les minoracions en prestacions o com a conseq¿¯ncia de l'augment dels copagaments, 

operats ambd·s des de 2012, la tramitaci· dels expedients de responsabilitat patrimonial 

ha desembocat en un nou emb¼s on s'encallen multitud de procediments derivats d'aquells 

retalls i dels molt elevats retards d'anys anteriors en l'aplicaci· de la Llei de la 

depend¯ncia. La gesti· de la nova documentaci· relativa als hereus dels dependents, 

juntament amb la necessitat de rec·rrer al dictamen del Consell Jur²dic Consultiu en els 

casos d'indemnitzacions superiors a quinze mil euros, compliquen la tramitaci· d'aquests 

expedients. La Conselleria mateixa ha reconegut aquestes dificultats en alguns dels seus 

informes, com el rem®s en la queixa 1717064. No obstant aix¸, el S²ndic en les seues 

conclusions no pot deixar de recomanar l'observana de la llei, que atorga un termini de 

sis mesos per a dictar l'oportuna resoluci· administrativa. 

  

 

4.5. Atenci· a les persones amb discapacitat 

  

Com en l'apartat anterior, la majoria de queixes que tramita el S²ndic en aquesta mat¯ria 

denuncien els considerables retards que es produeixen a l'hora de realitzar les valoracions 

necess¨ries per a resoldre sobre el grau de discapacitat. La Conselleria mateixa, en un 

recent informe rem®s arran de la queixa 1712009, reconeix demores en els centres de 

valoraci· de 19 mesos a Alacant, 14 mesos a Val¯ncia i 13 mesos a Castell·. Aquest 

reconeixement ens eximeix de qualsevol consideraci· respecte d'aix¸.  

  

Tal com hem tingut lôoportunitat de remarcar en les consideracions preliminars, la Llei 

9/2016, de regulaci· dels procediments d'emerg¯ncia ciutadana, va reduir a la meitat els 

terminis legals per a resoldre sobre el grau de discapacitat d'una persona i els va situar en 

tres mesos, fet que ha hagut de ser recordat pel S²ndic en les repetides resolucions que 

s'han em®s respecte d'aix¸. En algunes queixes, com en la n¼mero 1614080, s'ha rebut 

informe en data de 17 de novembre de 2017, despr®s de la resoluci· del S²ndic, mitjanant 

el qual la Conselleria ens trasllada que ñno s'han aportat informes que justifiquen la 

tramitaci· urgent del procedimentò, i obvia el que assenyala la Llei 9/2016 respecte d'aix¸ 

i tenint en compte que es tracta d'una solĿlicitud presentada al maig de 2016. En un 

informe posterior, rebut el 19 de desembre de 2017, la Conselleria es ratifica en el que 

manifesta anteriorment i afegeix que ñno es tracta d'una demora injustificada sin· el 

resultat de causes de fora majorò. Aquesta resposta ompli de perplexitat el S²ndic, at®s 
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que no resulta admissible qualificar el que sembla un problema estructural de plantilla 

com una situaci· puntual de ñfora majorò. 

  

En totes les contestacions de la Conselleria a les resolucions del S²ndic, en casos de 

demora com el que hem esmentat, es pret®n colĿlocar aquesta instituci· davant de la 

tessitura de renunciar a exigir la urgent soluci· del problema plantejat en la queixa 

concreta. Se sost® que, en cas contrari, s'estarien perjudicant els interessos d'altres 

persones que porten m®s temps esperant una resposta a la seua demanda i que tenen, per 

tant, prefer¯ncia. Aquesta posici· constitueix un sofisma. La soluci· no est¨ en el fet que 

el S²ndic deixe de reclamar el respecte als drets de les persones que v®nen a presentar una 

queixa, sin· en l'adequaci· de l'organitzaci· i dels mitjans personals i materials de 

l'Administraci· a les lleis que s'aproven.  

  

En un informe de la Conselleria, datat el 28 de desembre de 2017, al si de la queixa 

1715286, se'ns informava de l'ampliaci· de la plantilla mitjanant equips temporals de 

refor i se'ns anunciava la creaci· de noves places estructurals, a partir dels pressupostos 

de 2018. El S²ndic, que ha reclamat aquest esfor en moltes resolucions, confia en l'¯xit 

d'aquestes mesures i espera que els temps de tramitaci· dels expedients s'acomoden als 

terminis legals, per a benefici dels solĿlicitants de declaracions de discapacitat. 

  

 

4.6. Renda garantida de ciutadania 

  

En la Mem¸ria corresponent a lôany 2016 realitz¨rem una severa cr²tica de l'aplicaci· de 

la Llei 9/2007, de renda garantida de ciutadania. Els problemes que sôhi denunciaven, 

singularment les demores en la tramitaci·, han seguit vigents durant gran part de 2017. 

Tampoc en aquest ¨mbit ha desplegat els seus efectes la Llei 9/2016, que regula els 

procediments d'emerg¯ncia ciutadana. Val, per tant, ac², all¸ que s'ha expressat en altres 

apartats d'aquesta Mem¸ria en relaci· amb els efectes d'aquesta Llei. 

  

Al llarg de 2017 s'han constatat retards, reconeguts per la lôAdministraci· mateixa, dôuns 

dotze mesos a la prov²ncia de Val¯ncia, d'entre sis i huit mesos a la prov²ncia d'Alacant i 

d'escasses setmanes a la prov²ncia de Castell·. En algunes respostes de la Conselleria es 

feien visibles aquestes demores, com ara en la remesa, per exemple, en la queixa 1716414, 

incoada arran d'una solĿlicitud presentada al maig de 2017. Al novembre, l'Administraci· 

informava que ñl'expedient de la interessada es troba previ a la proposta favorable de 

resoluci·, a l'espera de consignaci· pressupost¨riaò, fet que pareix configurar-se com la 

causa de molts dels retards. 

  

Des del S²ndic hem pogut constatar com, en l'¼ltim mes de l'any, s'ha desenvolupat una 

intensa activitat en aquest ¨mbit, i sôhan reduµt substancialment els terminis en qu¯ es 

produeix el reconeixement del dret i l'acc®s a les prestacions. 

  

En la Mem¸ria de 2016 don¨vem compte de la presentaci· d'un ambici·s avantprojecte 

de Llei dirigit a configurar ñun dret subjectiu a una prestaci· econ¸mica per a cobrir 

necessitats b¨siques a la unitat de conviv¯ncia", de manera que pogueren corregir-se els 

efectes de la inefica aplicaci· de la Llei 9/2007. Durant 2017 es van desenvolupar tots 

els tr¨mits procedimentals que han conduµt a l'aprovaci· de la Llei 19/2017, de 20 de 

desembre, de la Generalitat, de renda valenciana d'inclusi·. La nova llei implica un salt 

qualitatiu important i entronca amb els criteris de les m®s modernes lleis aprovades en 
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altres comunitats aut¸nomes sobre aquesta mat¯ria. Aix², es considera, des de l'article 1, 

el dret a la prestaci· econ¸mica com un dret subjectiu condicionat, de manera quasi 

exclusiva, a la falta de recursos b¨sics. La llei ofereix diverses alternatives per a abordar 

les variades situacions de necessitat que poden manifestar-se en el moment actual i haur¨ 

de ser objecte d'una an¨lisi m®s exhaustiva del que correspon a aquesta Mem¸ria.  

  

No obstant aix¸, el S²ndic vol deixar const¨ncia de la seua inquietud en relaci· amb 

l'aptitud pr¨ctica de l'Administraci· per a posar en marxa, de forma efica, les previsions 

d'aquesta llei. Si b® ®s cert que la seua disposici· final segona estableix un calendari 

escalonat per a lôentrada en vigor de les seues diferents modalitats, i en difereix alguna al 

termini de dos anys, no ®s menys cert que la deficient capacitat demostrada, fins ara, per 

a la gesti· de la Renda Garantida de Ciutadania ens obliga a estar en alerta sobre la 

sufici¯ncia real de l'Administraci·, mesurada en termes financers, de personal i 

organitzatius, per a portar a bon terme els encomiables objectius que estan darrere 

d'aquesta nova iniciativa. En el moment de redactar aquesta Mem¸ria, la Llei 19/2017 no 

havia comenat a desplegar la seua vig¯ncia. Caldr¨ esperar a futurs exercicis per a 

comprovar si els temors del S²ndic resulten, o no, infundats. 

  

 

4.7. Fam²lies nombroses i monoparentals 

  

Igual com en l'any anterior, la demora en la renovaci· dels t²tols de fam²lia nombrosa 

ha sigut denunciada repetidament davant del S²ndic de Greuges. En la Mem¸ria 

corresponent a 2016 recoll²em la recomanaci· del S²ndic dirigida a situar la data de 

validesa del t²tol renovat en la immediatament seg¿ent a la d'expiraci· del t²tol anterior. 

Es pretenia, aix², evitar els perjudicis que provocava a les fam²lies solĿlicitants l'espai de 

temps sense cobertura de protecci· produµt entre la finalitzaci· de la validesa del t²tol 

extingit i la data de concessi· del nou. En la queixa 1706822 vam poder comprovar com 

la Conselleria acceptava l'esmentada recomanaci· i donava compte d'una instrucci· en 

aqueix sentit. 

  

En aquesta mateixa queixa i at®s que la demora denunciada corresponia a la prov²ncia de 

Val¯ncia, l'Administraci· va acceptar tamb® la recomanaci· dirigida a reforar els mitjans 

per a contribuir a l'agilitzaci· dels procediments i va traslladar al S²ndic que ñes reforar¨ 

de manera puntual la plantilla de personal de la Direcci· Territorial d'Igualtat i Pol²tiques 

Inclusives de Val¯ncia que en l'actualitat est¨ instruint les solĿlicituds d'alta o de renovaci· 

del t²tol de fam²lia nombrosaò. En el procediment la Conselleria informava sobre les 

facilitats atorgades als residents a la Comunitat per a l'obtenci· de t²tols provisionals, 

circumscrits a determinats sup¸sits. 

  

En la queixa 1716006, una fam²lia que gaudia del t²tol amb motiu de discapacitat d'una 

de les seues filles va solĿlicitar amb suficient antelaci· una nova avaluaci· del Centre de 

Persones amb Diversitat Funcional de Val¯ncia, necess¨ria per a la renovaci· de 

l'esmentat t²tol. Aquesta avaluaci· es va demorar quasi un any, cosa que va possibilitar la 

caducitat del t²tol de qu¯ disposava la fam²lia, amb els conseg¿ents perjudicis econ¸mics. 

El S²ndic, a m®s de recomanar la dotaci· de suficient personal per als centres d'avaluaci·, 

com ja hem ressenyat en un apartat anterior, va reclamar de la Conselleria l'assumpci· de 

la responsabilitat patrimonial derivada dels danys provocats. Tamb® li solĿlicitava que 

instara les autoritats de l'Estat a modificar la normativa, de manera que els beneficis 

concedits pogueren gaudir d'efectes retroactius, en casos com l'analitzat. La Conselleria 
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va manifestar que estava treballant, juntament amb un grup interauton¸mic de cooperaci· 

t¯cnica en fam²lia, per a estudiar canvis en la Llei. Respecte de la responsabilitat 

patrimonial, es remetia al procediment com¼. 

  

Amb motiu de l'entrada en vigor de la Disposici· final 5a de la Llei estatal 26/2015 i la 

modificaci· que va operar en la Llei estatal 40/2003, de protecci· a les fam²lies 

nombroses, aquestes fam²lies podien continuar renovant el t²tol acreditatiu, fins i tot en 

el cas que un dels fills complira 26 anys i aquest fet produµra una variaci· en el nombre 

de membres de la unitat familiar. Els avantatges, ¸bviament, nom®s resultarien aplicables 

als membres restants. Els promotors d'algunes queixes, com els de la 1706187, 

denunciaven que aquesta mesura, de car¨cter eminentment favorable per a les fam²lies, 

no havia gaudit de suficient difusi·, fet que hauria provocat que en alguns casos els 

interessats perderen la condici· emparada per la llei durant un per²ode de temps i els 

hauria causat determinats perjudicis descrits en les seues den¼ncies. 

  

En aquesta queixa concreta, el S²ndic va realitzar tres suggeriments a la Conselleria amb 

vista a assolir una disposici· que permetera rescabalar els crebants produµts, ampliar i 

personalitzar les vies d'informaci· en relaci· amb les modificacions legislatives i, 

finalment, assumir la responsabilitat patrimonial en els casos de demores imputables 

nom®s a l'Administraci·. El primer suggeriment, que solĿlicitava una esp¯cie d'efecte 

retroactiu, va ser rebutjat per la Conselleria perqu¯ resultava contrari a les previsions de 

la llei estatal en vigor. Respecte dels altres dos suggeriments, l'Administraci· va deixar 

const¨ncia de l'exist¯ncia de suficients vies d'informaci· i de la possibilitat d'acudir a 

procediment com¼ de responsabilitat patrimonial, com ja va fer en la queixa descrita 

anteriorment.  

  

Tamb® amb motiu de la modificaci· legal citada, es va plantejar la queixa 1703152. El 

promotor, amb una filla amb s²ndrome de Down, denunciava que havia perdut la condici· 

de fam²lia nombrosa per la finalitzaci· d'estudis d'una filla major en 2013 i que no es 

podia beneficiar de la millora introduµda en 2015. El S²ndic va considerar oport¼ suggerir 

a la Conselleria d'Igualtat que instara, del Govern de l'Estat i de les Corts Generals, una 

modificaci· legislativa que permetera dotar d'efectes retroactius l'assenyalada disposici· 

final 5a de la Llei 26/2015. La Conselleria va acceptar traslladar del suggeriment a les 

autoritats competents. 

  

Un cas especial de demora es va plantejar en la queixa 1716188, perqu¯ es tractava d'una 

solĿlicitud de renovaci· del t²tol de fam²lia monoparental, regulat per Decret del 

Consell 179/2013, de 22 de novembre. La promotora de la queixa solĿlicitava la renovaci· 

a l'empara dels articles 2.1.c I 15.2.f, Del Decret citat, previstos per a sup¸sits 

d'impagament de la pensi· per aliments. Per a aquest sup¸sit, el t²tol s'expedeix per a 6 

mesos, mentre no hi haja sent¯ncia ferma en qu¯ conste l'impagament. Si hi ha sent¯ncia 

s'expedeix el t²tol definitiu, amb una vig¯ncia de 5 anys. La promotora denunciava retards 

de 5 mesos en l'expedici· de la renovaci·, la qual cosa, at®s que no tenia sent¯ncia ferma 

i la vig¯ncia seria de 6 mesos, feia que l'emissi· del t²tol f·ra poc efectiva. El S²ndic 

tornava a recomanar l'adequada dotaci· de mitjans per a agilitzar els tr¨mits, alhora que 

suggeria la simplificaci· de determinats requisits per a fer m®s f¨cil la tramitaci·. La 

Conselleria, al desembre de 2017, ens informava del refor de personal en la Direcci· 

Territorial de Val¯ncia, anunciat en les seues respostes a queixes anteriors, alhora que 

participava de l'inici de la redacci· d'un nou decret de fam²lies monoparentals, orientat a 

simplificar els tr¨mits. 
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4.8. Igualtat 

  

Com ja assenyal¨vem en la Mem¸ria corresponent a 2016, s·n escasses les queixes 

promogudes per la ciutadania com a conseq¿¯ncia d'actituds discriminat¸ries per raons 

de g¯nere o pel mal funcionament dels servicis d'atenci· a les v²ctimes de delictes 

relacionats amb la viol¯ncia de g¯nere. En aquesta mat¯ria, el S²ndic va concentrar tota 

la seua capacitat en l'elaboraci· d'un informe especial (queixa 1600516), del qual donem 

compte en l'apartat de queixes d'ofici d'aquesta Mem¸ria, que va ser presentat i debatut 

en les Corts el passat 27 de juny de 2017, cosa que fa innecess¨ria una major ressenya en 

aquestes p¨gines. 

  

A m®s de l'esmentat informe especial i de la queixa tramitada en relaci· amb les 

modificacions introduµdes en el servici denominat INFODONA (queixa 1702632), de la 

qual igualment es d·na compte en l'apartat de queixes d'ofici, el S²ndic va tramitar la 

queixa 1611500, a inst¨ncies de tres empleades de l'Entitat P¼blica de Sanejament 

d'Aig¿es Residuals (EPSAR), una entitat de dret p¼blic adscrita a la Conselleria 

d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural. En aquesta 

queixa plantejaven una situaci· de discriminaci· en el sentit que, tot i que ocupaven 

llocs de t¯cnics superiors, gaudien de complements de destinaci· inferiors als dels seus 

companys homes en llocs semblants de t¯cnic superior. El S²ndic va requerir informaci· 

a la Ger¯ncia de l'EPSAR, la qual va remetre un exhaustiu informe en qu¯ es proclamava 

l'abs¯ncia de discriminaci· per ra· de g¯nere, alhora que es justificaven les difer¯ncies 

salarials amb motiu del lloc de treball ocupat. Despr®s de les alĿlegacions de les 

promotores, la resoluci· del S²ndic va concloure amb el recordatori del deure legal 

d'aplicar el principi constitucional d'igualtat i eliminar difer¯ncies de tracte que no 

estiguen basades en justificacions objectives i raonables. Al mateix temps, se suggeria la 

reclassificaci· immediata dels complements de destinaci· corresponents als llocs de 

t¯cnic superior i la seua adequaci· a les tasques realment exercides. La titular de la 

Conselleria va contestar a la resoluci· afirmant que acceptava les recomanacions i que es 

comprometia a incloure una proposta de relaci· de llocs de treball ajustada a all¸ que 

havia demanat el S²ndic en la primera reuni· del Consell d'Administraci· de l'Entitat. 

Davant d'aquesta acceptaci· expressa per part de l'Administraci·, la queixa es va tancar 

el passat mes de juliol. 

  

Mitjanant la queixa 1717397, la seua promotora denunciava un proc®s selectiu per a un 

taller d'ocupaci· en l'Ajuntament de Sant Vicent del Raspeig (Alacant), per vulneraci· 

del dret a la igualtat. Comunicava que havia aparegut primera en la relaci· de candidats 

exposada al p¼blic, despr®s de la valoraci· de la documentaci· presentada, i passava al 

lloc 15 en la relaci· definitiva, despr®s de la realitzaci· d'una entrevista individual. Tamb® 

denunciava el fet que nom®s hi haguera una dona entre els 10 primers seleccionats. En un 

detallat informe, l'Ajuntament descrivia les diferents preguntes que es van utilitzar per a 

l'entrevista individual i comunicava que, si b® per al  ñTaller d'Operacions Auxiliars de 

Revestiment Continus i Pintura Industrialò en qu¯ havia participat la denunciant nom®s 

s'havia seleccionat una dona, en el taller corresponent a ñAtenci· Sociosanit¨riaò les 10 

seleccionades eren dones. Aquest informe donava peu a les alĿlegacions de la promotora 

de la queixa i revelava que no havia pogut triar taller i estava forada a acceptar aquell en 

qu¯ va participar, alhora que denunciava una actitud dirigida a feminitzar unes activitats 

i a masculinitzar-ne dôaltres. En el moment de redactar aquesta Mem¸ria la queixa es 

troba en tramitaci·. 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10852816.pdf
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La promotora de la queixa 1715354 va denunciar davant del S²ndic que l'Ajuntament de 

Burjassot havia decidit no prorrogar la seua situaci· de comissi· de servicis, com a 

agent de la Policia Local, ñsimplement per ser dona i estar embarassadaò. Manifestava 

que estava renovant la comissi· de servicis des de feia 5 anys sense haver tingut cap 

problema mentre es trobava ñoperativaò. La queixa esmentada estava precedida de la 

n¼mero 1712893, presentada, pels mateixos fets, per un representant sindical. 

L'Ajuntament, en els seus informes, justifica la seua decisi· en la necessitat de rebaixar 

costos de personal, la qual cosa convertiria en prescindibles alguns servicis de l'¨rea 

administrativa, on ja va estar la denunciant durant un embar¨s anterior i on hauria de 

tornar per ra· del seu estat de gestaci·. D'acord amb aquest informe, les necessitats del 

servici requeririen personal adscrit a l'¨rea operativa de la Policia Local, la qual cosa feia 

desaconsellable la renovaci· de la comissi· de servicis de l'autora de la queixa. El S²ndic, 

en la Resoluci· dictada en la queixa 1715354, constata la persistent vulneraci· del l²mit 

temporal de les comissions de servicis en l'esmentat Ajuntament, fet que comporta que 

determinades vacants no resulten mai p¼blicament oferides i es provoca desigualtat o 

discriminaci· respecte d'altres funcionaris policials. El S²ndic ent®n que la ra· de no 

renovar la comissi· de servicis de l'afectada no es troba en el seu embar¨s, sin· en la 

necessitat de reforar llocs operatius. En tot cas, la resoluci· destaca que si a alguna cosa 

obliga la llei ®s a justificar aquestes renovacions i no el contrari, at®s que les comissions 

de servicis representen f·rmules temporals excepcionals d'ocupaci· de llocs reservats a 

funcionaris. El S²ndic, a banda de reiterar els deures de resposta expressa a la interessada, 

conclou amb la recomanaci· a l'Ajuntament que ñestablisca de forma clara l²mits i 

condicions objectives a les concessions de comissions de servici i a les seues renovacions 

o pr¸rrogues, de manera que sôeviten situacions d'aut¯ntic frau de llei, es respecten els 

drets de la corporaci·, el dels empleats p¼blics comissionats i el dret d'igualtat en la 

possibilitat d'acc®s a l'ocupaci· p¼blica per a tercers funcionaris interessatsò. En el 

moment de redactar aquesta Mem¸ria no s'havia rebut contestaci· municipal en relaci· 

amb la recomanaci· efectuada. 

  

  

4.9. Punts de trobada familiar 

  

Els greus problemes que s'estan produint en el funcionament dels punts de trobada 

familiar (PEF), dels qual donen compte les diverses queixes tramitades davant del S²ndic 

al llarg dels ¼ltims exercicis, han portat a la instituci· a obrir dues queixes d'ofici, 

numerades com 1601918 i 1717137. La primera, que ja va ser objecte d'atenci· en la 

Mem¸ria de 2016, estava motivada pels problemes laborals dels treballadors i 

treballadores dels diferents centres, uns problemes que estaven repercutint en el 

funcionament correcte del servici. La segona, oberta en 2017, motivada per l'apreciable 

conflictivitat que s'estava desenvolupant al voltant de l'exercici dels drets dels usuaris dels 

centres i del compliment de les sent¯ncies dictades pels jutges. D'ambdues queixes 

s'ofereix m®s informaci· en l'apartat de queixes d'ofici d'aquesta Mem¸ria. Destacarem, 

a continuaci·, dos exemples relatius a la situaci· d'aquests punts de trobada. 

  

A trav®s de la queixa 1611266, la seua promotora exposava la impossibilitat de gaudir de 

la companyia dels seus fills menors durant dues hores la setmana, un dret que li havia 

reconegut la sent¯ncia dictada pel Jutjat de Viol¯ncia sobre la Dona n¼m. 1 dôElx, atesa 

la sobresaturaci· del PEF dôElx. En un primer informe la Conselleria reconeixia les 

dificultats del centre, de les quals, assegurava, era coneixedor el Jutjat derivant, al qual 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10904679.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10904679.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10828512.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10908286.pdf
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se li havia suggerit la possibilitat de traslladar el cas al PEF d'Alacant. Davant de les 

alĿlegacions de la promotora de la queixa, que assegurava que no podia romandre m®s de 

45 minuts amb els seus fills per la precarietat de l'atenci· en el PEF dôElx, es va solĿlicitar 

una ampliaci· de l'informe inicial a l'Administraci·. En aquesta ampliaci·, rebuda a 

l'octubre de 2017, es concloµa que resultava ñimpossible oferir les 2 hores que la fam²lia(...) 

t® reconegudes en la seua resoluci· judicialò. Informava, igualment, que el Jutjat de 

Viol¯ncia no havia respost a la solĿlicitud de trasllat al PEF d'Alacant, encara que 

constatava que la situaci· de l'esmentat centre d'Alacant era semblant, per la qual cosa 

tindria la mateixa limitaci· hor¨ria. Despr®s de recordar les disposicions legals que 

imposen a l'Administraci· obligacions respecte d'aix¸, el S²ndic va recomanar a la 

Conselleria que, de manera urgent, recolzara amb programes d'ajuda i finanament el PEF 

dôElx, de manera que es respectara el dret que t® reconegut l'autora de la queixa. Fins a la 

data de redacci· d'aquesta Mem¸ria no s'havia rebut contestaci· respecte de la resoluci· 

remesa, si b® un informe enviat per la Conselleria en el procediment de la queixa d'ofici 

1601918 manifestava que ñt® previst implementar un nou model de gesti· a la fi de 2018ò, 

cosa que fa t®mer que no s'aborde, de forma immediata, la soluci· al problema denunciat 

en la queixa objecte d'aquesta ressenya. No obstant aix¸, l'expedient no s'ha tancat, a 

l'espera de resposta concreta. 

  

En la queixa 1716388, promoguda per la iaia d'una menor amb dret reconegut en sent¯ncia 

a visita de la seua n®ta una hora en dissabtes alterns, es denunciava la impossibilitat de 

realitzar aqueixes visites per incompareixena de la mare i havia reclamat la promotora 

de la queixa la intervenci· dels responsables del PEF, sense obtindre resposta. El S²ndic 

va solĿlicitar al setembre de 2017 l'oport¼ informe a la Conselleria i va reiterar la petici· 

tres vegades, per¸ tot i amb aix¸ no va obtenir tampoc contestaci· als seus requeriments. 

Finalment, al febrer de 2018 es va dictar resoluci· en qu¯ sôinstava la Conselleria a donar 

resposta expressa a la petici· de l'autora de la queixa i adoptar les mesures necess¨ries 

per a satisfer el dret que li ha sigut reconegut pels tribunals. 

  

  

4.10. Inf¨ncia i adolesc¯ncia 

  

Com en anys anteriors, els problemes relatius a la inf¨ncia i adolesc¯ncia s'aborden des 

d'aquesta instituci· a partir de les queixes que s'obrin d'ofici. £s una circumst¨ncia 

l¸gica, tenint en compte que els menors no solen acudir a plantejar les seues dificultats o 

conflictes, encara que no tinguen limitacions legals per a fer-ho. El S²ndic assumeix que, 

en aquest ¨rea, cal realitzar un paper m®s proactiu i desenvolupar tota la sensibilitat de 

qu¯ ®s capa per a detectar els problemes i afrontar-los. Per aix¸, en aquest apartat ens 

limitem a ampliar i ordenar les q¿estions de qu¯ s'informa en la secci· corresponent a les 

queixes d'ofici. 

  

En l'Informe anual del S²ndic de Greuges corresponent a 2016 es van abordar diverses 

q¿estions considerades de m¨xima rellev¨ncia per a la correcta ordenaci· i 

desenvolupament del sistema de protecci· a la inf¨ncia i l'adolesc¯ncia a la Comunitat 

Valenciana. Es va fer a partir de les actuacions realitzades en dues queixes d'ofici, la 

primera sobre l'exercici de la tutela de menors, tramitada amb el n¼mero 1511272, i la 

segona sobre l'acolliment a menors de 0 a 6 anys, tramitada amb el n¼mero 1513028. 

En aquestes queixes, el S²ndic va emetre dues resolucions, al juliol de 2016 i al gener de 

2017, mitjanant les quals va realitzar dos quadres de recomanacions relatives a 

actuacions davant de situacions de risc, procediments de declaraci· i actuaci· davant de 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10828512.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10911331.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10796785.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10825641.pdf
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circumst¨ncies de desemparament, coordinaci· interadministrativa, adequaci· de la 

normativa auton¸mica a la nova normativa estatal i la necessitat d'elaboraci· d'un pla 

auton¸mic de protecci· a la inf¨ncia i a l'adolesc¯ncia, at®s que el II Pla Integral d'Atenci· 

a la Fam²lia i a la Inf¨ncia a la Comunitat Valenciana havia quedat sense vig¯ncia l'any 

2010.  

  

La resposta de la Conselleria a la segona resoluci· va tindre entrada en aquesta instituci· 

el 14 de mar de 2017 i ens manifestava que totes les recomanacions efectuades pel S²ndic 

ñs·n tingudes en compte, sense perjudici de la proced¯ncia de la seua acceptaci· total, 

parcial o rebuig, sempre motivat en consideraci· a les circumst¨ncies concurrents, segons 

els casosò. S'acceptava, concretament, adequar la normativa auton¸mica a l'estatal i 

s'anunciava l'elaboraci· de l'Estrat¯gia d'Inf¨ncia i Adolesc¯ncia de la Comunitat 

Valencianaò. 

  

La resposta de la Conselleria a la primera resoluci· es va rebre el 24 d'abril de 2017, nou 

mesos despr®s dôhaver-la enviada. LôAdministraci· hi detallava les actuacions dutes a 

terme en la mat¯ria i les previstes per al futur immediat. Singularment, en relaci· amb les 

recomanacions del S²ndic i en sintonia amb all¸ que s'ha informat en la resposta 

comentada en el par¨graf anterior, s'informava de l'inici dels treballs per a la redacci· d'un 

esborrany d'avantprojecte de llei valenciana d'inf¨ncia i adolesc¯ncia, per a adaptar-lo als 

canvis introduµts en la legislaci· estatal. A continuaci· s'indicava que, despr®s de 

l'esborrany de la llei, s'abordaria l'elaboraci· d'un esborrany de  l'Estrat¯gia Valenciana 

d'Inf¨ncia i Adolesc¯ncia, per a establir les principals l²nies d'actuaci·, la definici· 

d'objectius i els indicadors per a avaluaci· i seguiment.  

  

En relaci· amb la modificaci· de la normativa auton¸mica, cal indicar que en el DOGV 

de 10 de novembre de 2017 apareixia l'anunci d'informaci· p¼blica relatiu al tr¨mit 

d'audi¯ncia ciutadana de l'Avantprojecte de llei, de la Generalitat, d'inf¨ncia i 

adolesc¯ncia. La tramitaci· d'aquest projecte normatiu va ser declarada d'urg¯ncia pel 

Consell en la seua reuni· del 3 de novembre de 2017. L'avantprojecte d'aquesta llei 

d'inf¨ncia i adolesc¯ncia va ser presentat p¼blicament per la vicepresidenta i consellera 

d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives el 15 de febrer de 2018. 

  

El S²ndic no ha tingut coneixement que al llarg de 2017 s'haja empr®s l'elaboraci· de  

l'Estrat¯gia Valenciana d'Inf¨ncia i Adolesc¯ncia, tal com anunciava la Conselleria. Al 

juliol d'aquell any es va presentar el denominat ñNou Model d'Acolliment Residencialò 

que en cap cas pot palĿliar la falta d'una planificaci· estrat¯gica en el sector. 

  

Tamb® es va destacar en l'informe anual de 2016 la necessitat de regular els procediments 

per a la declaraci· de situaci· de risc. La normativa estatal vigent en mat¯ria de protecci· 

a la inf¨ncia i lôadolesc¯ncia estableix la possibilitat que les administracions p¼bliques 

competents (a la Comunitat Valenciana, les entitats locals) declaren la situaci· de risc del 

menor quan es constate que es troba en situaci· de vulnerabilitat i que, una vegada 

dissenyat el Projecte d'intervenci· social i educatiu familiar, no s'assolisca el comprom²s 

dels tutors o guardadors o no s'aconseguisquen els objectius traats en l'indicat Projecte. 

  

Des del S²ndic de Greuges s'ha recomanat diverses vegades -i es pot veure en relaci· amb 

aix¸ la queixa 1511272 ja ressenyada- l'oportunitat que es regule el procediment 

tecnicoadministratiu que unifique l'actuaci· de totes les entitats locals a la Comunitat 

Aut¸noma. Aquest procediment no ha sigut desenvolupat fins a la data per la Conselleria. 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10796785.pdf
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Cal indicar que en l'Avantprojecte de llei d'inf¨ncia i adolesc¯ncia de la Comunitat 

Valenciana es fa una refer¯ncia concisa a aquest assumpte a trav®s d'un sol article del text, 

la qual cosa resulta insuficient per a dotar de seguretat jur²dica el proc®s indicat.  

  

Durant l'any 2017, el S²ndic de Greuges ha prestat una especial atenci· als drets 

reconeguts a la inf¨ncia i lôadolesc¯ncia quan els seus destinataris es troben en situacions 

d'especial vulnerabilitat. En concret, aquesta atenci· s'ha dirigit als menors que han sigut 

declarats en situaci· legal desemparament o respecte dels quals l'Administraci· p¼blica 

ha assumit la guarda i estan acollits en centres residencials. D'entre aquests, els menors 

d'edats compreses entre els 0-6 anys continuen sent objecte d'especial observaci· per part 

del S²ndic de Greuges, com s'ha posat de manifest a partir de la queixa n¼mero 1513028, 

ja subratllada. 

  

Aquesta instituci· ha pogut comprovar fins a quin punt estem lluny de complir el mandat 

legal de reduir a situacions especials i durant un temps m¨xim de tres mesos l'acolliment 

residencial d'aquests menors, sense perjudici de recon®ixer que la Conselleria d'Igualtat i 

Pol²tiques Inclusives est¨ realitzant esforos en mat¯ria de promoci· de la mesura 

d'acolliment familiar. 

  

Els llargs processos d'internament i la falta de respostes alternatives a aquesta situaci·, 

tant de reagrupament familiar com de mesures m®s estables de car¨cter familiar, com ara 

l'acolliment o l'adopci·, s·n q¿estions que preocupen els professionals del sector. Un 

important nombre de menors que es troben en acolliment residencial romanen llargs 

per²odes de temps ingressats en centres. Moltes vegades han tingut canvis molt freq¿ents 

de centres o fins i tot de mesura, i han passat de lôacolliment residencial a lôacolliment 

familiar per a tornar posteriorment a lôacolliment residencial, cosa que resulta, sens dubte, 

inadequada per al seu desenvolupament emocional i afectiu. 

  

Com ja hem ressenyat, la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives ha iniciat la 

implantaci· d'un nou model d'acolliment residencial de menors subjectes a mesures 

de protecci· jur²dica. El nou model anunciat planteja un canvi de paradigma 

d'intervenci· que modifica l'actual organitzaci· per modalitats de centres i porta a la 

implantaci· progressiva de programes de desenvolupament personal i social generals i 

especialitzats. Aquest canvi, iniciat al gener de 2018, implica l'augment de dotaci· de 

professionals en els centres, com tamb® l'ampliaci· i la millora dels seus perfils formatius. 

El seu resultat haur¨ de ser avaluat en futurs informes. 

  

En relaci· amb aquest nou model d'atenci· residencial, el S²ndic va remetre escrit a la 

Conselleria, en data de 27 de novembre de 2017, en qu¯ donava compte d'una s¯rie de 

consideracions elaborades a partir dels debats efectuats en l'Observatori del Menor 

d'aquesta instituci·.  

  

El S²ndic ha dedicat tamb® una especial atenci· als anomenats centres de protecci· 

espec²fics per a menors amb problemes de conducta, i ha dedicat al seu estudi la queixa 

d'ofici n¼mero 1513601. L'important augment d'aquest tipus de centres i de les places 

disponibles no est¨ sent suficient per a absorbir la demanda existent que prov®, 

principalment, dels mateixos centres de protecci· ordinaris. En molts casos, les 

necessitats dels menors atesos en aquests centres tenen a veure amb la salut mental, el 

consum de t¸xics o la discapacitat. Aquest fet ha d'obligar a una millora en els sistemes 

de coordinaci· que mantenen les conselleries competents en mat¯ria de protecci· jur²dica 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10825641.pdf
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a la inf¨ncia i adolesc¯ncia, en mat¯ria de sanitat i en mat¯ria d'educaci·, principalment. 

L'objectiu d'aquest tipus de centres ®s l'atenci· especialitzada i fitada en el temps dels 

problemes de conducta que presenten aquests menors, provocats, en nombrosos casos, 

per les din¨miques sociofamiliars a qu¯ han estat sotmesos. Evitar que els centres de 

protecci· espec²fics per a menors amb problemes de conducta tinguen com a funci· 

principal, dins del sistema, la contenci· d'aquells que no reben, per inexist¯ncia o 

inadequaci·, l'atenci· que necessiten des dels ¨mbits social, sanitari o educatiu, ha de 

convertir-se en una prioritat. 

  

Atenent a tot el que hem dit fins al moment, ens trobem amb una clara necessitat de: 

 

- Creixement en programes no residencials, d'atenció a situacions de desprotecció que 

impedisquen o demoren l'ingrés en centres o que, si escau, faciliten el reagrupament 

familiar de menors que ja es troben en acolliment residencial.  

- Desenvolupament i millora dels programes d'acolliment familiar, en les seues distintes 

modalitats, de manera que es faça efectiu el principi de priorització de les mesures 

familiars davant de les residencials, una cosa a què les entitats públiques estan 

obligades per llei.  

- Especialitzaci· i individualització de les intervencions que es presten des dels centres 

de protecció a la infància i adolescència, tot fixant com a objectiu general, a fi 

dôacomplir el principi de priorització de mesures de protecció estables, la reducció 

progressiva del nombre de places d'acolliment residencial en totes les seues modalitats. 

  

Una vegada assolida la majoria d'edat pels menors, les institucions deixen de prestar 

gran part de les ajudes socioeducatives que els estaven oferint. El S²ndic coneix els 

esforos per a millorar la xarxa de suport a qui es troben en aquesta situaci·. No obstant 

aix̧, els professionals del sector continuen identificant aquest problema com un dels m®s 

importants del sistema. El S²ndic t® en tr¨mit la queixa d'ofici n¼mero 1704920, que, en 

el moment de redactar aquesta Mem¸ria, es troba pendent de rebre informe per part de 

l'Administraci·.  

  

Tamb® preocupa al S²ndic la situaci· dels drets del colĿlectiu de menors estrangers no 

acompanyats (MENA) que arriben a la Comunitat Valenciana. L'especial situaci· de 

vulnerabilitat d'aquest colĿlectiu i el creixement exponencial de la seua arribada ha 

merescut una especial atenci· per part la instituci·. Actualment es troba en tr¨mit la 

queixa d'ofici n¼mero 1612331. 

  

  

4.11. Educaci· 

  

En el cap²tol inicial de ñConsideracions generalsò hem deixat completa ressenya de les 

queixes agrupades que han sigut objecte de tractament pel S²ndic de Greuges en l'êrea 

d'Educaci·, fet que converteix en innecess¨ria la seua reiteraci· en aquest apartat. Tal 

com hem indicat, els temes que han suscitat el nombre m®s gran d'actuacions van acabar 

derivant cap als tribunals ordinaris, i en conseq¿¯ncia van eixir de l'esfera d'actuaci· del 

S²ndic.  

  

D'altra banda, s·n nombroses les queixes que s'han obert, d'ofici, en relaci· amb l'¨mbit 

d'actuaci· de l'Administraci· educativa, de la qual cosa donem compte en l'apartat 

corresponent a aquest tipus de queixes, en aquesta Mem¸ria.  
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En el cap²tol de les queixes agrupades, hem de deixar const¨ncia de la presentaci· de 116 

iniciatives fonamentades en lôensenyament de l'assignatura de Filosofia, tant en 

secund¨ria com en batxillerat. La queixa principal es va tramitar amb el n¼mero 1713393. 

Davant de la den¼ncia respecte de l'escassa rellev¨ncia atorgada a lôensenyament de 

l'assignatura de Filosofia, a pesar de l'aprovaci· d'una Proposici· no de Llei respecte 

d'aix¸ en la Comissi· d'Educaci· de les Corts Valencianes, l'Administraci· va posar en 

relleu l'exist¯ncia d'una s¯rie de treballs dirigits a modificar el Decret que regula el 

curr²culum de secund¨ria i batxillerat, amb la intenci· d'acollir les reivindicacions de 

diversos colĿlectius d'educadors. Atesa la falta d'alĿlegacions dels promotors de les 

queixes respecte de l'informe de l'Administraci·, les vam tancar.   

  

Per al S²ndic, sempre ha sigut un tema d'especial rellev¨ncia l'atenci· dispensada als 

menors amb necessitats educatives especials, com s'ha posat de manifest en les 

mem¸ries corresponents als ¼ltims exercicis. En aquest passat any, hem seguit la l²nia 

d'actuacions dirigida a reclamar de l'Administraci· la satisfacci· d'aquestes necessitats. 

Com a exemples d'aix¸ tenim les queixes que relatem a continuaci·. Aix², en la queixa 

1612387 es reclamava l'assist¯ncia d'una educadora, a jornada completa, per a una xiqueta 

amb par¨lisi de cordes vocals que impedeix parlar i respirar per vies altes. En el seu 

informe la Conselleria considerava que l'atenci· prestada no vulnerava cap dret de la 

fam²lia. El S²ndic, en la seua resoluci·, va concloure que les extremes necessitats de la 

xiqueta exigien un esfor de l'Administraci· educativa per a dotar al CEIP Cardenal 

Belluga, de Dolores (Alacant), d'un educador especial durant tota la jornada lectiva. La 

Conselleria va mantindre el seu criteri i va considerar suficient l'atenci· de l'educador a 

mitja jornada i de l'infermer o la infermera del Centre. 

  

La queixa 1704353 portava causa del que la seua promotora entenia com un deficient 

tractament d'un xiquet diagnosticat amb Trastorn d'Espectre Autista (TEA). En la seua 

resoluci· el S²ndic va suggerir a la Conselleria un impuls a les mesures que puguen 

assegurar una atenci· educativa d'acord amb els principis inclusius que informen la 

normativa vigent i els acords internacionals subscrits per Espanya. La Conselleria 

considerava que ñrealitza totes les actuacions i mesures per a l'atenci· a l'alumnat amb 

necessitats educatives de suport educatiu recollides en la lleiò, per¸ agraeix, tanmateix, el 

ñrecordatori de la normativa existentò concl¸s pel S²ndic de Greuges. 

  

A trav®s de la queixa 1702510, els seus promotors, pares d'una xiqueta de 8 anys amb 

greus problemes derivats de les seues freq¿ents crisis epil¯ptiques i de la seua resist¯ncia 

als f¨rmacs, reclamaven mitjans de suport d'audici· i llenguatge per als xiquets 

escolaritzats en el CEIP Azor²n de Sant Vicent del Raspeig (Alacant). Despr®s dels 

informes de la Conselleria, en qu¯ s'informava d'un nou diagn¸stic de disf¨sia i 

s'anunciaven actuacions respecte d'aix¸, el S²ndic recomanava l'adopci· de mesures 

organitzatives i pressupost¨ries adequades per a garantir els drets dels alumnes amb 

discapacitat, i que agilitzaren els tr¨mits administratius de creaci· i provisi· de llocs de 

treball i d'avaluaci· de futures necessitats. En la seua resposta la Conselleria acceptava 

les recomanacions efectuades i anunciava la dotaci· de professionals d'audici· i 

llenguatge per al CEIP Azor²n, i rebutjava, de manera simult¨nia, algunes acusacions 

abocades pels promotors de la queixa. 

  

La queixa n¼mero 1705568 ens ha portat els problemes que plantegen els l²mits d'edat 

en l'escolaritzaci· de l'alumnat amb necessitats educatives especials, en unitats o 
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centres d'educaci· especial. La normativa vigent permet estendre la pres¯ncia en aquest 

tipus de centres fins als 21 anys. La promotora de la queixa, amb un fill a punt de complir 

aquesta edat, discrepava de les conclusions de l'informe psicopedag¸gic de l'equip 

corresponent de Castell· i, conseq¿entment, de les opcions que li oferien. En sup¸sits 

com aquest, el S²ndic no t® facultats i mitjans per a resoldre el desacord, cosa que ha de 

substanciar-se al si d'un procediment contradictori, administratiu o judicial. Per¸ el que 

s² que pot i ha de fer el S²ndic ®s requerir l'Administraci· perqu¯ les seues decisions 

s'adopten de manera que permeten al ciutad¨ acudir als recursos que la llei li ofereix, en 

defensa dels seus drets. Aix² ho vam fer en aquest expedient i vam demanar a la 

Conselleria que entenguera l'informe psicopedag¸gic com a part d'un procediment 

administratiu, que hauria de finalitzar amb la corresponent resoluci· administrativa en els 

termes que preveu lôarticle 88.3 de la Llei 39/2015, de procediment administratiu com¼. 

Incomprensiblement, despr®s de citar un conjunt d'ordres de la Conselleria que en cap cas 

poden transgredir all¸ que s'ha disposat en una norma de rang superior, b¨sica, a m®s, per 

a totes les administracions, la Conselleria va concloure que ñl'Administraci· educativa no 

est¨ obligada a dictar resoluci· expressaò. En aquests casos, les facultats que la llei ofereix 

a la instituci· del S²ndic de Greuges no li permeten seguir endavant amb les actuacions, 

fet que va determinar el tancament de la queixa en el sentit de no acceptada i la seua 

inclusi· en aquesta Mem¸ria, per a coneixement de les Corts. 

  

La queixa 1703136 va afrontar una q¿esti· relativa a l'acc®s a la informaci· i a la 

participaci· en la gesti· de la pol²tica educativa. Promoguda per la presidenta de lôAMPA 

i el president del Consell Escolar CEIP Ribalta dôAlgemes², planteja una den¼ncia sobre 

el desequilibri en l'escolaritzaci· d'alumnes amb necessitats de compensaci· educativa 

entre centres p¼blics i privats concertats. Els demandants sostenen que les 

administracions educatives s'han negat a facilitar informaci· sobre la distribuci· actual 

d'aquesta classe d'alumnat, a pesar d'haver sigut solĿlicitada. Requerida pel S²ndic, la 

Conselleria manifesta el seu suport a una distribuci· equilibrada d'aquest tipus d'alumnat, 

per¸ remet a la comissi· municipal d'escolaritzaci· la concreci· d'aquesta actuaci·. Res 

diu aquest informe de l'Administraci· sobre la negativa a facilitar informaci· respecte 

d'aix¸, denunciada pels promotors de la queixa. No obstant aix¸, aquests aporten a 

l'expedient una resposta rebuda del director general de Pol²tica Educativa per la que se'ls 

nega aquesta informaci·, tot emparant-se, de manera gen¯rica i sense concreci· d'articles, 

en la legislaci· sobre funci· p¼blica estad²stica (Llei 12/1989, de l'Estat i Llei 5/1990, de 

la Comunitat Valenciana), i manifesta que ñles dades individuals dels centres docents 

estan emparades pel secret estad²sticò. Lôarticle 20.1 de la Llei 5/1990, de 7 de juny, de 

la Generalitat, de contingut semblant per¸ m®s prec²s que la de l'Estat, disposa el seg¿ent: 

ñEstan emparades pel secret estad²stic totes les dades individuals de comunicaci· 

obligat¸ria de car¨cter privat, personal, familiar, econ¸mic o financer que, ara permeten 

la identificaci· directa dels informadors, ara condueixen per la seua estructura, contingut 

o grau de desagregaci· a la identificaci· indirecta dôaquells, ja siguen aquestes dades 

referides a persones f²siques o jur²diquesò. Per¸ no s·n dades de car¨cter individual el 

que solĿliciten els promotors de la queixa, sin· ñla distribuci· anual de l'alumnat amb 

necessitats de compensaci· educativaò, cosa que es pot fer mitjanant guarismes que 

dif²cilment farien possible la identificaci· de les persones. La petici· dels demandants es 

fonamenta en un elemental exercici del dret d'acc®s a la informaci· relativa a l'activitat 

p¼blica, consagrat, de forma indubtable per la normativa legal m®s recent sobre 

transpar¯ncia. El S²ndic, en la seua Resoluci· de 13 de desembre, va recomanar a la 

Conselleria posar a disposici· dels solĿlicitants la relaci· de vacants reservades, per a 

aquest tipus d'alumnat, en tots els centres p¼blics i privats concertats dôAlgemes² i li va 
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recordar el precedent de la queixa 1409555, en la qual s² que van ser facilitades dades 

semblants, tant al S²ndic com al promotor de la queixa. En el moment de redactar aquesta 

Mem¸ria no s'ha rebut resposta de la Conselleria sobre lôacceptaci· o no de la 

recomanaci· efectuada. 

  

Amb motiu de la demanda d'ajudes per a transport escolar per a alumnes 

d'especialitzaci· esportiva en el Complex Educatiu de Cheste es van promoure 14 queixes 

davant del S²ndic, la principal de les quals es va tramitar amb el n¼mero 1710306. Els 

promotors denuncien que les resolucions per les quals es convoquen ajudes individuals 

per al servici de transport escolar exclouen els alumnes de l'IES n¼m. 1, de Cheste. En el 

seu informe la Conselleria conclou que els esmentats alumnes no compleixen les 

condicions normatives per a ser beneficiaris de transport escolar colĿlectiu, ni de les 

ajudes individuals. Recorda que aquests alumnes s·n interns que gaudeixen d'una beca 

especial que inclou resid¯ncia, manutenci· i pla d'estudis personalitzat. Despr®s de noves 

alĿlegacions dels autors de les queixes, amb refer¯ncies a les dist¨ncies dels domicilis 

habituals a la seu del Complex i els greuges que aix ̧podria generar, el S²ndic va suggerir 

a la Conselleria una modificaci· normativa o un acord amb els ajuntaments d'origen, de 

manera que es pogueren facilitar les ajudes solĿlicitades. La queixa es va tancar amb el 

comprom²s d'aquesta Administraci· d'estudiar la viabilitat de les ajudes, de cara al curs 

escolar 2018-2019.  

  

Finalment, relatem la presentaci· de 144 queixes relacionades amb la problem¨tica del 

canvi de bolquers en educaci· infantil, succeµda en el CP L'Albufereta, a Alacant. La 

queixa principal es va registrar amb el n¼mero 1513249. Aquesta problem¨tica ja va ser 

objecte de tractament en la Mem¸ria de l'any 2016 en qu¯ vam deixar const¨ncia de la 

recomanaci· del S²ndic dirigida a introduir educadors encarregats de resoldre els 

problemes higienicosanitaris dels m®s xicotets. Aquesta recomanaci· es va reiterar davant 

de les queixes presentades en l'exercici de 2017, i argumentava la Conselleria la seua falta 

de compet¯ncia per a la creaci· de nous llocs d'educadors amb aquesta missi· i derivava 

aquesta responsabilitat a les conselleries d'Hisenda i Just²cia i Funci· P¼blica. Finalment, 

i davant de la solĿlicitud d'ampliaci· d'informe per part del S²ndic, la Direcci· General de 

Centres i Personal Docent, despr®s de deixar const¨ncia que s'estava complint el marc 

legal vigent, va manifestar la seua voluntat de tindre en compte les ñobservacions 

realitzades per si hi haguera la possibilitat dôincorporar dotacions complement¨ries en 

algun moment, sempre que estiga d'acord amb les possibilitats pressupost¨ries de la 

Conselleriaò.  Despr®s d'aquesta ampliaci· d'informe, el S²ndic va concloure les 

actuacions.   

  

  

4.12. Drets ling¿²stics 

  

La queixa 1702421 manifestava que la nova Unitat d'Endosc¸pia de l'Hospital 

Universitari de Sant Joan (Alacant) estava retolada exclusivament en castell¨. El seu 

promotor denunciava que aquesta circumst¨ncia vulnerava la cooficialitat ling¿²stica 

vigent a la Comunitat Valenciana. En el seu informe la Conselleria assegurava que la 

cartelleria oficial de la Unitat assenyalada es trobava, des de la seua inauguraci·, 

redactada en les dues lleng¿es oficials, encara que reconeixia que els cartells provisionals 

van estar en castell¨. En les seues alĿlegacions el promotor de la queixa va ampliar 

l'enfocament de la queixa en considerar vulnerats els seus drets, at®s que l'informe de la 

Conselleria s'havia produµt utilitzant el castell¨, quan ell havia iniciat el tr¨mit de la queixa 
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en valenci¨. El S²ndic va suggerir a l'Administraci· sanit¨ria que atorgara prefer¯ncia al 

valenci¨ en la retolaci· dels servicis de l'Hospital Universitari Sant Joan dôAlacant i li va 

recordar els deures legals que imposen respectar el dret dels administrats a triar la llengua 

amb qu¯ volen relacionar-se amb les administracions. La Conselleria va acceptar les 

recomanacions del S²ndic i es va disculpar per l'¼s indegut del castell¨ en la seua resposta, 

tot alĿlegant que aquest comportament podria estar motivat per la in¯rcia que comporta 

que m®s d'un 90% de les solĿlicituds es cursen en aquesta llengua. 

  

A trav®s de la queixa 1706214, una ciutadana denunciava que havia reclamat a 

l'Ajuntament de Val¯ncia que els cartells d'informaci· p¼blica dels diversos carrers de 

la ciutat aparegueren exclusivament en valenci¨, la qual cosa, segons la seua opini·, 

vulnerava la cooficialitat ling¿²stica. Despr®s d'una resposta detallada, amb refer¯ncia als 

exemples plantejats per l'autora de la queixa, el S²ndic va suggerir a l'Ajuntament que, en 

futurs treballs de retolaci· vi¨ria, observe la cooficialitat ling¿²stica de la Comunitat 

Valenciana. La queixa es va tancar amb l'acceptaci· expressa del suggeriment per part de 

l'Ajuntament de Val¯ncia. 

  

  

4.13. Urbanisme 

 

Les preocupacions plantejades per la ciutadania durant 2017 en mat¯ria urban²stica no 

difereixen molt de les que hem investigat durant els ¼ltims anys. A les dificultats per a 

accedir a la informaci· urban²stica de manera r¨pida i completa se sumen els retards 

administratius per a concedir permisos i llic¯ncies dins dels terminis previstos legalment, 

l'incompliment de l'obligaci· que els propietaris tenen de mantindre els immobles en un 

adequat estat de conservaci· i la tardana a reaccionar davant de l'execuci· d'obres 

ilĿlegals.  

 

En relaci· amb la tramitaci· i aprovaci· de plans urban²stics i instruments 

d'ordenaci·, el principal motiu de queixa se centra en la participaci· ciutadana. Les 

persones i associacions afectades formulen alĿlegacions que s·n rebutjades sense 

explicaci· suficient o, simplement, no s·n contestades. 

 

Aquesta instituci· no es cansa de repetir, en les seues resolucions, que la participaci· 

ciutadana, fonamentada en el tr¨mit d'informaci· p¼blica, no constitueix un simple 

formalisme. Es tracta d'un element essencial del procediment d'elaboraci· de cada pla o 

instrument d'ordenaci·, de capital import¨ncia per l'especial incid¯ncia que aquests plans 

tenen sobre la vida dels ciutadans. Per tant, l'omissi· o l'indegut compliment de tan 

rellevant tr¨mit, en la mesura que donen lloc a un coneixement insuficient del document 

finalment aprovat, comporten la nulĿlitat de ple dret del pla urban²stic en q¿esti·. No hem 

d'oblidar que els plans s·n normes de rang reglamentari, per la qual cosa ¼nicament 

admeten una forma d'invalidesa: la nulĿlitat plena.  

 

En l'apartat relatiu a medi ambient hem fet refer¯ncia als problemes d'aquesta naturalesa 

que han envoltat l'aprovaci· de la modificaci· del Pla E¸lic de la Comunitat Valenciana. 

A trav®s de la queixa 1711162, relativa a la tramitaci· del Pla d'Acci· Territorial de la 

Infraestructura Verda del Litoral de la Comunitat Valenciana (PATIVEL), l'alcaldessa 

ped¨nia de la Marina (Elx) i el president d'una associaci· de veµns de la mateixa pedania 

van manifestar la seua disconformitat amb el procediment de tramitaci· del citat Pla, i 

basen la seua den¼ncia en la falta d'informaci· i de participaci· dels seus conveµns afectats 
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per l'instrument d'ordenaci·. Despr®s de rebre els corresponents informes solĿlicitats a la 

Conselleria dôHabitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori i a l'Ajuntament 

dôElx, el S²ndic, tot i recon®ixer que el PATIVEL havia sigut exposat al p¼blic m®s 

vegades de les exigides per la llei, va concloure recomanant a les dues administracions 

afectades que dugueren a terme una reuni· de treball amb els autors de la queixa, per a 

millorar la informaci· i l'assessorament sobre el Pla. Ambdues administracions van 

acceptar expressament la recomanaci· i donaren compte al S²ndic de la convocat¸ria 

d'una reuni· respecte d'aix¸, fet que va donar lloc al tancament de l'expedient. 

 

En relaci· amb l'execuci· de les determinacions dels plans o gesti· urban²stica, 

continuen sent nombroses les queixes relacionades amb l'exist¯ncia d'urbanitzacions que 

no disposen de tots els servicis urban²stics obligatoris. Aquesta instituci· ®s conscient dels 

problemes que la greu crisi econ¸mica ha generat en l'activitat urban²stica dels municipis, 

que ha produµt greus retards en la finalitzaci· de les obres d'urbanitzaci· o la 

impossibilitat de la seua execuci· per falta de recursos econ¸mics dels urbanitzadors i, si 

sôescau, de lôajuntament corresponent. En els casos de zones semiconsolidades per la 

urbanitzaci· tampoc s'ha pogut culminar la implantaci· dels servicis urban²stics 

inexistents, a causa de les dificultats econ¸miques d'alguns municipis i propietaris.   

 

No obstant aix¸, conv® recordar que tots els ajuntaments han de prestar en condicions 

adequades els servicis municipals obligatoris com ara el subministrament d'aigua potable, 

la pavimentaci· de les vies p¼bliques, lôencintat de voreres, el clavegueram i lôenllumenat 

p¼blic. En molts d'aquests sup¸sits, la passivitat municipal a lôhora de reaccionar amb 

efic¨cia davant dels incompliments de l'urbanitzador podria constituir un clar sup¸sit de 

responsabilitat patrimonial pel funcionament anormal de l'Administraci·. 

 

Com a exemple dels problemes esmentats podem citar la queixa 1716613, tramitada a 

inst¨ncies d'un ve² d'una urbanitzaci· al municipi de l'Ĉnova. El denunciant es queixava 

de la falta d'actuaci· municipal per a finalitzar les obres d'urbanitzaci·, cosa que li 

impedeix obtindre la llic¯ncia de primera ocupaci· d'un habitatge adquirit en 2010. 

Davant de l'informe de l'Ajuntament, que posava en dubte el dret subjectiu del promotor 

de la queixa, el S²ndic va recordar l'obligaci· dels ajuntaments respecte dels urbanitzadors 

quant a la finalitzaci· de les obres i el deure de mantindre informats els propietaris afectats. 

Finalment, es va recomanar a l'Ajuntament l'adopci· de les mesures necess¨ries per a 

aconseguir la finalitzaci· i el lliurament de les obres d'urbanitzaci· objecte de la 

reclamaci·, i que nôinformara l'autor de la queixa. L'Ajuntament va acceptar la 

recomanaci·, fet que va donar lloc al tancament del procediment.  

 

La falta de compensaci· als ajuntaments, com a conseq¿¯ncia del major aprofitament 

urban²stic o increment de l'edificabilitat perm®s pel planejament, tamb® ha sigut objecte 

de les nostres recomanacions. Mitjanant la queixa n¼mero 1704897, un ciutad¨ de 

Benidorm denunciava que havia solĿlicitat a l'Ajuntament informaci· sobre el grau de 

compliment de l'obligaci· de cedir al municipi s¸l dotacional, com a compensaci· pel 

major aprofitament atorgat a partir de l'aprovaci· d'una modificaci· urban²stica coneguda 

com a ñPrimer Premi Hotelerò, i no havia obtingut contestaci· respecte d'aix¸. En la seua 

resoluci·, el S²ndic cridava l'atenci· sobre el fet que la modificaci· urban²stica en q¿esti· 

va ser aprovada en 2001 i que, en data la resoluci·, al desembre de 2017, l'Ajuntament 

reconeixia que ñno hi ha informes t¯cnics que avalen aquests increments d'edificabilitat, 

ni es poden avaluar les cessions dotacionals fins que es redacten els PRI (é)ò, i posava 

de manifest una evident passivitat municipal. Igualment recordava el S²ndic que 
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lôordenaci· territorial i la urban²stica s·n funcions p¼bliques no susceptibles de transacci·, 

i que cal garantir la participaci· de la comunitat en les plusv¨lues generades. Acabava la 

resoluci· recomanant a l'Ajuntament accelerar l'adopci· de mesures perqu¯ els hotels 

beneficiats pel denominat ñPrimer Premi Hotelerò cedisquen el s¸l dotacional 

corresponent a l'increment d'aprofitament obtingut. Despr®s de l'acceptaci· per part del 

consistori de la recomanaci· emesa vam tancar la queixa. 

 

Un altre bloc important de les queixes rebudes enguany t® com a objecte l'incompliment 

per part dels propietaris de terrenys, solars i edificis de la seua obligaci· de mantindreôls 

en adequades condicions de neteja i conservaci·. En aquest ¨mbit, la crisi econ¸mica 

tamb® ha incidit especialment en haver-se detectat un repunt d'aquest tipus de queixes. 

En la majoria de casos, els ajuntaments dirigeixen ordres d'execuci· als propietaris que 

s·n desateses per falta de recursos econ¸mics. Quan s'arriba a aquesta situaci·, els 

ajuntaments es troben amb dificultats per a aconseguir la neteja i adequada conservaci· 

dels immobles, ja que generalment no tenen mitjans suficients per a, amb l'autoritzaci· 

pr¯via judicial, assumir el cost econ¸mic dels treballs i, despr®s, si escau, intentar 

recuperar la inversi· del propietari obligat, cosa que no resulta f¨cil d'aconseguir. De 

vegades, els immobles en mal estat pertanyen a la mateixa Administraci·, a la qual es 

recomana que adopte les necess¨ries mesures de conservaci· en condicions 

higienicosanit¨ries adequades. Com a exemple d'aquest problema podem esmentar la 

queixa 1702100, iniciada d'ofici per aquesta instituci· i de la qual donem compte en 

lôapartat corresponent.  

 

De vegades, els problemes de conservaci· o protecci· dels elements que formen part 

del patrimoni cultural deriven de la falta de coordinaci· de les administracions amb 

compet¯ncia en la mat¯ria. £s el cas de la queixa 1702406, instada pel president d'una 

associaci· defensora del patrimoni cultural davant del reiterat incompliment de 

recomanacions anteriors del S²ndic, relacionades amb l'entorn de la Llotja dels Mercaders 

o de la Seda, de la Ciutat de Val¯ncia. En el seu informe, la Conselleria d'Educaci· feia 

insist¯ncia en la compet¯ncia exclusiva de l'Ajuntament per a dur a terme algunes de les 

mesures necess¨ries per a l'adequada protecci· de l'immoble. El S²ndic, en la seua 

resoluci· de maig de 2017, va recomanar a la Conselleria que mantinguera els contactes 

necessaris amb l'Ajuntament per a solucionar els problemes denunciats i li va exigir 

actuacions concretes, si f·ra necessari. El 8 de juny es rebia la resposta de la Direcci· 

General de Cultura en qu¯ acceptava la recomanaci·, amb la qual cosa es va donar per 

tancat l'expedient. 

 

Finalment, l'¨mbit en qu¯ continuem rebent la majoria de les queixes en mat¯ria 

urban²stica es refereix a les obres ilĿlegals, ®s a dir, a les que s'executen sense llic¯ncia o 

incomplint les condicions dôaquesta. El perfil dels autors d'aquestes queixes es correspon 

amb el de persones que viuen prop del lloc on s'han executat les obres ilĿlegals i que s·n 

afectats per aquestes. La situaci· m®s freq¿ent ®s la seg¿ent: una vegada presentada la 

den¼ncia, no es rep cap tipus de resposta per part de l'Administraci·, per la qual cosa el 

ciutad¨ acudeix al S²ndic i despr®s de l'admissi· a tr¨mit de la queixa, l'Ajuntament 

impulsa el corresponent expedient de restabliment de la legalitat urban²stica. En altres 

casos, l'Ajuntament no adopta cap mesura per a tramitar i resoldre el procediment, la qual 

cosa obliga el S²ndic a efectuar les recomanacions oportunes. £s el sup¸sit de la queixa 

1710336, instada per una ciutadana d'Alacant que denunciava la falta de not²cies en 

relaci· amb un expedient incoat a causa de l'exist¯ncia d'unes antenes de telefonia m¸bil, 

instalĿlades a l'empara d'una llic¯ncia ñprovisionalò atorgada en 2003. En la tramitaci· de 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10852156.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10890119.pdf
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la queixa, l'Ajuntament no va ser capa de traslladar el contingut d'un informe que es deia 

que sôhavia solĿlicitat al Departament d'Inspecci· per a comprovar si les obres efectuades 

s'ajustaven a la llic¯ncia ñprovisionalò concedida. Davant d'aix¸, el S²ndic va recomanar 

impulsar la tramitaci· i resoluci· de l'expedient de disciplina urban²stica relatiu a les 

antenes esmentades. L'Ajuntament va contestar tot informant sobre l'exist¯ncia d'una 

autoritzaci· concedida pel Ministeri d'Ind¼stria per a la instalĿlaci· de les antenes, cosa 

que va donar lloc al tancament de la queixa en entendre aquesta instituci· que no 

s'acceptava la recomanaci· relativa a la tramitaci· de l'expedient de disciplina urban²stica.  

  

  

4.14. Habitatge  

 

Tal com hem posat de manifest en els ¼ltims informes anuals presentats a les Corts, l'acc®s 

a un habitatge digne continua sent un dels principals motius de preocupaci· que la 

ciutadania valenciana trasllada al S²ndic de Greuges a trav®s dels seus escrits de queixa.  

  

La crisi econ¸mica que hem patit en els ¼ltims anys va determinar que foren nombroses 

les llars valencianes que tingueren severs problemes tant per a accedir a un habitatge com, 

especialment, per a mantindre lôhabitatge que estaven ocupant, i es desplaava al sistema 

p¼blic l'atenci· a una demanda creixent dôhabitatge que aquest va ser incapa d'atendre, 

atesa la seua pr¸pia conformaci· i l'escassetat dôhabitatges disponibles que gestionava.  

  

M®s enll¨ d'aquesta situaci· conjuntural, la situaci· de colĿlapse viscuda com a 

conseq¿¯ncia de la crisi econ¸mica va posar de manifest el que en realitat, com hem 

assenyalat reiteradament des del S²ndic de Greuges, constitueix una mancana estructural 

de les pol²tiques p¼bliques dôhabitatge que havien sigut posades en pr¨ctica en els anys 

precedents, m®s centrades a facilitar l'acc®s a lôhabitatge en propietat a ¨mplies capes de 

la poblaci· i concebudes com un element m®s de la pol²tica econ¸mica, i menys 

focalitzades a construir un parc p¼blic dôhabitatges amb la capacitat suficient per a atendre 

tant la demanda dôhabitatge dels sectors m®s desfavorits de la poblaci·, com la demanda 

potencial que poguera produir-se en cas d'una situaci· sobrevinguda de pobresa en 

habitatge com la que va produir la crisi econ¸mica.  

  

En aquest context, la recent aprovaci· de la Llei 2/2017, de 3 de febrer, de la Generalitat, 

per la funci· social de lôhabitatge de la Comunitat Valenciana, ha comportat en gran 

manera una variaci· d'aquesta visi· i ha introduµt noves previsions destinades a garantir 

el gaudi efectiu del dret a lôhabitatge de les ciutadanes i dels ciutadans valencians m®s 

necessitats i, amb aix¸, aconseguir una renovaci· dels mecanismes posats al servici de les 

administracions p¼bliques amb compet¯ncies en la mat¯ria. 

  

La llei esmentada passa a concebre la pol²tica d'habitatge com un servici d'inter®s general, 

i imposa a les administracions p¼bliques l'obligaci· d'adoptar ñamb lôadequada dilig¯ncia 

i dins dels l²mits dels recursos de qu¯ es dispose en les partides pressupost¨ries destinades 

a pol²tiques dôhabitatge, totes les mesures necess¨ries per a aconseguir progressivament i 

per tots els mitjans apropiats, la plena efectivitat del dret a lôhabitatge per a garantir 

l'efectiva prestaci· d'aquest servici, ja siga directament o en colĿlaboraci· amb la 

iniciativa privadaò (article 3). 

  

D'acord amb aquesta orientaci·, la nova llei ®s terminant en concebre el dret a lôhabitatge 

com un dret de la ciutadania a ñgaudir dôun habitatge assequible, digne i adequatò, i 
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imposa a les administracions p¼bliques el correlatiu deure de garantir ñl'efectiva 

satisfacci· del dret a un habitatge assequible, digne i adequat a aquelles unitats de 

conviv¯ncia que, pels seus ingressos o altres circumst¨ncies, no hi poden accedir en 

condicions de mercatò (article 2).  

  

Partint d'aquesta l²nia de principi, la llei configura una ñobligaci· jur²dica de 

l'Administraci· auton¸mica valenciana i de les administracions locals radicades a la 

Comunitat Valenciana de posar a disposici· del solĿlicitant l'ocupaci· estable d'un 

allotjament dotacional, d'un habitatge protegit o dôun habitatge lliure si aix¸ f·ra necessari 

que complisca amb totes les condicions per a garantir el seu lliure desenvolupament de la 

personalitat, el seu dret a la intimitat i la resta de drets vinculats a lôhabitatgeò. 

  

En especial, la llei estableix un mecanisme subsidiari de satisfacci· d'aquest dret a 

lôhabitatge, consistent en el reconeixement d'una ajuda al lloguer per al solĿlicitant 

dôhabitatge que pose de manifest la seua incapacitat per a accedir-hi en condicions de 

mercat.  

  

Aix² mateix, i a lôefecte de dotar les administracions p¼bliques competents de les 

necess¨ries unitats dôhabitatge amb qu¯ satisfer les necessitats dels ciutadans m®s 

desfavorits, la llei imposa a l'Administraci· l'obligaci· d'adoptar ñles mesures necess¨ries 

d'ampliaci· del parc p¼blic dôhabitatge per a revertir aquesta situaci· de manera 

progressivaò (article 2) i, amb aquesta finalitat, estableix que ñels pressupostos de la 

Generalitat preveuran les dotacions apropiades per a assegurar l'efectivitat del dret a 

lôhabitatge assequible, digne i adequat i el bon funcionament del servici d'inter®s general 

vinculat, que garanteix el gaudi del dret a lôhabitatge en un termini raonable en el marc 

d'un servici de qualitatò (article 3). 

  

Cal destacar en aquest punt que la Llei per la funci· social de lôhabitatge ha sigut objecte 

d'un recurs d'inconstitucionalitat (n¼mero 5425-2017; adm®s a tr¨mit per resoluci· del 

TC de 28 de novembre de 2017, publicat en el BOE del dilluns 4 de desembre de 2017), 

promogut pel president del Govern, que afecta determinats preceptes dôaquest i, en 

especial i entre dôaltres, aquells que articulen el reconeixement d'una acci· p¼blica davant 

dels ¸rgans jurisdiccionals (art. 5.3, lletra b i art. 6.1), i resten suspesos en la seua vig¯ncia 

i aplicaci·, en virtut de l'article 161.2 de la Constituci·. No obstant aix¸, ®s necessari 

tindre en compte aix² mateix que aquest recurs no afecta la configuraci· del dret a 

lôhabitatge digne en el sentit que hem ressenyat i a la vig¯ncia de les obligacions que 

aquesta imposa als poders p¼blics amb vista a la seua satisfacci· (en especial, a la posada 

en marxa d'un sistema alternatiu de satisfacci· mitjanant el reconeixement als 

solĿlicitants d'una ajuda al lloguer i al mandat d'adopci· de mesures d'ampliaci· del parc 

p¼blic dôhabitatges).  

  

Com es pot deduir f¨cilment, la plena aplicaci· d'aquesta llei, en aquells articles que no 

han sigut objecte de suspensi·, representa un formidable repte a la capacitat financera i 

de gesti· de les administracions p¼bliques valencianes.  

  

En les resolucions dictades a partir de l'estudi dels expedients de queixa que hem tramitat 

al llarg d'enguany, i partint d'aquesta nova normativa, hem recordat a l'Administraci· que 

el fet que no hi haja habitatges p¼blics disponibles en el municipi de resid¯ncia del 

solĿlicitant, en quantia suficient per a atendre la demanda dels ciutadans, no constitueix 

ja un argument suficient, per si mateix, per a entendre garantit el dret a lôhabitatge del 
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ciutad¨, a la satisfacci· efectiva del qual est¨ obligada jur²dicament la Generalitat 

Valenciana, d'acord amb el tenor literal de la llei.  

  

En aquest sentit, hem insistit en el fet que, de la lectura de la normativa vigent, es dedueix 

que el fet que no hi haja disponibilitat dôhabitatge t® simplement l'efecte de variar el 

contingut de l'obligaci· de l'Administraci·, perqu¯, per a entendre complida en aquesta 

situaci· tal obligaci· jur²dica, la norma la compelĿleix a pagar a la persona interessada 

una ajuda al lloguer, de les regulades en la llei, i a continuar adoptant les mesures per a 

aconseguir l'ampliaci· del parc p¼blic dôhabitatge destinat a garantir un dret dels 

ciutadans, respecte del qual l'actuaci· dels poders p¼blics es configuren com un servici 

d'inter®s general. 

  

Finalment, ®s necessari destacar que la Conselleria dôHabitatge, en els expedients 

tramitats, ha informat que el reconeixement i satisfacci· del dret a un habitatge regulat 

per la llei per a les persones que no puguen accedir-hi en condicions de mercat, requereix 

de la ñpr¯via inscripci· dels solĿlicitants en el registre de demandants que es gestiona des 

de la Conselleria dôHabitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori a trav®s de la 

Direcci· General dôHabitatge, Rehabilitaci· i Regeneraci· Urbanaò, de manera que la 

informaci· subministrada era que ñes va indicar a l'autor de la queixa els passos que cal 

seguir perqu¯ la Generalitat puga recon®ixer el seu dret a un habitatge assequible, digne 

i adequat, i obtindre l'acc®s a un habitatge o a alguna de les mesures complement¨ries 

previstes en l'article 2.3 de l'esmentada normaò. 

  

Davant de la informaci· subministrada per la Conselleria dôHabitatge, hem ent®s, i aix² 

ho hem expressat en les resolucions dictades, que el compliment de les obligacions que 

la nova Llei imposa a l'Administraci· no pot quedar supeditat a la pr¯via inscripci· en el 

registre de demandants dôhabitatge, en la mesura que els promotors dels expedients ja 

figuren inscrits en un registre de la mateixa EIGE (tamb® denominat de demandants 

dôhabitatge), i la seua solĿlicitud apareix prebaremada. En aquest sentit, considerem que 

aquest nou tr¨mit administratiu, que ara pret®n introduir la Conselleria, no pot constituir 

un nou obstacle per a recon®ixer i donar efectivitat a un dret que est¨ sent reclamat, 

generalment, pels interessats durant anys. 

  

Exemples de queixes que recullen en la seua tramitaci· les circumst¨ncies relatades en 

els par¨grafs anteriors els trobem en les n¼meros 1706224 i 1710337, per esmentar-ne 

nom®s dues. En el context de la tramitaci· de la primera i mentre es redactava aquesta 

Mem¸ria, s'ha rebut una resposta de la Conselleria a la resoluci· emesa pel S²ndic, en la 

qual es detallen diferents actuacions en curs de realitzaci· per part de l'Administraci· 

auton¸mica. No obstant aix¸, no sôhi d·na resposta a la recomanaci· del S²ndic dirigida 

a resoldre la situaci· de la promotora de la queixa, que est¨ solĿlicitant un habitatge des 

de l'any 2013. Tampoc es concreta el criteri de la Conselleria respecte de la posici· del 

S²ndic de respectar la condici· d'inscrits en el registre de demandants de qui, com en el 

present cas, ja ho estaven en l'anterior registre de l'EIGE. Aquest requisit burocr¨tic 

alenteix l'efectiva aplicaci· de la llei i evidencia les dificultats a qu¯ sôenfrontar¨ la 

Conselleria per a complir, a plena satisfacci·, amb el dret subjectiu reconegut.   

  

  

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10888199.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10897630.pdf
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4.15. Medi ambient 

  

Com en anys anteriors, el nombre m®s gran de queixes presentades pels residents en 

mat¯ria de medi ambient es refereix a la contaminaci· ac¼stica, produµda en la majoria 

de casos per l'emissi· de m¼sica en els establiments d'hostaleria i pels sorolls derivats de 

la instalĿlaci· de terrasses. El problema resulta agreujat per la quantitat d'establiments 

d'aquest tipus que proliferen en carrers i zones concretes de les ciutats i per la resist¯ncia 

dels responsables municipals a  l'adopci· de les mesures previstes en la Llei 7/2002, de 

la Generalitat Valenciana, de protecci· contra la contaminaci· ac¼stica, siguen aquestes 

de car¨cter preventiu o de car¨cter corrector o sancionador. Algunes refer¯ncies hem fet 

ja a aquest tema en l'apartat de consideracions generals, en qu¯ hem donat compte de les 

principals queixes colĿlectives. 

  

Davant d'aquests problemes, la instituci· recorda a les administracions 

competents  (auton¸mica i local) la jurisprud¯ncia existent respecte d'aix¸, orientada a 

protegir els drets a un medi ambient adequat, la inviolabilitat del domicili, el dret a la 

salut o a un habitatge digne, i fins i tot hi ha algunes sent¯ncies en aquesta mat¯ria del 

Tribunal Europeu de Drets Humans que arriben a recon®ixer la responsabilitat de 

l'Administraci· per la seua inactivitat davant de les den¼ncies dels ciutadans. Com a 

exemple de les queixes en aquesta mat¯ria podem ressenyar la n¼mero 1706749, 

promoguda per una veµna del barri de Russafa, a Val¯ncia, que manifestava haver 

denunciat a la Policia Local les mol¯sties ocasionades per la concentraci· de persones a 

les portes d'una s¯rie de locals, sense que s'hagueren adoptat mesures respecte d'aix¸. 

Despr®s de rebre l'informe municipal que relatava les accions portades a efecte i sense 

que constaren alĿlegacions respecte del seu contingut per part de l'autora de la queixa, el 

S²ndic va resoldre recomanar a l'Ajuntament que continuara adoptant mesures per a 

palĿliar l'impacte de les mol¯sties sobre els drets dels ciutadans. El municipi va acceptar 

la resoluci· del S²ndic, la qual cosa va determinar el tancament de l'expedient al setembre 

de 2017. No obstant aix¸, el 21 de novembre va tindre entrada un escrit d'alĿlegacions de 

la veµna que havia iniciat el procediment i ampliava les circumst¨ncies denunciades i 

reclamava una resposta efectiva a les recomanacions del S²ndic, una resposta que, segons 

el seu parer, no estava proporcionant l'Ajuntament. Aquesta situaci· es presenta ben 

sovint en els expedients que tramita la instituci·: les mesures que adopten les autoritats 

municipals no satisfan les demandes ciutadanes i les queixes es reprodueixen davant d'un 

problema que no sembla trobar soluci·. 

  

Si b® la majoria dels municipis de la Comunitat Valenciana compten amb ordenances 

municipals de protecci· contra la contaminaci· ac¼stica, molts manifesten la seua 

incapacitat per a fer-les complir per la falta de mitjans, personals i materials, i han d'acudir 

a la contractaci· d'empreses especialitzades per a la realitzaci· de mesuraments 

d'intensitat del so, a fi de complir amb els seus deures d'inspecci· de les activitats i donar 

resposta a les den¼ncies presentades pels ciutadans. Com a exemple podem citar la queixa 

n¼mero 1611733, el promotor de la qual denunciava la falta d'actuaci· de l'Ajuntament 

dôAlmussafes davant les seues reclamacions pel soroll provocat per un local existent en 

els baixos del seu domicili. Despr®s de l'estudi de l'abundant documentaci· remesa pel 

consistori i les alĿlegacions, no menys abundants, de l'iniciador de la queixa, el S²ndic va 

resoldre, en juliol de 2017, recomanar a l'Ajuntament que continuara adoptant mesures 

per a determinar la intensitat de les mol¯sties i per a minimitzar l'impacte dôaquestes. 

Davant de la resposta de l'alcalde en qu¯ manifestava el seu comprom²s de fer respectar 

la normativa vigent, vam tancar la queixa. 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10884406.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10870308.pdf
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Els problemes de contaminaci· ac¼stica, brut²cia i deteriorament dels espais p¼blics van 

motivar la presentaci· de 73 queixes relacionades amb la situaci· del barri de Santa Creu, 

a Alacant. La principal d'aquestes queixes es va tramitar amb el n¼mero 1705385. Despr®s 

de l'oport¼ informe municipal, el S²ndic va concloure recomanant l'adopci· de mesures 

per a limitar els nocius efectes de la pr¨ctica del ñbotell·ò al barri i va instar a utilitzar la 

policia local en labors de dissuasi· i sanci· per a evitar les mol¯sties al veµnat. 

L'Ajuntament d'Alacant va acceptar la recomanaci· del S²ndic, amb la qual cosa es van 

tancar les queixes tramitades. 

  

Un centenar de veµns del municipi de Sant Joan dôAlacant van acudir al S²ndic per a 

presentar queixes pel  ñfort soò i la ñrepetitiva incid¯nciaò de les campanes de l'Esgl®sia 

parroquial de Sant Joan Baptista, fet que, segons els seus escrits, provoca mol¯sties 

innecess¨ries que atempten contra la salut i el benestar del veµnat. La queixa principal 

d'aquest colĿlectiu es va tramitar amb el n¼mero 1614004. Despr®s de demanar l'oportuna 

informaci· a l'Ajuntament, la resoluci· del S²ndic va requerir del consistori l'adopci· de 

mesures per a garantir el cessament de les mol¯sties denunciades, la qual cosa va ser 

acceptada, i es va dictar la corresponent resoluci· administrativa per a limitar l'¼s de les 

campanes. Aquesta acceptaci· va determinar el tancament de les actuacions. 

  

Igualment, en mat¯ria de contaminaci· ac¼stica es plantegen queixes per la celebraci· de 

festes o un altre tipus d'esdeveniments organitzats, a l'aire lliure, pels ajuntaments 

mateixos o per altres entitats amb motiu de les festes locals o patronals, que compten amb 

una normativa pr¸pia, per¸ que han de quedar subjectes a limitacions que facen 

compatible el seu desenvolupament i el dret al descans dels veµns. Per totes les tramitades, 

citarem com a exemple la queixa 1611877, promoguda per la presidenta d'una associaci· 

de veµns de Val¯ncia, mitjanant la qual denunciava no haver rebut resposta davant dels 

reiterats escrits presentats com a conseq¿¯ncia de les mol¯sties provocades per les 

activitats en l'antic llit del riu T¼ria. L'Ajuntament va informar sobre les condicions 

imposades per al desenvolupament de les activitats i sobre els controls exercits, la qual 

cosa es va traslladar a l'actora perqu¯ hi presentara les seues alĿlegacions, cosa que va fer. 

El S²ndic va concloure amb una recomanaci· a l'Ajuntament perqu¯ adoptara les mesures 

necess¨ries amb vista a garantir el respecte al descans i la tranquilĿlitat dels veµns, sobretot 

en relaci· amb activitats que es prolonguen en el temps. La recomanaci· va ser 

expressament acceptada pel consistori. 

  

Tamb® relacionades amb l'Illa de Tabarca, 701 persones van plantejar queixes davant del 

S²ndic, fonamentades en la paralitzaci· del projecte d'ampliaci· i reforma del port i la 

falta de respostes de les administracions respecte d'aix¸. D'acord amb els informes emesos 

per la Conselleria dôHabitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori, la intervenci· 

en aquesta instalĿlaci· portu¨ria es troba limitada per les possibles afeccions a la reserva 

marina declarada en les aig¿es pr¸ximes a l'illa i la seua condici· d'espai protegit. Amb 

el n¼mero 1702327 es va tramitar la queixa principal d'aquest grup de reclamacions. Les 

queixes es van tancar despr®s de la recomanaci· del S²ndic a l'Administraci· perqu¯ 

iniciara els estudis i treballs pertinents dirigits a avaluar les possibilitats d'actuaci· en el 

port de Tabarca i que subministrara informaci· completa de les actuacions als veµns 

interessats. La Conselleria va acceptar la recomanaci· del S²ndic pel que fa a la realitzaci· 

dels estudis i projectes demandats. 

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10880623.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10851100.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10832224.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10897378.pdf


62 

 

L'article 45 de la Constituci· configura el medi ambient com un b® jur²dic del gaudi del 

qual s·n titulars tots els ciutadans i la conservaci· del qual ®s una obligaci· que 

comparteixen els poders p¼blics i la societat en el seu conjunt. Perqu¯ els ciutadans, 

individualment o colĿlectivament, puguen participar en aquesta tasca de protecci· de 

forma real i efectiva, resulta necessari disposar dels mitjans instrumentals adequats, i 

actualment t® una especial significaci· la participaci· en el proc®s de presa de decisions 

p¼bliques.  

  

Mitjanant la queixa 1716219, els promotors, actuant en nom de dues associacions que 

presideixen, van denunciar l'aprovaci· pel Consell d'una modificaci· del Pla E¸lic de la 

Comunitat Valenciana, sense informaci· p¼blica i sense participaci· ciutadana pr¯via, 

en clara vulneraci· de la legislaci· vigent. Aquesta q¿esti· va ser establida com la q¿esti· 

principal de la queixa, tot i que seôn plantejaven dôaltres. Despr®s de requerir informes a 

les tres conselleries participants en el proc®s, en relaci· amb la q¿esti· principal 

assenyalada, la Conselleria d'Economia Sostenible manifestava el seu parer i sostenia que 

ens trob¨vem ñdavant d'una mera modificaci· no substancial del PECVò que ñno obliga 

a realitzar el tr¨mit previ d'informaci· p¼blicaò. No ho va entendre aix² el S²ndic, que va 

raonar que l'acord del Consell modificava substancialment el citat Pla E¸lic i suprimia 5 

articles i en modificava uns altres 9, i el seu efecte no es limitava a la supressi· de la 

convocat¸ria p¼blica de selecci· de projectes de parcs e¸lics, com argumentava la 

Conselleria d'Economia Sostenible. Segons el parer del S²ndic, aquesta modificaci· 

hauria d'haver sigut sotmesa al tr¨mit previ d'informaci· o consulta p¼blica per a fer 

possible la participaci· ciutadana. Conseq¿entment, en la seua Resoluci· de 15 de 

desembre de 2017, va recomanar a les tres conselleries afectades iniciar el procediment 

per a declarar la nulĿlitat de l'acord del Consell pel qual es modificava el Pla E¸lic de la 

Comunitat Valenciana, previ dictamen favorable del Consell Jur²dic Consultiu. En el 

moment de redactar aquesta Mem¸ria estem a l'espera de rebre les respostes de les 

administracions afectades a la recomanaci· del S²ndic. 

  

En totes les queixes presentades per la ciutadania, en relaci· amb el dret d'acc®s a la 

informaci· mediambiental, les recomanacions de la instituci· insisteixen en el fet que 

aquest exerceix un paper essencial en la conscienciaci· i lôeducaci· de la societat, i 

constitueix un element imprescindible per a la participaci· ciutadana en la presa de 

decisions. 

  

  

4.16. Hisenda p¼blica 

  

Les queixes que la ciutadania ha dirigit al S²ndic de Greuges en 2017, en mat¯ria d'hisenda 

p¼blica, han tingut com a objecte la gran majoria dels tributs gestionats per 

l'Administraci· local, ®s a dir, lôimpost sobre b®ns immobles, lôimpost sobre vehicles de 

tracci· mec¨nica, lôimpost sobre lôincrement del valor dels terrenys de naturalesa urbana 

(plusv¨lua), la taxa per la recollida de residus s¸lids urbans, etc.  

  

Les queixes referides a la hisenda auton¸mica es refereixen, principalment, a lôimpost 

sobre transmissions patrimonials i actes jur²dics documentats. La majoria de reclamacions 

es refereixen a desacords amb les comprovacions tribut¨ries efectuades per la Conselleria. 

En menor grau, les den¼ncies es refereixen a lôimpost sobre successions i donacions.   
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La falta de resposta expressa, dins del termini i en la forma escaient, a les solĿlicituds 

o peticions de la ciutadania dirigides en general a les administracions p¼bliques 

constitueix una elemental violaci· de les lleis que es produeix amb excessiva freq¿¯ncia, 

com ja es constata en un altre apartat d'aquesta Mem¸ria, per¸ que t®, si ®s possible, una 

especial significaci· en l'¨mbit de l'Administraci· tribut¨ria. Com a exemple dels 

problemes plantejats en aquest sentit davant del S²ndic podem esmentar la queixa 

1716437, promoguda per un ciutad¨ amb un deute tributari pendent, que va donar lloc a 

un procediment d'embargament executat per Suma Gesti· Tribut¨ria. D'acord amb la 

Resoluci· emesa, no s'observa una actuaci· irregular per part de l'entitat, excepci· feta 

de la falta de resposta a un dels escrits presentats per l'autor de la queixa, el que porta el 

S²ndic a recomanar a Suma que atenga, sense excepcions, els deures legals que imposen 

una resposta, dins del termini i en la forma escaient, a les solĿlicituds realitzades. La 

recomanaci· va obtindre resposta d'acceptaci·.  

  

En relaci· amb l'Administraci· tribut¨ria auton¸mica tamb® s'han produµt queixes per 

falta de resposta a les solĿlicituds de reintegrament d'ingressos tributaris indegudament 

cobrats. Com a exemple podem citar la queixa 1704224, promoguda per una ciutadana 

que havia reclamat una devoluci· amb motiu de l'aplicaci· de l'impost sobre successions 

i donacions. La resoluci· del S²ndic va comminar l'Administraci· a respectar els deures 

legals que imposa la Llei general tribut¨ria. La queixa es va tancar amb la comunicaci· 

de la promotora que ens informava que havia percebut la quantitat reclamada. 

  

La meritaci· de l'impost sobre l'increment del valor dels terrenys de naturalesa urbana, 

generalment conegut com a impost de plusv¨lua, ha suscitat algunes queixes en 

circumst¨ncies en qu¯ es produeix la daci· de lôhabitatge en pagament per deutes a 

una entitat banc¨ria. El S²ndic ha sostingut que amb aquesta transmissi· no s'experimenta 

cap enriquiment, at®s que ¼nicament s'extingeix un deute. Aquest fet porta a colĿlaci· la 

situaci· prevista pel punt 3 de l'article 106 de la Llei reguladora de les hisendes locals, 

que estableix que en els casos de daci· en recompensa dôhabitatges habituals fetes en 

aplicaci· del Reial decret llei 6/2012, de mesures urgents per a la protecci· dels deutors 

hipotecaris sense recursos, l'entitat que adquireix l'immoble ser¨ el subjecte passiu 

substitut del contribuent, sense possibilitat de repercussi·. Un exemple d'aquesta 

problem¨tica el podem trobar en la queixa 1702648, iniciada per una ciutadana de Paterna 

a qui l'Ajuntament reclamava el pagament de l'impost. Una vegada solĿlicitat informe al 

consistori, aquest argumentava que l'escriptura de transmissi· de l'immoble feia 

refer¯ncia a ñcompravendaò, el que obligava a aplicar l'impost. El S²ndic, tot emparant-

se en els fonaments legals i jurisprudencials referits en la seua Resoluci· de maig de 2017, 

va recomanar a l'Ajuntament de Paterna a aplicar, d'ofici, l'exempci· de l'impost en el cas 

motiu de la queixa. La resposta municipal, rebuda al juny, comunicava que no acceptava 

la recomanaci· del S²ndic, en virtut d'una interpretaci· diferent de la normativa vigent i 

del contingut de sent¯ncies del Jutjat del Contenci·s Administratiu n¼mero 6 de Val¯ncia. 

El fet que no acceptara la resoluci· va determinar el tancament de la queixa. 

  

La taxa de fems ha sigut objecte d'abundants reclamacions davant del S²ndic. Mitjanant 

la queixa 1712008, un ve² de la localitat de Confrides denunciava que l'Ajuntament li 

passava el cobrament de la taxa de fem, a pesar que sa casa es troba a tres quil¸metres del 

nucli urb¨, on es troba el contenidor de fem m®s pr¸xim. Despr®s dels informes requerits 

a Suma Gesti· Tribut¨ria i a lôAjuntament, el S²ndic, despr®s d'analitzar la normativa 

vigent i la seua interpretaci· jurisprudencial, resolia, en data de 18 d'octubre de 2017, 

recomanar al consistori ñque done les instruccions escaients perqu¯ els contenidors 
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s'instalĿlen en les proximitats del domicili de l'interessat, de tal forma que es realitze la 

prestaci· efectiva del servici o, si escau, que reduµsca d'ofici la quantia, en m®s d'un 30%, 

o elimine la taxa a aquells immobles els contenidors m®s pr¸xims dels quals es troben 

ubicats a una dist¨ncia igual o superior a 300 metres, ja que a aquets habitatges no seôls 

est¨ prestant efectivament el servici de recollida de fem i en aquest sentit no es pot 

exaccionar una taxa per un servici que no es prestaò. La resposta de l'Ajuntament, rebuda 

el 10 de gener de 2018, traslladava l'acceptaci· expressa de la recomanaci· i lôalcalde es 

comprometia a portar una proposta al Ple per a modificar l'Ordenana que regeix la taxa, 

per la qual cosa vam tancar l'expedient. 

  

En mat¯ria de preus p¼blics, el S²ndic ha tingut lôoportunitat de pronunciar-se respecte 

d'ordenances fiscals d'¨mbit local que aplicaven distint barem per a determinar el preu de 

certs servicis, segons si els usuaris d'aquests es trobaven empadronats o no en el 

municipi. Aix², la queixa 1716241, tramitada a inst¨ncies de representants veµnals 

d'algunes partides municipals del terme d'Alacant, per¸ pr¸ximes al municipi de Sant 

Vicent del Raspeig. Els representants denunciaven que estaven obligats a abonar un preu 

m®s alt que els veµns empadronats a Sant Vicent per la utilitzaci· de les escoles municipals 

d'hivern del Patronat d'Esports d'aquell consistori. Despr®s de requerir el S²ndic a 

l'Ajuntament comunicava estar estudiant la modificaci· de l'Ordenana ña fi de poder 

oferir un millor servici i estar concorde a la legislatura actualò. Amb suport en diversos 

pronunciaments jurisprudencials, el S²ndic de Greuges va recomanar a l'Ajuntament 

modificar l'Ordenana reguladora del preu p¼blic de les escoles esportives municipals per 

a evitar les difer¯ncies produµdes segons el lloc d'empadronament dels usuaris. En la seua 

resposta, rebuda el 22 de novembre de 2017, l'Ajuntament de Sant Vicent del Raspeig 

comunicava estar redactant una nova ordenana on no apareix cap tipus de diferenciaci· 

relacionada amb aquesta circumst¨ncia, la qual cosa va determinar el tancament de la 

queixa. 

  

En relaci· amb l'aplicaci· de determinats beneficis fiscals i els problemes que planteja la 

constataci· dels requisits demandats per a aix¸, tamb® ha tingut oportunitat de pronunciar-

se la instituci·. £s el cas de la queixa n¼mero 1703337, tramitada a inst¨ncies d'un ve² 

dôAlmassora (Castell·) que denunciava que l'Ajuntament li havia denegat els beneficis 

fiscals corresponents a la seua situaci· de fam²lia nombrosa, afegida a la circumst¨ncia 

de ser ñpersona amb un grau de minusvalidesa del 33%ò. El ciutad¨ argumentava que el 

reconeixement del grau de discapacitat per la Generalitat s'havia produµt al gener de 2017, 

encara que amb efectes d'agost de 2015, data de la solĿlicitud de valoraci· i que la 

circumst¨ncia de constituir fam²lia nombrosa existia abans del meritaci· de l'impost, per 

la qual cosa la bonificaci· solĿlicitada, corresponent a l'exercici de 2017, hauria d'aplicar-

se. L'Ajuntament manifestava que no coneixia aquestes condicions fins que van ser 

acreditades pel solĿlicitant, en data posterior a la meritaci· dels impostos, i es negava a 

recon®ixer efectes retroactius a la solĿlicitud. El S²ndic, amb suport en una Sent¯ncia de 

27 d'abril de 2015 del Tribunal Constitucional, va entendre que els beneficis fiscals es 

generen des que es produeixen les condicions necess¨ries per al seu gaudi i no des que se 

solĿliciten, ja que el reconeixement administratiu de la minusvalidesa o de la situaci· de 

fam²lia nombrosa no ®s constitutiu, sin· declaratiu. Conseg¿entment, es va recomanar a 

l'Ajuntament dôAlmassora que concedira els beneficis fiscals solĿlicitats i que 

promoguera la modificaci· de les ordenances fiscals, tot aplicant els criteris seguits pels 

tribunals de just²cia. L'alcaldessa va comunicar, a l'agost de 2017, que no acceptava la 

recomanaci· del S²ndic, mitjanant una concisa refer¯ncia a la normativa en vigor. 
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4.17. Servicis locals 

  

Com ®s sabut, la Llei de bases de r¯gim local atribueix a les entitats locals la prestaci· de 

tot un elenc de servicis que apareixen configurats unes vegades com a servicis de car¨cter 

obligatori per a tots els municipis i, unes altres vegades, com a servicis que resulten 

obligatoris a partir de determinats nivells de poblaci· del municipi.  

  

Aix², les entitats locals tenen atribuµda la prestaci· de servicis tan diversos com ara el 

subministrament d'aigua potable, el manteniment, en unes ¸ptimes condicions d'ornament 

i higiene, de les vies p¼bliques i els espais urbans, l'ordenaci· del tr¨nsit urb¨ i, en 

conseq¿¯ncia, el control dôaquest mitjanant la imposici· de sancions en el cas que es 

produµsca la comissi· d'infraccions vials per part els conductors, l'adequada ilĿluminaci· 

de les vies p¼bliques, l'establiment i el manteniment d'un adequat sistema de transport 

municipal o la garantia d'unes condicions satisfact¸ries de seguretat en el municipi, entre 

dôaltres.   

  

El servici de subministrament d'aigua potable t® un car¨cter essencial per a la qualitat 

de vida de la ciutadania. Les reclamacions en aquesta mat¯ria han sigut habituals, 

fonamentalment les dirigides a q¿estionar l'import de les factures girades per 

l'Administraci· o per l'empresa concession¨ria del servici, per l'exist¯ncia d'errors en la 

presa de registres o com a resultat de l'exist¯ncia d'avaries en la xarxa o en els comptadors.  

  

Han tornat a tindre una especial import¨ncia, en relaci· amb aquesta q¿esti·, els sup¸sits 

en qu¯ l'usuari mostra la seua disconformitat amb la facturaci· realitzada en els casos de 

fuites d'aigua en la xarxa interior de subministrament, constitutius de casos de fuites 

ocultes i en la falta de previsi·, per part de les ordenances reguladores, d'espec²fiques 

tarifes de fuga que minoren l'import d'un consum que, tot i que existent, no ha sigut ni 

voluntari ni evitable per l'interessat. Com a exemple d'aquest problema podem citar la 

queixa 1612506, promoguda a resultes d'una factura d'un elevat import emesa per 

l'empresa concession¨ria del servici a la ciutat de D®nia. Els promotors denunciaven que 

el reglament del servici no t® prevista l'aplicaci· autom¨tica d'una tarifa especial per als 

casos de fuita, tal com es fa en altres municipis. L'informe de l'Administraci· comunicava 

l'exist¯ncia d'una tarifa especial relativa a les fuites, en vigor des de l'exercici de 2009 i 

que s'estava tramitant un expedient per a la seua aplicaci· al cas que va donar lloc a la 

queixa. No obstant aix¸, el S²ndic va expressar la necessitat que aquestes minoracions en 

la facturaci·, en cas de fuites, avaries o p¯rdues en instalĿlacions interiors, estigueren 

recollides en el Reglament de prestaci· del servici, perqu¯ poguera ser de p¼blic 

coneixement el protocol de comportament en aquests sup¸sits. Conseq¿entment, es va 

recomanar a l'Ajuntament de D®nia la modificaci· de l'esmentat Reglament i la revisi· 

de l'expedient dels promotors de la queixa. Al maig de 2017 es va rebre resposta de 

l'alcalde i ens va traslladar documentaci· relativa a la modificaci· del Reglament, en la 

direcci· recomanada pel S²ndic, per la qual cosa vam tancar la queixa. 

  

A pesar que el S²ndic insisteix reiteradament en el fet de que la normativa atribueix a la 

pavimentaci· dels vials p¼blics la naturalesa de prestaci· obligat¸ria per a les entitats 

locals i que, en conseq¿¯ncia, aquesta ha de ser satisfeta amb car¨cter preferent a aquelles 

altres despeses que no tenen aquest car¨cter obligatori, durant 2017 hem tornat a rebre un 

important nombre de reclamacions relacionades amb aquesta circumst¨ncia. La major 

part d'aquestes reclamacions inicia la seua tramitaci· com a queixa, per¸ no sol arribar a 
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la fase de resoluci·, ja que els ajuntaments assumeixen el comprom²s de solucionar el 

problema des del moment en qu¯ s·n requerits per a informar el S²ndic. Com a exemple 

del raonament esgrimit en les resolucions del S²ndic que s'han dictat, podem citar la 

queixa 1716433, presentada per un ve² de la partida rural de Verdeg¨s (Alacant), que 

reclamava la reparaci· de guals i ferm del vial p¼blic Rambla del Pepior de la citada 

partida. El S²ndic va recomanar a l'Ajuntament que adoptara amb urg¯ncia les mesures 

necess¨ries per a resoldre el problema denunciat, per¸ encara no hem rebut resposta en el 

moment de redactar aquesta Mem¸ria. 

  

El servici p¼blic de transport de viatgers ha motivat reclamacions per part de ciutadans 

afectats, d'una manera o d'una altra, per mancances o per defici¯ncies en aquest. En aquest 

¨mbit, la casu²stica resulta extensa i dif²cil de resumir. D'acord amb les informacions 

subministrades per la Conselleria dôHabitatge, Obres P¼bliques i Vertebraci· del Territori, 

en aquests moments s'est¨ elaborant un nou mapa concessional per a les ¨rees 

metropolitanes d'Alacant i Val¯ncia, amb participaci· de les entitats locals afectades, la 

qual cosa est¨ propiciant que es dilaten en el temps algunes solucions reclamades pels 

veµns. £s el cas estudiat per la queixa 1601103, promogut per una veµna d'una urbanitzaci· 

de Mutxamel (Alacant), disconforme amb els itineraris del Transport Metropolit¨ 

d'Alacant (TAM), que dificulten la seua connexi· amb la ciutat d'Alacant i amb l'Hospital 

de Sant Joan, de refer¯ncia en la zona. Despr®s d'una s¯rie d'informes de les 

administracions afectades i de l'empresa concession¨ria, el S²ndic va concloure, al 

desembre de 2017, amb una recomanaci· a la Conselleria, titular del servici, dôanalitzar 

les alĿlegacions de les administracions locals afectades i dels usuaris, i convocar les 

reunions necess¨ries per a introduir les modificacions conduents a la millora del servici 

p¼blic. La Conselleria va comunicar el seu comprom²s de tindre en compte les peticions 

formulades per a l'elaboraci· del nou mapa de concessions. 

  

Com sol ser habitual, any rere any, aquesta instituci· ha hagut dôatendre m¼ltiples queixes 

originades per l'ordenaci· del tr¨nsit rodat, especialment en els nuclis urbans. Com a 

exemple podem citar la queixa 1704406, iniciada per un ve² de Val¯ncia que havia 

solĿlicitat la instalĿlaci· d'un sem¨for en l'encreuament dels carrers Marina Alta i Canal 

de Navarr®s. Despr®s de solĿlicitar informe al consistori, aquest contesta raonant que 

l'esmentada intersecci· ñno compleix els criteris objectius per a la instalĿlaci· de sem¨fors, 

establits segons el nombre de vehicles i vianants que la utilitzen di¨riamentò. El promotor 

de la queixa, en les seues alĿlegacions, va aportar diferents fotografies d'accidents de 

tr¨nsit ocorreguts en el punt per al qual reclamava el sem¨for, una q¿esti· de qu¯ no havia 

donat compte l'informe municipal. En virtut de tot aix¸ i considerant l'Ordre circular del 

Ministeri de Foment, Guia de Nucs Viaris, el S²ndic va recomanar a l'Ajuntament de 

Val¯ncia que valorara la possibilitat d'instalĿlar els sem¨fors solĿlicitats per a millorar la 

seguretat vi¨ria de vianants i vehicles. En la seua resposta, l'Ajuntament va rebutjar la 

recomanaci· tot argumentant que s'havien  ñimplantat mesures de calmat de tr¨nsitò, que 

esqueia enumerar, i va posar en dubte l'efic¨cia de la proposta, at®s que, segons 

interpretava, ñ®s absolutament quotidi¨ observar com els propis vianants, en situacions 

de poc tr¨nsit rodat, creuen amb el sem¨for en roigò, tot afegint que ñtamb® ®s com¼ que 

alguns conductors en observar un sem¨for en verd -que els atorga prioritat pas-, acceleren 

per a passar en verd, i incompleixen al seu torn la norma de limitaci· de velocitat i generen 

un risc potencialment elevat (é)ò, un raonament que, portat al l²mit, podria servir per a 

eliminar la major part dels sem¨fors de la ciutat. La falta d'acceptaci· de la Resoluci· 

emesa va determinar el tancament de la queixa. 
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Un motiu d'especial atenci· han sigut, un altre any m®s, les queixes que la ciutadania 

valenciana planteja davant de l'actuaci· de l'Administraci· local en mat¯ria de gesti· i 

resoluci· dels expedients sancionadors per la comissi· d'infraccions de la normativa de 

tr¨nsit. El S²ndic ha reiterat les seues cr²tiques a la manera mec¨nica i superficial de 

tramitar els expedients, sense oferir un tractament personalitzat que garantisca el respecte 

als drets de la ciutadania davant de la potestat sancionadora de l'Administraci·. Un 

exemple dels pronunciaments d'aquesta instituci· es pot trobar en la queixa 1703632, 

promoguda per una actuaci· de l'Ajuntament d'Alacant, en la qual el S²ndic va considerar 

que no s'havien esgotat totes les vies disponibles per a notificar, de forma personal i 

d'acord amb el dret, la sanci· imposada, la qual cosa limitava les opcions de defensa de 

l'interessat. L'Ajuntament va acceptar la recomanaci· del S²ndic i va anulĿlar l'expedient 

sancionador objecte de la queixa.  

  

  

4.18. Ocupaci· p¼blica  

  

En la Mem¸ria corresponent a l'any 2016, aquesta instituci· donava compte dels 

problemes plantejats, en mat¯ria d'efica funcionament de les administracions i respecte 

als drets dels empleats p¼blics, per l'elevat nombre d'aquests que es troben en situaci· de 

temporalitat. Les consideracions que hi vam fer continuen plenament vigents i el S²ndic 

ha hagut de continuar atenent queixes en aquest sentit. 

  

Per exemple, en la queixa 201701445, tramitada a inst¨ncies d'una ciutadana contractada 

com a laboral temporal per l'Ajuntament de Rojales, a partir d'un concurs dut a terme per 

a cobrir quatre places com a conseq¿¯ncia de vacants produµdes per defuncions o 

jubilacions en la plantilla de personal. La promotora reclamava un contracte d'interinitat, 

ja que es tractava d'una contractaci· per vacant, tal com es recull en el Decret d'Alcaldia 

que convocava el proc®s selectiu, i es basava en la Resoluci· emesa pel S²ndic en la 

queixa 1512875. L'Ajuntament justificava la seua actuaci· com una conseq¿¯ncia de les 

limitacions que operaven en la contractaci· p¼blica, a partir de les disposicions de la Llei 

de pressupostos per a 2016, un argument que ja va ser rebatut pel S²ndic en resolucions 

dictades en aqueix exercici i que torn¨vem a reiterar en aquest expedient. Mitjanant una 

Resoluci· de 6 de mar de 2017, es va recomanar al consistori, a banda que donara 

resposta expressa a la interessada, ñla immediata posada en funcionament dels 

mecanismes legals necessaris per a la provisi· definitiva dels llocs de treball vacants, tot 

evitant la necessitat d'acudir a figures de contractaci· per a cobrir interinatges innecessaris; 

i es va recomanar, a m®s, l'adopci· de mesures per a agilitzar els procediments de 

cobertura de vacantsò. No obstant aix¸, l'Ajuntament en la seua resposta tornava a fer 

refer¯ncia a les limitacions imposades per la Llei de pressupostos, tot xifrant en el 50% 

la taxa de reposici· de les vacants. Davant d'una solĿlicitud d'ampliaci· d'informe que 

justificara les places afectades per aqueixa limitaci·, la seua dotaci· pressupost¨ria i el 

car¨cter d'interins o temporals de la seua ocupaci·, l'Ajuntament va finalitzar acatant la 

recomanaci· del S²ndic i informant de la contractaci· com a interina de la promotora de 

la queixa, fins que es duguera a terme el proc®s selectiu que es convocava per a ocupar 

de manera definitiva la plaa. 

  

En tot cas, i independentment que el problema plantejat per la queixa esmentada es 

resolguera satisfact¸riament per a la seua promotora, la veritat ®s que les respostes 

municipals, en aquest i en altres expedients semblants, no acaben d'aclarir la interpretaci· 

que es d·na al fons de la controv¯rsia, at®s que moltes administracions manifesten que 
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accepten les recomanacions del S²ndic, per¸ matisen que aix ̧es portaria a efecte ñd'acord 

amb les previsions establides en la Llei de pressupostos generals de l'Estatò, cosa que 

obligar¨ aquesta instituci· a seguir defensant la seua posici· en cada reclamaci· que es 

produµsca. 

  

En les administracions que tenen grans colĿlectius el S²ndic ha tingut lôoportunitat de 

comprovar com la figura de la comissi· de servicis, dissenyada per a resoldre problemes 

molt concrets, ha esdevingut una esp¯cie dôeina multiusos que ha derivat en la clau per a 

cobrir adequadament llocs de plantilla i evitar la convocat¸ria de concursos i oposicions. 

  

A trav®s de la queixa 1706378, el seu promotor, funcionari de la Conselleria d'Igualtat, 

plantejava la injusta situaci· que, segons el seu parer, es derivava de la provisi·, durant 

anys, en comissi· de servicis de determinats llocs, les funcions dels quals no s'exercien 

efectivament, la qual cosa conferia als seus ocupants un avantatge comparatiu de cara a 

futurs concursos per a l'atribuci· definitiva de la plaa, en virtut dels m¯rits acumulats 

per aquest tipus de provisi·. En el context de la tramitaci· de la queixa es van recollir 

diferents documents, inclosos informes de la inspecci· de servicis, que deixaven 

const¨ncia d'una abusiva utilitzaci· de la controvertida figura i arribaven a manifestar que 

ñs'hauran de revisar tots els llocs de treball que s'hagen proveµt mitjanant comissions de 

servicis, a fi d'evitar situacions que queden fora del marc de la legalitat vigentò. El S²ndic 

va dictar Resoluci·, en data de 18 d'octubre de 2017, en qu¯ recomanava a la Conselleria 

de Just²cia, Administraci· P¼blica, Reformes Democr¨tiques i Llibertats P¼bliques que 

ñen els procediments de concurs que es convoquen siguen revisats els m¯rits alĿlegats per 

nomenaments de comissi· de servicis sobre els quals existisquen acreditades o 

denunciades irregularitats, per a, garantint l'objectivitat del sistema concursal establit, 

s'impedisca que situacions irregulars no sols beneficien unes persones (poques o moltes) 

sin· que comporten un aut¯ntic perjudici a tercersò, a m®s de reiterar la necessitat 

d'atendre al respecte dels principis d'igualtat, m¯rit i capacitat. Mitjanant un escrit de 2 

de gener de 2018, la Conselleria acceptava la recomanaci· i tornava a reiterar la greu 

situaci· produµda per anys d'abusos en la utilitzaci· de les comissions de servicis i 

anunciava la convocat¸ria de concursos generals per a la provisi· definitiva de les places. 

  

El S²ndic ®s extremadament acurat a l'hora d'atendre els problemes plantejats com a 

conseq¿¯ncia de la integraci· a la funci· p¼blica de persones amb diversitat funcional. 

En les diverses queixes que s'han plantejat respecte d'aix¸ ens hem vist en l'obligaci· de 

reclamar  un plus de sensibilitat a diferents administracions per a fer efectiva la voluntat 

d'integraci· i, encara, de no-discriminaci·, en relaci· amb colĿlectius que gaudeixen d'una 

especial protecci· legal; nôesmentem alguns exemples. 

  

La queixa 1706084 va ser promoguda per una treballadora social, discapacitada, que 

havia sigut cridada, per ordre de prefer¯ncia en la borsa de treball, per a ocupar un lloc de 

treball a la Mancomunitat de la Plana Alta (Castell·). Denunciava que havia solĿlicitat 

algunes adaptacions per a poder incorporar-se a aquest lloc, unes adaptacions que li 

havien sigut negades, i fins i tot li van arribar a recomanar, segons sostenia, que renunciara 

a la plaa, cosa que havia acabat per fer. Manifestava tamb® que la Conselleria d'Igualtat 

havia respost en els mateixos termes. Una vegada requerida informaci· a les 

administracions, l'esmentada Conselleria alĿlegava que es tractava d'un problema entre la 

interessada i la Mancomunitat, una entitat local dotada d'autonomia, i que l'assumpte 

excedia les seues compet¯ncies. La Mancomunitat simplement informava que la 

treballadora havia renunciat per incompatibilitat amb el lloc de treball. Despr®s d'una 
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s¯rie de consideracions d'ordre legal i de defensa de principis i valors orientats a la 

integraci· social, el S²ndic, Mitjanant una Resoluci· d'11 de desembre de 2017, va 

recomanar a la Mancomunitat de la Plana Alta que justificara de forma adequada la 

impossibilitat d'adoptar mesures d'ajust raonables que permeteren garantir la integraci· 

sociolaboral de la persona en situaci· de diversitat funcional. A la Conselleria d'Igualtat 

se li va reclamar l'aplicaci· d'un major inter®s per a intervindre en casos com el denunciat, 

ateses les seues especials compet¯ncies. En la seua resposta, la Mancomunitat va alĿlegar 

que en les bases de convocat¸ria de la borsa s'alertava que el treball hauria de realitzar-se 

en sis municipis i que mai es va arribar a plantejar l'adaptaci· del lloc de treball. Per la 

seua banda, la Conselleria va acceptar la recomanaci· d'oferir una major pres¯ncia en 

aquests assumptes.  

  

En la queixa 1705567 es plantejava, per la seua promotora, una situaci· de rebuig de la 

seua incorporaci·, com a substituta de subaltern, en l'IES Jos® Ballester Gozalbo, per la 

seua condici· de ñpersona sordaò. En el seu informe, la Conselleria d'Educaci· reconeixia 

que el secretari del centre s'havia assabentat de la seua diversitat funcional sensorial en 

rebre-la, la qual cosa va portar a la direcci· del centre a realitzar una s¯rie de consultes 

amb la direcci· territorial, que es van demorar, i van  portar l'autora de la queixa a 

abandonar el centre. El S²ndic, en la seua Resoluci· de 17 d'octubre de 2017, recordava 

que la denunciant ja havia sigut avaluada en un proc®s selectiu en qu¯ s'havien tingut en 

compte totes les seues circumst¨ncies, la qual cosa convertia en improcedents actuacions 

posteriors, com ara les consultes de la direcci· relatades. Finalment, es va recomanar a la 

Conselleria d'Educaci· la revisi· dels processos o directrius que utilitza en la 

materialitzaci· dels nomenaments i acc®s als llocs de treball de les persones amb 

diversitat funcional, per a evitar desajustos i trastorns com el produµt en aquest cas. 

L'expedient es va tancar al desembre de 2017, per acceptaci· de la recomanaci·, i va 

convenir la Conselleria que s'havia  ñproduµt una situaci· inadmissible en relaci· amb la 

reclamantò. 

  

Aquesta instituci· ha hagut de continuar atenent queixes motivades per situacions de 

discriminaci· produµdes en l'aplicaci· de condicions retributives o laborals a funcionaris 

interins, pel mer fet de ser-ho, al marge que desenvolupen tasques semblants a les dels 

funcionaris de carrera. Com a exemple, la queixa 1612624, tramitada a inst¨ncies d'un 

funcionari inter² de la Conselleria d'Educaci·, que reclamava per la falta de resposta a un 

recurs d'alada, amb el rerefons que se li denegava el reconeixement del sexenni n¼mero 

1, tot adduint com a motiu que ñno ®s funcionari de carreraò. La Resoluci· del S²ndic, de 

data 1 de juny de 2017, que analitzava la normativa i la jurisprud¯ncia nacional i europea 

m®s recent, es pronunciava reiterant que els conceptes retributius han d'estar referits a les 

circumst¨ncies del lloc de treball i del cos o escala en qu¯ es nomena el funcionari, sense 

que existisca en la llei refer¯ncia a cap difer¯ncia pel seu car¨cter d'inter², i hui es reconeix 

el dret a la igualtat fins i tot en la carrera professional. Concloµa recomanant a la 

Conselleria ñque faa expressa aplicaci· dels principis d'igualtat de drets entre funcionaris 

de carrera i interinsò. Mitjanant un escrit de 6 d'octubre de 2017 i en relaci· amb aquesta 

¼ltima recomanaci·, la Conselleria informava que s'estava tramitant un nou projecte de 

Decret que regule aqueix ñcomponentò per¸ que, mentrestant continuaria aplicant el 

vigent, i mantenia que ñdavant del Tribunal Superior de Just²cia de la Comunitat 

Valenciana va dictar una sent¯ncia realitzant una interpretaci· de la Sent¯ncia de la Uni· 

Europea que deixava la porta oberta a una possible diferenciaci· de tracteò. Fins a la data, 

el criteri mantingut pel S²ndic no pareix comptar amb una clara acceptaci·. 
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L'alt²ssima incid¯ncia que la temporalitat t® en la forma de provisi· dels llocs de treball 

de les administracions p¼bliques valencianes fa que, any rere any, el funcionament de les 

borses de treball constituµsca una font de conflictes permanent que deriva en actuacions 

del S²ndic de Greuges. Mitjanant la queixa 1613445 se solĿlicitava la regularitzaci· de 

la borsa de mestres de taller, en la mesura que es plantejava un conflicte amb els 

especialistes d'integraci· social, qui, segons la promotora de la queixa, estaven sent 

avisats per a substitucions en detriment d'aquells, tot perjudicant la prestaci· del servici. 

En la seua Resoluci· de 22 de maig de 2017, el S²ndic ressaltava com la q¿esti· concreta 

abordada portava causa de l'aplicaci· d'una borsa de treball provinent de l'Oferta P¼blica 

d'Ocupaci· de 2004, que ha de superposar-se als canvis introduµts en els conceptes, 

titulacions, requisits d'acc®s i fins i tot en la mateixa organitzaci· de l'Administraci· en 

qu¯ han d'integrar-se els treballadors. La Resoluci· concloµa recomanant a la Conselleria 

de Just²cia, Administraci· P¼blica, Reformes Democr¨tiques i Llibertats P¼bliques 

extremar el compliment dels deures legals d'informaci· i transpar¯ncia en el 

funcionament de les borses de treball temporal, tot evitant situacions d'indefensi· per¸, 

sobretot, s'instava a la urgent eliminaci· de les esmentades borses, mitjanant la 

convocat¸ria de les corresponents proves d'acc®s. La queixa es va tancar al novembre de 

2017 amb l'acceptaci· parcial de la Resoluci· per la Conselleria, que posava de manifest 

les seues limitacions per a la convocat¸ria de les proves d'acc®s a la funci· p¼blica. 

  

  

4.19. Participaci· i transpar¯ncia 

  

Una part significativa de les actuacions d'aquesta instituci· est¨ motivada per la falta de 

resposta de les administracions a les solĿlicituds o peticions dels ciutadans, una cosa que, 

per al S²ndic, t® dif²cil justificaci·. La resposta, almenys la resposta i en el sentit que siga, 

®s en tot cas indefugible. En un nombre molt considerable de queixes, com en algunes de 

les citades en els apartats anteriors, la ciutadania ens planteja simult¨niament dues 

reclamacions: la primera per una q¿esti· material o de fons i la segona perqu¯ han 

plantejat pr¯viament la primera a l'Administraci· i no han obtingut resposta expressa a la 

seua petici·. Aquesta situaci· obliga el S²ndic a realitzar recomanacions en ambd·s 

sentits, quan la q¿esti· de fons t® una soluci· que deriva nom®s de la interpretaci· de les 

normes o a reclamar, almenys, una resposta expressa que ¸briga la via al ciutad¨ per a 

acudir a procediments administratius o judicials, quan la q¿esti· de fons exigeix 

valoracions t¯cniques que han de substanciar-se en procediments contradictoris, 

administratius o judicials. Hi ha el cas d'administracions que no contesten ni al S²ndic, 

com posarem de manifest en l'apartat d'aquesta Mem¸ria que descriu el grau de 

colĿlaboraci· registrat. A continuaci·, exposem alguns exemples de falta de resposta. 

  

En la queixa 1702681, una ciutadana de Mutxamel denunciava que havia solĿlicitat 

diverses vegades a la seua Alcaldia que arreglara, per al tr¨nsit de vianants, una 

determinada via i no havia obtingut soluci·. Despr®s de demanar informaci· a 

l'Ajuntament el 20 de febrer de 2017 i reiterar la petici· al mar i al juny, el 30 d'agost el 

S²ndic va dictar resoluci· i no ha rebut cap contestaci· des del consistori. En aqueixa 

resoluci·, despr®s de recordar els deures legals d'oferir resposta expressa i de contestar 

les peticions del S²ndic, es recomanava que sôadoptaren les mesures necess¨ries per a 

garantir la conservaci· i la seguretat en la via p¼blica solĿlicitada. Aquesta resoluci· del 

S²ndic tampoc va mer®ixer atenci· ni resposta per part de l'Ajuntament de Mutxamel, per 

la qual cosa, el 12 de gener de 2018 vam tancar l'expedient i ho vam comunicar al seu 
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alcalde i el vam advertir que donar²em compte de la falta de colĿlaboraci· demostrada 

amb aquesta instituci· en la Mem¸ria anual dirigida als Corts, i aix² ho fem. 

  

La queixa 1703967 es va tramitar a inst¨ncies d'un funcionari que va participar en un 

proc®s selectiu, per promoci· interna, en l'Ajuntament de Catarroja, i que havia solĿlicitat 

en data de 2 de febrer de 2017 la revisi· de l'examen, els criteris de correcci· aplicats i la 

puntuaci· atorgada pels membres del tribunal, i no havia obtingut resposta expressa. 

Despr®s de requerir el S²ndic la informaci· corresponent el 9 de mar de 2017 i reiterar 

el requeriment fins a tres vegades, sense obtindre contestaci·, el 18 d'octubre es dictava 

resoluci· tot recordant els deures legals respecte d'aix¸ i comminant l'Ajuntament que 

donara resposta expressa al demandant i li donara acc®s a l'expedient administratiu 

solĿlicitat. L'Ajuntament de Catarroja no va remetre l'oport¼ informe d'acceptaci· o 

rebuig de les recomanacions del S²ndic a qu¯ est¨ obligat per la llei i va enviar un escrit, 

amb entrada en aquesta instituci· el 12 de gener de 2018, i acompanyava c¸pia de les 

notificacions realitzades a l'interessat. El S²ndic va reiterar el recordatori del deure de 

respondre als seus requeriments i recomanacions en data de 16 de gener de 2018, sense 

que fins al moment de redactar aquesta Mem¸ria s'haja rebut l'obligada resposta. 

L'Ajuntament de Catarroja ha reproduµt aquest mateix comportament en la queixa 

1706158, substanciada per den¼ncia d'un altre funcionari, en la qual es va dictar resoluci· 

sense rebre cap informe municipal. Tampoc en aquest expedient s'ha rebut escrit relatiu a 

l'acceptaci· o no de les recomanacions realitzades pel S²ndic. 

  

Tamb® en relaci· amb l'Ajuntament dôElda s'ha plantejat el mateix problema en diversos 

expedients tancats en 2017. En la queixa 1613713, un ciutad¨ manifestava que havia 

presentat al consistori escrits protegits per un total de dos mil signatures en qu¯ havien 

solĿlicitat una reducci· de l'IBI, per¸ no havien rebut resposta, a pesar del que disposa 

l'Estatut de Participaci· Ciutadana. Despr®s de requerir l'Ajuntament diverses vegades, la 

primera al desembre de 2016, i no haver rebut el seu informe, el S²ndic va haver de dictar 

Resoluci· en data de 14 de juny de 2017 i va fer un recordatori de deures legals i va 

recomanar, no sols l'aplicaci· de la Llei 39/2015, de procediment administratiu com¼, 

sin· tamb® el propi Estatut de Participaci· Ciutadana municipal, del qual s'ha dotat el 

consistori. Tampoc va mer®ixer resposta la resoluci· del S²ndic per la qual, despr®s de 

nous requeriments i advert¯ncies de donar compte en aquesta Mem¸ria, es va tancar 

l'expedient al desembre de 2017.  L'Ajuntament dôElda va reproduir aqueix 

comportament en altres queixes, com les n¼mero 1612148 i 1613713, la qual cosa va 

portar el S²ndic a fer un recordatori dels seus incompliments en la Resoluci· corresponent 

a la queixa 1701206. 

  

En la Mem¸ria corresponent a 2016 ja descriv²em l'escenari creat arran de l'aprovaci· de 

la Llei 2/2015, de transpar¯ncia de la Generalitat Valenciana i la seua afecci· a la labor 

d'aquesta instituci·. La situaci· no ha variat. Podr²em, fins i tot, afirmar que la tend¯ncia 

que hi vam descriure s'ha accelerat. M®s den¼ncies per falta d'acc®s a la informaci· 

p¼blica i queixes tramitades per la tardana a oferir resposta per part del Consell de 

Transpar¯ncia.  

  

No obstant aix¸, hem d'assenyalar que el S²ndic no ha tingut necessitat de dictar cap 

resoluci· en el conjunt d'expedients que s'han tramitat per aquesta tardana, at®s que el 

Consell de Transpar¯ncia ha oferit soluci· en tots els casos. Tal ®s el sup¸sit, per exemple, 

de la queixa 1716125, instada el 27 de juliol de 2017, per un ciutad¨ que manifestava 

haver denunciat davant del Consell de Transpar¯ncia, en data de 4 d'abril de 2017, 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10891685.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10891704.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10864606.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10864626.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10864606.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10891659.pdf


72 

 

l'incompliment de la normativa de transpar¯ncia quant a l'obligaci· de publicitat activa 

respecte dels acords del Consell de la Generalitat. Despr®s de ser requerit el Consell de 

Transpar¯ncia pel S²ndic, el 3 d'agost, va informar mitjanant un escrit que va tindre 

entrada l'11 d'agost, en qu¯ donava compte de les actuacions realitzades. Posteriorment, 

va remetre la seua Resoluci· de 21 de setembre per la qual estimava la den¼ncia 

presentada pel promotor de la queixa i instava la Vicepresid¯ncia i Conselleria d'Igualtat 

i Pol²tiques Inclusives al compliment efectiu de les seues obligacions en mat¯ria de 

transpar¯ncia, tot constatant que s'havia produµt l'incompliment denunciat. Una vegada 

traslladat aquest acord al promotor de la queixa, el 4 d'octubre en va solĿlicitar el 

tancament ja que havia obtingut satisfacci· a les seues pretensions. Aquesta celeritat en 

la contestaci· del Consell de Transpar¯ncia, que el S²ndic agraeix, s'ha repetit en tots els 

expedients relacionats amb aqueixa instituci·, la qual cosa mereix destacar-se en aquesta 

Mem¸ria. 

  

La defensa del dret fonamental a la participaci· en la gesti· dels assumptes p¼blics, 

directament o a trav®s de representants electes, obliga aquesta instituci· a intervindre-hi 

ben sovint i tramitar queixes a inst¨ncies de la ciutadania i, sobretot, a inst¨ncies de 

representants pol²tics, generalment regidors de grups en l'oposici·. 

  

En relaci· amb les queixes dels veµns, podem esmentar com a exemple la n¼mero 

1716472, tramitada a inst¨ncies de la presidenta d'una associaci· professional que 

denunciava la decisi· de l'Ajuntament de Santa Pola de convertir en carrers de vianants 

el centre urb¨, mitjanant un denominat Pla d'Humanitzaci· i que sôhavien iniciat les 

reformes sense cap tipus de consulta p¼blica. En el seu informe el consistori afirmava que 

aquest pla no existia com a tal i que solament sôhavien iniciat unes ñactuacions puntuals 

amb el car¨cter de preparat¸ries d'aqueix futur plaò. En la seua resoluci· de desembre de 

2017, el S²ndic advertia que aquestes actuacions preparat¸ries no s'havien limitat al 

terreny formal, sin· que havien transcendit al pla real, amb el tancament de carrers i amb 

canvis de direcci·. Es concloµa recomanant a l'Ajuntament que ñes complisca amb totes 

les previsions legals existents quant a tr¨mits, contingut, estudis previs i informes t¯cnics 

i jur²dics i participaci· ciutadana del Pla d'Humanitzaci·ò. Mitjanant un escrit de 

l'alcaldessa, datat el 2 de febrer de 2018, es van acceptar expressament les recomanacions 

del S²ndic, la qual cosa va determinar el tancament de la queixa. 

  

Fonamentades en la falta d'acc®s a la informaci· p¼blica, les queixes presentades per 

regidors de diferents grups pol²tics, en l'oposici· en les seues respectives institucions, 

han resultat m®s nombroses. Algunes reflexions respecte d'aix¸ vam fer en la Mem¸ria 

de 2016 i, lamentablement, continuen tenint plena vig¯ncia; nôesmentarem alguns 

exemples. 

  

La queixa 1701204 es presenta per una regidora de l'Ajuntament de Val¯ncia, en qualitat 

de membre d'una fundaci· municipal, que havia solĿlicitat una petici· de documentaci· i 

passats dos mesos no hi havia tingut acc®s. Despr®s dels informes i les alĿlegacions de les 

parts, el S²ndic, en la seua resoluci· de maig de 2017, assenyala que ñla immediatesa en 

la informaci·, i la seua plena i directa disponibilitat ®s l'¼nica garantia de correcta 

participaci· en la conformaci· de la voluntat de l'¸rgan rector de la instituci·, de la plena 

responsabilitat en l'exercici del seu patronat i ¼nic instrument de garantia p¼blica de 

funcionament del mecanisme de control de l'actuaci· de la Fundaci·ò, i recomana 

l'establiment  ñdels mecanismes necessaris per a  dotar d'objectivitat la conformaci· i el 

trasllat de la informaci· de forma real i efectiva, tot evitant la necessitat de solĿlicitar una 
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informaci· deguda, obligat¸ria i necess¨ria per al compliment de les seues obligacionsò. 

Amb l'acceptaci· de la recomanaci· al juny de 2017, vam tancar la queixa. 

  

En la resoluci· dictada al mar de 2017 en la queixa 1700167 es troba el raonament 

complet que fa el S²ndic en el tema que ens ocupa, pretenent comprendre tota la 

complexitat que presenta. Aquesta queixa s'inicia per un regidor de la Vall dôUix· que 

denunciava que no havia rebut contestaci· a cent preguntes formulades a l'equip de 

govern municipal. El S²ndic condensa la seua proposta de la manera seg¿ent: ñhem de 

requerir a tots els agents p¼blics involucrats en la conformaci· de la voluntat i el criteri 

popular, tant de decisi· com de control, l'equanimitat de les seues peticions, judicis, 

requeriments, i informes, i evitar en qualsevol cas una interpretaci· desmesurada i 

esbiaixada del dret que dificulte, limite o impedisca l'adequat exercici de les 

corresponents responsabilitatsò. En tot cas, acaba recomanant a l'Ajuntament que facilite 

als regidors l'acc®s a la documentaci· necess¨ria per a l'exercici del seu c¨rrec, i que 

sôinterprete de forma restringida la denegaci·, si es produeix, la qual cosa ha de fer-se 

sempre de forma expressa, tot emparant-se en les causes legalment previstes i dins dels 

terminis legalment establits. La recomanaci· va ser acceptada a trav®s d'un escrit de 

l'alcaldessa, de forma ñcondicionada als mitjans materials i personals de qu¯ actualment 

disposa l'Ajuntament i que no comporte una defici¯ncia en la prestaci· de servicis a la 

ciutadaniaò. Despr®s d'aquesta contestaci·, es va tancar l'expedient en data de 26 d'abril 

de 2017. 

  

En semblants termes es va desenvolupar la queixa 1702343, iniciada a inst¨ncies d'una 

regidora de l'Ajuntament de Benaguasil, que denunciava no haver rebut resposta a una 

solĿlicitud d'informaci· i alhora recordava que havien sigut diverses les queixes que 

s'havien vist en l'obligaci· de plantejar pel mateix motiu. La resoluci· del S²ndic recollia 

els criteris enunciats en el par¨graf anterior. En la seua resposta l'alcalde comunicava 

l'acceptaci· de les recomanacions del S²ndic per¸ posava de manifest l'escassetat de 

mitjans de l'Ajuntament per a fer front a les peticions, segons els seu parer abusives, de 

la promotora de la queixa. 

  

Finalment, volem deixar const¨ncia de la quantitat d'expedients que s'inicien per den¼ncia 

de regidors que manifesten no haver rebut la informaci· solĿlicitada, quan aquesta 

solĿlicitud va ser registrada a penes alguns dies abans de la presentaci· de l'escrit de 

queixa. Normalment, els ajuntaments requerits responen facilitant la informaci· o, fins i 

tot, comunicant que ja l'han facilitada, per la qual cosa es tanca la tramitaci· sense donar 

lloc a resoluci· formal. En aquests sup¸sits els equips de govern es lamenten de la 

celeritat en la presentaci· de la reclamaci· davant del S²ndic i deixen const¨ncia de la 

seua voluntat d'atendre, en tot cas, les peticions d'informaci· cursades. Les queixes 

n¼mero 1704157, 1704380, 1704912 o 1716334, per citar nom®s alguns dels molts casos 

relatius a l'Ajuntament de la Vila Joiosa, s·n exemples d'aix¸. 

  

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10840964.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10842597.pdf
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ANêLISI DE LES QUEIXES TRAMITADES 
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QUEIXES INICIADES D'OFICI PEL SĉNDIC DE GREUGES 

  

L'art. 9.1 de la Llei 11/1988, de 26 de desembre, reguladora d'aquesta instituci·, reconeix 

la potestat d'iniciar investigacions d'ofici, ®s a dir, sense que calga que la ciutadania ens 

presente cap queixa o reclamaci· per part de la ciutadania, amb l'objecte de comprovar si 

els drets i les llibertats de la ciutadania poden haver estat vulnerats, colĿlectivament o 

individualment, com a conseq¿¯ncia d'actuacions o omissions de l'Administraci· 

auton¸mica i local.   

  

1) Iniciades en 2017 
  

A continuaci·, passem a detallar les investigacions incoades d'ofici per aquesta instituci· 

en 2017.   

  

Queixa d'ofici n¼m. 1/2017 (expedient n¼m. 1702099), sobre l'exist¯ncia d'un 

abocament t¸xic a Chiva.   
  

Vam tindre coneixement, a trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de 

comunicaci·, de l'abocament ilĿlegal dôescuma que s'est¨ produint cada vegada que plou 

al barranc de Chiva (Val¯ncia):    

  
Veµns de Chiva han denunciat l'abocament incontrolat de subst¨ncies 

qu²miques que van provocar ahir la conversi· del barranc del mateix nom, al 

seu pas per la poblaci· de la Foia, d'una esp¯cie de glacera dôescuma blanca 

(é) la pr¨ctica d'utilitzar els dies de pluja per a desprendre's de subst¨ncies 

t¸xiques en els llits ®s molt freq¿ent en alguns pol²gons industrials (é).   
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Acord¨rem l'obertura d'una queixa d'ofici per a con®ixer les actuacions que l'Ajuntament 

de Chiva estava desenvolupant, concretament, les inspeccions realitzades al lloc dels fets 

i les mesures adoptades per a identificar i sancionar els responsables de l'abocament 

ilĿlegal.   

  

L'Ajuntament de Chiva ens va informar que, despr®s d'efectuar les inspeccions oportunes, 

havia rem®s l'expedient a la Confederaci· Hidrogr¨fica del X¼quer perqu¯ incoara 

l'oport¼ expedient sancionador a l'empresa causant de l'abocament, per la qual cosa 

acord¨rem la finalitzaci· de les nostres investigacions.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 2/2017 (expedient n¼m. 1702100), sobre l'exist¯ncia de solars 

insalubres al municipi de Val¯ncia.   
  

En diversos mitjans de comunicaci· es denunciaven els abocaments de runes i fem 

existents al barri del parc Central (solars de l'antic complex Macosa) a la ciutat de 

Val¯ncia:  

  
Els veµns del carrer Sant Vicent, a l'altura del barri de la Creu Coberta, 

contemplen des de les seues finestres un paisatge desolador. Muntanyes de 

runes disseminades que han convertit el futur barri del parc Central en el major 

abocador de Val¯ncia (é) a¸ ®s una desfilada cont²nua de camionetes i el 

pitjor s·n les plagues de rates. 

  

Ens dirig²rem a l'Ajuntament de Val¯ncia perqu¯ ens enviara un informe sobre les mesures 

adoptades per a evitar els abocaments ilĿlegals de runes i aconseguir el manteniment dels 

solars en unes adequades condicions higienicosanit¨ries.  

  

A la vista de les actuacions municipals que s'estaven desenvolupant per a evitar els 

abocaments i mantindre els solars en un adequat estat de neteja i conservaci·, finalitz¨rem 

les nostres investigacions i acord¨rem el tancament de l'expedient.    

  

Queixa d'ofici n¼m. 3/2017 (expedient n¼m. 1702430), sobre la falta de neteja al 

barri Altozano d'Alacant.    
 

Ens vam assabentar que hi havia queixes dels veµns del barri d'Altozano d'Alacant per la 

brut²cia acumulada en voreres, escocells i al voltant dels contenidors dels carrers Martin 

Luther King i Olof Palme, aix² com l'estat d'un solar al carrer Llinares, en el qual 

s'acumula la brut²cia. 

  

L'Ajuntament d'Alacant ens va informar dels mitjans i la freq¿¯ncia de neteja en les 

esmentades vies des del gener de 2017, en aplicaci· d'un Acord de la Junta de Govern 

Local de 29/11/2016, que va modificar el contracte de neteja, i que va implicar un 

acostament als mitjans disposats en el centre de la ciutat, superior a la mitjana de l'entorn 

urb¨ d'Alacant. 

  

A la vista de les actuacions dutes a terme per l'Ajuntament d'Alacant, vam arxivar 

l'expedient de queixa. 
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Queixa d'ofici n¼m. 4/2017 (expedient n¼m. 1702632), sobre els centres Infodona.     
  

A trav®s dôinformacions rebudes de les professionals dels centres Infodona, el S²ndic de 

Greuges sôha assabentat dels canvis previstos en l'estructuraci· dels centres Infodona, de 

la situaci· laboral de les professionals que estan desenvolupant el treball en l'actualitat, 

com tamb® de les repercussions que poden comportar en la prestaci· del servici p¼blic. 

  

Aix² mateix, ens han arribat not²cies sobre peticions expresses (acord plenaris 

d'ajuntaments, sindicatsé) que demanaven a la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques 

Inclusives que  garantira la continuµtat del servici, millorara la qualitat dels centres i 

nôampliara la xarxa, tot reclamant que es mantinguera de manera directa, des de la gesti· 

p¼blica i sota els criteris de l'Institut de les Dones. 

  

La Conselleria, al juliol de 2017, despr®s de m®s de cinc mesos de demora de l'informe 

solĿlicitat per aquesta instituci·, ens va comunicar que des del 31 de mar de 2017 s'havia 

deixat de prestar el Servici Indofona, com tamb® que el nou model havia comenat a 

funcionar l'1 d'abril de 2017. 

  

En aquest informe ens indicava que la nova modalitat de contractaci· es realitza a trav®s 

de les entitats locals, com tamb® dôuna previsi· final de 76 agents d'igualtat arreu de la 

Comunitat Valenciana.   

  

Al setembre de 2017 vam solĿlicitar nou informe per a aclarir alguns dels punts de 

l'informe referit en el par¨graf anterior, per¸, una vegada transcorreguts m®s de cinc 

mesos des de la nova solĿlicitud, no hem rebut cap resposta de la Conselleria. 

  

Actualment la queixa es troba en tramitaci·.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 5/2017 (expedient n¼m. 1704650), sobre instalĿlacions esportives 

escolars deficients en IES d'Alacant. 
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· ens vam assabentar que les instalĿlacions esportives 

que comparteixen els IES Jorge Juan i Miguel Hern§ndez, d'Alacant, presentaven un 

deplorable estat de conservaci· i comportaven un perill per als prop de 2.000 alumnes, ja 

que hi ha clots enormes a les  pistes, segons sembla, especialment per culpa dels botellons 

improvisats que tenen lloc els caps de setmana a l'interior del recinte. 

  

En definitiva, els clivells que provoca el reassentament del terreny del mont Tossal, els 

vidres que evidencien botellons nocturns, les inclem¯ncies del temps sobre un recinte 

descobert en la seua totalitat i l'antiguitat de les instalĿlacions esportives fan que les 

instalĿlacions impliquen un greu risc per als seus usuaris. 

  

Les AMPA dels esmentats centres reivindiquen i insten l'Administraci· educativa a 

adequar les instalĿlacions, per¸ les seues demandes no han estat ateses i, de fet, no figuren 

en el llistat de centres que cal rehabilitar en el Mapa d'Infraestructures Escolars publicat 

per la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport. 

  

£s per aix¸ que el S²ndic de Greuges va resoldre incoar d'ofici una queixa i va demanar a 

la Conselleria informaci· suficient sobre la realitat de tot el que hem dit. 

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10867844.pdf
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La comunicaci· rebuda de la Conselleria donava compte del seg¿ent: 

  
1. Que les instalĿlacions esportives es troben en estat deficient i requereixen 

una intervenci· integral consistent en obres de reparaci· o reconstrucci·. 

  

2. Que les instalĿlacions esportives de l'IES Jorge Juan, d'Alacant, estan sent 

objecte d'estudi per a la seua reparaci· o reconstrucci· per part dels servicis 

competents, atesa la gravetat del seu estat, i el procediment est¨ en fase pr¯via 

a licitaci· de projecte arquitect¸nic. 

  

  

Una vegada finalitzada la investigaci·, vam recomanar a la Conselleria d'Educaci·, 

Investigaci·, Cultura i Esport que arbitrara totes les mesures necess¨ries per a la 

reconstrucci· de les instalĿlacions esportives compartides pels alumnes dels IES Jorge 

Juan i Miguel Hern§ndez d'Alacant i prevera les actuacions necess¨ries per a garantir, en 

tot cas, la seguretat dels seus usuaris. 

  

La Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport ens va contestar que estava 

tramitant la licitaci· del projecte, per la qual cosa vam acordar el tancament de l'expedient 

de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 6/2017 (expedient n¼m. 1704901), sobre la salut mental de la 

inf¨ncia i l'adolesc¯ncia.   
  

El S²ndic de Greuges va iniciar una queixa d'ofici a fi d'informar sobre l'atenci· a la salut 

mental a la inf¨ncia i lôadolesc¯ncia a la Comunitat Valenciana. At®s el car¨cter 

transversal del tema, en data 11 d'abril de 2017 es van solĿlicitar informes a la Conselleria 

de Sanitat Universal i Salut P¼blica, a la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives i a 

la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport. 

  

De la mateixa manera, al si de l'Observatori del Menor del S²ndic de Greuges es va 

constituir un grup de treball que analitzara en profunditat el tema, atenent als informes 

rebuts i a la pr¨ctica professional.  

  

Respecte dels informes, volem indicar que ens trobem pendents de rebre l'informe de la 

Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives. El grup de treball va mantindre la seua 

¼ltima reuni· el 17 de gener de 2018. Al llarg del primer trimestre del 2018 es conclour¨ 

el treball. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 7/2017 (expedient n¼m. 1704920), sobre atenci· a menors 

extutelats.     
  

S'inicia una queixa d'ofici per a con®ixer l'atenci· que reben els joves que han estat en 

situaci· de guarda o tutela de l'Administraci· auton¸mica i que en complir els 18 anys 

poden trobar-se sense recursos suficients per a tindre una vida digna. 

  

Respecte d'aix¸, se solĿlicita informe a la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives el 

10 d'abril de 2017. Fins a la data no hem rebut cap informe, tot i que des del S²ndic de 

Greuges es reitera la seua emissi· amb periodicitat mensual. 
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Queixa d'ofici n¼m. 8/2017 (expedient n¼m. 1705384), sobre mol¯sties en zona 

enjardinada de Vila-real.    
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· social, el S²ndic de Greuges es va assabentar de les 

mol¯sties que els veµns que resideixen davant de la zona enjardinada del carrer Mestre 

Joaqu²n Vidal de Vila-real estaven suportant i havien denunciat davant d'aquella 

Administraci·.  

  

En particular, la not²cia assenyalava que la zona enjardinada esmentada era utilitzada com 

a m²nim per dos grups de persones com a lloc de reuni· i que provocaven mol¯sties per 

sorolls i tamb® per consum d'alcohol a la via p¼blica. Aix² mateix, s'hi indicava que 

aquestes persones realitzaven les seues miccions i defecacions a la zona enjardinada 

alĿludida, amb els problemes de salubritat que aix¸ generava.  

  

La not²cia consultada referia que els particulars havien avisat diverses vegades la Policia 

Local, davant de la pres¯ncia de la qual es produµa la retirada del parc dôaquests grups de 

persones. No obstant aix¸, s'hi assenyalava que, una vegada que la policia abandonava el 

lloc, es tornava a produir la congregaci· d'aquestes persones a la zona i, amb aix¸, les 

mol¯sties denunciades.  

  

Davant dôaix¸, vam obrir la present queixa d'ofici, amb la finalitat de con®ixer quines 

eren les mesures que, des de l'Ajuntament de Vila-real, eren susceptibles d'adopci· per a 

palĿliar el problema de sorolls, consum d'alcohol a la via p¼blica i salubritat per la 

realitzaci· de miccions i defecacions a la zona enjardinada, que estaven denunciant els 

veµns que resideixen enfront de la zona enjardinada del carrer Mestre Joaqu²n Vidal.  

  

En la comunicaci· remesa per l'esmentada Administraci· local se'ns informa sobre les 

mesures adoptades pel Servici de Policia Local per a intervindre davant de la problem¨tica 

objecte de la present investigaci· i contribuir a la seua eradicaci·. Aix² mateix, s'hi 

assenyalava la necessitat de continuar treballant en la zona per a garantir les adequades 

condicions de conservaci·, salubritat i ornament de la zona enjardinada.  

  

A la vista d'aquestes circumst¨ncies, aquesta instituci· va valorar positivament que 

s'hagueren pres mesures per a solucionar el problema plantejat i es continuara treballant 

per a garantir l'adequat estat de conservaci· de la zona. 

  

La remissi· de la informaci· va determinar el tancament de l'expedient de queixa, en estar 

el problema analitzat en via de ser solucionat per l'Administraci· municipal. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 9/2017 (expedient n¼m. 1706098), sobre supressi· de transport 

per a persones discapacitades.    
  

A trav®s de les not²cies aparegudes en diversos mitjans de comunicaci·, ens vam 

assabentar de la situaci· en qu¯ es trobaven quatre joves amb discapacitat a qui els va ser 

susp®s el servici de transport que utilitzaven per a assistir als centres de dia en els quals 

eren atesos. 

  

Aquests joves assistien als centres Infanta Elena (3) i Sant Rafael (1) en r¯gim de centre 

de dia, per la qual cosa feien dos viatges diaris des de Benidorm fins a  Alacant. El servici 
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de transport que empraven era l'ambul¨ncia de qu¯ disposa la Conselleria de Sanitat per 

a transport sanitari Benidorm-Alacant. 

  

La Conselleria de Sanitat ha retirat el servici de transport i ha argumentat que el trasllat 

no es fa a un centre sanitari sin· a un d'atenci· a persones amb discapacitat (¨mbit 

competencial de la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives). Despr®s de la retirada 

del servici de transport, tres d'aquests joves s·n traslladats pels seus familiars en els seus 

vehicles particulars i un va deixar d'assistir al centre. 

  

El S²ndic de Greuges va solĿlicitar informaci· a les administracions 

implicades (Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica, Conselleria d'Igualtat i 

Pol²tiques Inclusives i Ajuntament de Benidorm) a fi de con®ixer les accions coordinades 

dutes a terme per a garantir la continuµtat de l'atenci· a les persones afectades. 

  

En el seu ¼ltim informe, la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives ens indica que la 

despesa de transport ha sigut assumida per l'Ajuntament de Benidorm i que sôha garantit 

l'atenci· a les persones afectades, per la qual cosa acord¨rem el tancament de l'expedient 

de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 10/2017 (expedient n¼m. 1706295), sobre la situaci· dels 

recursos dependents del Grup Ema¼s. 
  

Despr®s de rebre una nota de premsa emesa pel Comit® d'Empresa del grup EMAĐS en 

la qual es donen a con®ixer les conseq¿¯ncies que podria tindre la imminent resoluci· de 

l'expedient judicial de concurs de creditors en qu¯ es troben immerses les fundacions i 

associacions que formen part de l'esmentat grup, s'inicia una queixa d'ofici en el S²ndic 

de Greuges. 

  

Segons les informacions rebudes, davant de la previsible resoluci· judicial que es 

derivaria de la ñimpossibilitat del grup EMAĐS de donar continuµtat a la seua labor 

socialò, la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives est¨ planificant el trasllat de totes 

les persones usu¨ries dels centres dependents de l'esmentat grup. 

  

Les persones usu¨ries a qu¯ es fa refer¯ncia s·n menors (i la majoria estan tutelades per 

l'Administraci·), persones majors en situaci· o no de depend¯ncia, persones amb 

discapacitat i dones v²ctimes de viol¯ncia. 

  

Despr®s de demanar informaci· a la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives, se'ns 

informa que, respecte de menors i persones amb discapacitat, per resoluci· judicial una 

nova entitat es fa c¨rrec dels recursos que abans gestionava el grup Ema¼s, per la qual 

cosa les persones ateses continuaran en els recursos en qu¯ es troben. 

  

Respecte de les dones v²ctimes de viol¯ncia, se'ls planteja el trasllat a uns altres centres 

una vegada finalitzat el curs escolar (per a no afectar les persones menors que viuen amb 

elles). El trasllat realitzat assegura el respecte als drets de les dones i d·na resposta 

integral a les seues necessitats. 

  

Quant a les persones de la tercera edat, algunes estaven sent ateses per via privada i altres 

eren perceptores de la prestaci· vinculada al servici, per la qual cosa la decisi· de 
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perman¯ncia en els recursos dep®n de la decisi· que consideren adoptar sobre aix¸. En 

conseq¿¯ncia, acord¨rem el tancament de l'expedient de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 11/2017 (expedient n¼m. 1706367), sobre el mal estat de 

conservaci· dels parcs infantils en la zona dôOrihuela Costa.    
  

Ens vam assabentar, a trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci·, 

dels fets seg¿ents:  

  
(é) les condicions de seguretat que tenen els parcs infantils de les platges 

dôOrihuela Costa brillen per la seua abs¯ncia. La majoria evidencien una falta 

de manteniment i l'Ajuntament no hi posa soluci· (é) No sols la brossa i les 

males herbes hi creixen a gust, all¸ m®s preocupant ®s el mal estat dels jocs 

infantils. Cordes corcades d'engronsadores, caragols que falten en tobogans i 

balancins a qu¯ nom®s els queda el moll. £s el panorama general d'aquests 

parcs que els converteix en perillosos per als m®s menuts (é).  

  

Acord¨rem el tancament de l'expedient despr®s d'acceptar l'Ajuntament dôOrihuela la 

nostra recomanaci·:  

  

  
(é) considerem oport¼ RECOMANAR a l'Ajuntament dôOrihuela que, tenint 

en compte la gravetat del perill existent, adopte amb urg¯ncia totes les mesures 

que siguen necess¨ries per a reparar les zones verdes i els parcs infantils 

dôOrihuela Costa.     

  

Queixa d'ofici n¼m. 12/2017 (expedient n¼m. 1707968), sobre la contaminaci· 

ac¼stica generada per les activitats exercides en la Llar del Jubilat a Vilallonga.    
  

Aquesta instituci· va con®ixer les mol¯sties que estava generant als veµns l'activitat 

realitzada en un local de propietat municipal, destinat a llar del jubilat, ubicat entre els 

carrers Puj¨ de Fielato i avinguda de l'Orxa, al municipi de Vilallonga. 

  

L'Ajuntament ens va informar que, despr®s de les den¼ncies realitzades per una veµna de 

la localitat i dôhaver constatat la inexist¯ncia d'autoritzaci· per a exercir lôactivitat, amb 

data 8 de maig es va decretar el seu tancament; en l'actualitat, s'estan realitzant obres 

d'adequaci· del local i els tr¨mits oportuns per a l'obtenci· de la corresponent autoritzaci·. 

  

A la vista de les actuacions realitzades per l'Ajuntament de Vilallonga, dirigides a evitar 

les mol¯sties que es produµen i legalitzar l'activitat, vam arxivar l'expedient de queixa. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 13/2017 (expedient n¼m. 1707969), sobre la neteja de muntanyes 

p¼bliques a la Comunitat Valenciana.   
  

Aquesta instituci· va tindre coneixement de la demora en la neteja de les muntanyes de 

la Comunitat Valenciana, amb la qual cosa es dispara la possibilitat de la propagaci· de 

plagues i el risc d'incendis forestals. Els propietaris de muntanyes privades indicaven 

sobre aix¸ que han sigut exclosos de les ajudes aprovades per a la restauraci· de les 

muntanyes. 

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10884424.pdf
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La Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural 

ens va informar de les tasques que realitza el Servici d'Ordenaci· i Gesti· Forestal en 

mat¯ria de ñnetejaò, i com a tal cal entendre les actuacions de gesti· forestal i silvicultura 

sostenible sobre els boscos i terrenys forestals de la Comunitat Valenciana, i a m®s seôns 

informava de la tramitaci·, amb c¨rrec a fons europeus, d'un pla d'actuacions de millora 

dels ecosistemes forestals, que afecta 27.000 ha.  

  

Pel que fa a les muntanyes privades, es va informar de la pr¸xima publicaci· de l'Ordre 

per la qual s'estableixen les bases reguladores per a la concessi· d'ajudes per a l'aplicaci· 

de mesures de gesti· forestal sostenible en el marc del Programa de Desenvolupament 

Rural de la Comunitat Valenciana 2014-2020. 

  

A la vista de les actuacions dutes a terme, vam arxivar l'expedient de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 14/2017 (expedient n¼m. 1707967), sobre l'exist¯ncia d'una 

plaga de procession¨ria en algunes muntanyes d'Alacant.   
  

Vam tindre coneixement que en els ¼ltims mesos, i com a conseq¿¯ncia de les condicions 

climatol¸giques, la proliferaci· de plagues d'insectes com ara la procession¨ria estava 

danyant moltes superf²cies forestals d'aquesta Comunitat, i entre aquestes, la Serra Grossa, 

la muntanya Orgegia i el Benacantil, a la ciutat d'Alacant. 

  

La Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural 

ens va remetre un extens informe sobre les labors de prospecci· fitosanit¨ria de les 

muntanyes de la Comunitat Valenciana que es realitzen anualment entre els mesos de 

febrer i abril, a fi de con®ixer l'estat sanitari de les masses forestals i estudiar la seua 

evoluci·.   

 

En relaci· amb la procession¨ria del pi, se'ns informa que l'enfocament sobre el control 

de plagues i malalties forestals a la Comunitat Valenciana es basa en el manteniment de 

les poblacions de pat¸gens per davall de nivells tolerables, i es planifiquen els tractaments 

de control dôacord amb el cicle biol¸gic de la plaga, tot emprant diferents m¯todes de 

control segons el seu estat. A m®s ens indicaven diverses experi¯ncies realitzades en 

l'¼ltim any dins de l'objectiu de millora de les t¯cniques de control i el foment de la 

investigaci· en aquest camp.  

  

Els resultats de la prospecci· fitosanit¨ria per a la prov²ncia d'Alacant assenyalen que els 

nivells d'infestaci· de la procession¨ria del pi van assolir durant 2016 els valors m®s 

elevats registrats des de 1997, per¸ sembla que ha culminat el proc®s de gradaci· de la 

plaga, i els resultats indiquen un gran descens a Alacant de la infestaci· de la 

procession¨ria en 2017, que si es confirma en les altres dues prov²ncies implicar¨ el 

comenament del descens en les poblacions d'aquesta plaga.  

  

Finalment, en relaci· amb la Serra Grossa i el Benacantil, la Conselleria ens informa que 

aquestes s·n muntanyes de titularitat privada o municipal, per la qual cosa no estan a 

c¨rrec seu directament; pel que fa a  muntanya Orgegia, aquesta s² que ®s una muntanya 

d'utilitat p¼blica la gesti· directa de la qual correspon als servicis forestals de la 

Conselleria, i ens van presentar els treballs realitzats per al seu control.   
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Per la seua banda, l'Ajuntament d'Alacant ens va informar dels m¯todes no nocius per al 

medi ambient ni els ciutadans que s'utilitzen per al control de la plaga de la procession¨ria 

a la muntanya Benacantil, i indicava que per a la resta de zones, quan sôhi detecta la 

pres¯ncia de la plaga, es notifica als seus titulars perqu¯ adopten les mesures necess¨ries 

respecte dôaix¸. 

  

A la vista dels treballs que anualment realitzen la Conselleria d'Agricultura, Medi 

Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural i l'Ajuntament d'Alacant en relaci· 

amb el control de plagues, vam arxivar l'expedient de queixa. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 15/2017 (expedient n¼m. 1710517), sobre la dotaci· de mitjans 

en jutjats en relaci· amb les cl¨usules s¸l. 
  

El Consell General del Poder Judicial, en la seua sessi· plen¨ria de 25 de maig de 2017, 

va acordar: 

 
(...) atribuir, en virtut del que preveu l'article 98.2 de la Llei Org¨nica del poder 

judicial, als jutjats recollits en l'annex n¼m. 1, amb compet¯ncia territorial 

indicada per a cadascun dels casos, perqu¯ de manera exclusiva i no excloent 

coneguen de la mat¯ria relativa a les condicions generals incloses en 

contractes de finanament amb garanties reals immobili¨ries el prestatari de 

les quals siga una persona f²sica, sense perjudici de poder atribuir en el futur 

aquesta compet¯ncia a altres ¸rgans del mateix o de diferent partit judicial de 

la prov²ncia, sempre que hi haja raons que ho justifiquen, per consideraci· a 

la c¨rrega de treball i millor servici a la just²ciaè. (Acord publicat en el BOE 

de 27 de maig de 2017). 

  

En aquest sentit, el referit annex n¼m. 1, per al cas de la Comunitat Valenciana, 

assenyalava que aquests jutjats seran: 

  
(...) prov²ncia d'Alacant: Jutjat de Primera Inst¨ncia n¼m. 5 d'Alacant 

Prov²ncia de Castell·: Jutjat de Primera Inst¨ncia n¼m. 6 de Castell· 

Prov²ncia de Val¯ncia: Jutjat de Primera Inst¨ncia n¼m. 25 de Val¯ncia. 

  

Finalment, lôAcord decidia, en lôapartat 8, que es comunique çal Ministeri de Just²cia i a 

les comunitats aut¸nomes a lôefecte que, en la forma que consta en la proposta (flexibilitat 

i gradualitat), adopten les mesures necess¨ries d'acord amb l'annex 2è. 

  

Igualment, l'apartat 9 determina que: 

 
(...) les presents mesures seran avaluades mensualment de com¼ acord entre 

el CGPJ, el Ministeri de Just²cia i les CCAA amb compet¯ncia en aquesta 

mat¯ria, a lôefecte de revisar la seua efic¨cia i la necessitat d'aportaci· dels 

mitjans per part de les administracions prestacionals.  

  

En relaci· amb aquesta q¿esti·, i a trav®s dels mitjans de comunicaci· social (diari 

Levante del 7 de juny de 2017, entre dôaltres), el S²ndic de Greuges de la Comunitat 

Valenciana va tindre coneixement de la situaci· en qu¯ es trobaven els jutjats de suport 

creats per a con®ixer i resoldre els assumptes relatius a les cl¨usules s¸l.  

  

Segons s'assenyalava en la not²cia referida, el jutjat de cl¨usules s¸l de Val¯ncia (Jutjat de 

Primera Inst¨ncia 25 bis) havia arrancat amb una dotaci· de cinc funcionaris, mentre que 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10910866.pdf
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el corresponent a la prov²ncia d'Alacant (Jutjat de Primera Inst¨ncia 5 bis) ho havia fet 

amb quatre, quan la dotaci· mitjana dels jutjats de primera inst¨ncia ®s de huit funcionaris. 

En el cas de la prov²ncia de Castell·, s'informava que s'havia especialitzat en aquesta 

q¿esti· de les cl¨usules s¸l el Jutjat n¼mero 6, per¸ no sôhavia creat a aquest efecte, com 

en les altres dues prov²ncies, un jutjat paralĿlel adscrit, ni sôhavien reforat els seus 

funcionaris.  

  

En el mateix sentit, la not²cia period²stica posava de manifest que els jutjats especialitzats 

a aquest efecte havien comenat amb retard les seues actuacions, davant de çla 

descoordinaci· de l'Administraci·è, com tamb® que el Jutjat de Val¯ncia estava a l'espera 

que es nomenara el secretari judicial. 

  

La not²cia consultada posava de manifest la preocupaci· que estava generant la posada 

en marxa d'aquests jutjats especialitzats, davant de l'important volum de litigiositat que 

s'esperava que aquests havien dôassumir. D'aquesta manera, s'assenyalava que, en el cas 

de Val¯ncia, 

 
(...) la jutgessa ha rebut de moment 35 demandes, encara que els grans 

despatxos en preparen la presentaci· de centenars. La banca ha rebutjat el 90% 

de les revisions despr®s de fracassar el pla de mediaci· extrajudicial i cada 

demanda requereix un tractament individualitzat perqu¯ no est¨ clar que totes 

les cl¨usules siguen abusives.  

  

En aquest sentit, cal destacar que aquesta not²cia se sumava a les anteriors not²cies 

publicades pels mitjans de comunicaci· social, en relaci· amb la preocupaci· existent 

sobre aquesta q¿esti· en els mitjans judicials. Aix², per exemple, en data 26 de maig de 

2017, l'Ag¯ncia de not²cies EFE (diari El Mundo de 26 de maig de 2017), ja es va fer 

ress¸ de la preocupaci· manifestada pels jutges de primera inst¨ncia de Val¯ncia respecte 

d'aquest problema.  

  

Aix², sôhi indicava que 

 
(...) la junta de jutges de primera inst¨ncia de Val¯ncia ha alertat que el jutjat 

provincial especialitzat en litigis relacionats amb les cl¨usules s¸l, que ha 

d'entrar en funcionament l'1 de juny, no t® seu, ni mitjans humans i materials, 

la qual cosa pot causar "perjudicis al ciutad¨". Segons l'acord un¨nime de la 

junta de jutges dif·s pel Tribunal Superior de Just²cia de la Comunitat 

Valenciana (TSJCV), falta una setmana perqu¯ comence el repartiment al nou 

jutjat bis que recolze el Jutjat de Primera Inst¨ncia n¼mero 25 de Val¯ncia en 

les demandes sobre cl¨usules abusives, segons va acordar el Consell General 

del Poder Judicial (CGPJ). No obstant aix¸, alerten, no s'ha creat aqueix jutjat 

de refor, ni disposa de seu f²sica, ni de lletrats, ni de funcionaris, ni d'una 

unitat de repartiment independent, ni compta amb consignacions pr¸pies per 

a poder exercir la seua funci·. Per aix¸, la junta de jutges considera que l'1 de 

juny pot produir-se un "colĿlapse" del Jutjat de Primera Inst¨ncia n¼mero 25 i 

una situaci· "ca¸tica", ja que totes les demandes de la prov²ncia sobre aquestes 

cl¨usules es repartiran a un jutjat que no est¨ reforat, en no haver-se creat el 

jutjat "bis"è. 

  

D'acord amb el que estableix la Llei 11/1988, de 26 de desembre, del S²ndic de Greuges, 

vam obrir una queixa d'ofici, l'objecte de la qual es va centrar a con®ixer quines s·n les 

concretes mesures que, en l'¨mbit de les compet¯ncies que li s·n pr¸pies, s'havien adoptat 



85 

 

per la Conselleria de Just²cia per a dotar de mitjans materials i humans els jutjats 

especialitzats en mat¯ria de cl¨usules s¸l, creats pel referit Acord de 25 de maig de 2017 

del Consell General del Poder Judicial i, amb aix¸, garantir la capacitat de l'Administraci· 

de just²cia d'atendre les demandes que, en relaci· amb aquesta q¿esti·, presenten les 

ciutadanes i ciutadans valencians.   

  

Com a resultat de la tramitaci· realitzada, es va emetre pel S²ndic de Greuges de la 

Comunitat Valenciana una resoluci· en qu¯ es recomanava a la Conselleria de Just²cia, 

Administracions P¼bliques, Reformes Democr¨tiques i Llibertats P¼bliques que 

continuara adoptant les mesures que foren necess¨ries per a garantir l'aplicaci· efectiva 

de l'Acord de 25 de maig de 2017 de la Comissi· Permanent del Consell General del 

Poder Judicial en relaci· amb els jutjats creats en l'¨mbit de la Comunitat Valenciana, i 

que ordenara en tot moment la posada a la seua disposici· dels mitjans personals i 

materials que hi calgueren.  

  

Aix² mateix, es va suggerir a l'esmentada Conselleria que impulsara Ƅal si de les 

comissions de coordinaci· que el Consell General del Poder Judicial realitze amb les 

comunitats aut¸nomes en relaci· amb aquest assumpteƄ l'adopci· per aquest d'aquelles 

mesures addicionals que pogueren resultar necess¨ries i que hagen sigut percebudes com 

a id¸nies despr®s del temps que porten en funcionament els nous jutjats, amb la finalitat 

de garantir el funcionament correcte d'aquests davant de l'elevat volum d'assumptes que 

se sotmeten al seu coneixement. 

  

En la data de tancament del present informe anual, ens trobem a l'espera que 

l'Administraci· ens remeta el preceptiu informe mitjanant el qual ens manifeste 

l'acceptaci· de les recomanacions emeses o, si sôescau, les raons que considere 

concurrents per a no fer-ho.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 16/2017 (expedient n¼m. 1710520), sobre la falta de neteja de 

solars a Vila-real.   
  

A trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci·, vam tindre 

coneixement dels fets seg¿ents:  

  
(é) els veµns del Madrigal (Vila-real) alerten que alguns solars s·n un polvor² 

(é) aix² defineixen els veµns alguns dels centenars de solars fins i tot sense 

edificar que es reparteixen en aquesta vasta superf²cie urbana (é) les herbes 

i arbustos que, amb la calor registrada en les ¼ltimes setmanes, s'estan assecant 

a marxes accelerades, eleven el risc d'incendi en unes parcelĿles que, sovint, 

s'ubiquen al costat dôhabitatges ja consolidats en aquesta ¨rea i en altres de 

nova construcci· (é) aquests terrenys comporten un perill total de cara a 

l'estiu i, a m®s, s·n l'espai idoni per a rates, conills i altres animals (é) des de 

l'Ajuntament ens asseguren que es notifica als propietaris l'obligaci· de 

mantindre les parcelĿles netes, per¸ els tr¨mits s·n molt lents (é) la imatge 

d'aband· d'alguns solars tamb® es produeix en alguns ubicats al nucli urb¨ 

mateix. £s el cas de la finca en qu¯ es va projectar al moment oport¼ la 

construcci· de torres de m®s de 20 altures, ubicada al costat de l'institut 

Professor Broch i Llop, a la zona sud de la ciutat (é).  

  

L'Ajuntament de Vila-real ens va informar sobre les actuacions que hi duen a terme, per 

la qual cosa acord¨rem la finalitzaci· de les nostres investigacions:  
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(é) per part d'aquest Ajuntament s'inicien peri¸dicament, tant d'ofici com a 

inst¨ncia de part, expedients d'ordre d'execuci· als propietaris dels solars que 

es troben en tot el terme municipal (i no sols en les zones assenyalades en el 

seu escrit), que es troben en deficients condicions de seguretat, salubritat, 

ornament p¼blic i decor, tot aix¸ en virtut d'all¸ que s'ha regulat en l'art. 180 

de la Llei 5/2014, de 25 de juliol, d'ordenaci· del territori, urbanisme i paisatge 

de la Comunitat Valenciana. En els ¼ltims tres anys, s'han iniciat en aquest 

Ajuntament al voltant de 150 expedients d'ordre d'execuci· de neteja de solars, 

dels quals aproximadament un 20% sôhan arxivat, per haver donat compliment 

els seus propietaris a l'ordre d'execuci· dictada per aquest Ajuntament (é). 

  

Queixa d'ofici n¼m. 17/2017 (expedient n¼m. 1710976), sobre formaci· i seguiment 

curador no professional.     
  

Segons les dades publicades pel Ministeri de Sanitat, Servicis Socials i Igualtat a la 

Comunitat Valenciana, el nombre de beneficiaris a qui s'assigna la PCNP supera ja el 50% 

i ha fluctuat de la manera seg¿ent, en els ¼ltims anys: 

  

31/12/2012ééééé.. 44,53% 

31/12/2013ééééé.. 40,95% 

31/12/2014ééééé.. 44,23% 

31/12/2015ééééé.. 43,44% 

31/12/2016ééééé.. 49,94% 

30/04/2017ééééé.. 51,02% 

 

Davant de les dades anteriors, vam obrir una queixa d'ofici a fi d'informar sobre les 

accions dutes a terme per la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives per a assegurar 

el compliment dels acords del Consell Territorial de Servicis Socials i SAAD en mat¯ria 

de formaci· de curadors no professionals i el seguiment de la qualitat de les cures 

prestades a les persones benefici¨ries de la prestaci· per a cures en l'entorn familiar i 

suport a curador no professional. 

  

Despr®s de demanar la informaci· solĿlicitada, el S²ndic de Greuges emet resoluci· en 

qu¯ recomana que sôadopten mesures que asseguren que l'assignaci· de la prestaci· 

econ¸mica per a cures en l'entorn familiar responga, en tot cas, a la millor cobertura de 

necessitats psicoafectives i a les derivades de la situaci· de depend¯ncia de les persones 

valorades com a tals. Igualment, es recomana l'adopci· de mesures per a assegurar la 

formaci· de les persones curadores, com tamb® la supervisi· i el control de la prestaci· 

per part de l'administraci· competent. 

  

En el moment de redactar el present informe anual, seguim a l'espera de rebre la 

preceptiva contestaci· de la Conselleria.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 18/2017 (expedient n¼m. 1711115), sobre la contaminaci· 

ac¼stica existent en alguns barris de Val¯ncia.    
  

A trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci· ens vam assabentar 

dels fets seg¿ents:  

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10911349.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10910822.pdf
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(é) la Federaci· d'Associacions de Veµns de Val¯ncia va acusar l'Ajuntament 

de total deixadesa davant de la contaminaci· ac¼stica causada per la saturaci· 

de terrasses, el botell·, els apartaments tur²stics, el tr¨nsit i els comiats de 

fadrins, identificats com els principals focus de soroll (é) hi ha un descontrol 

absolut dels espais p¼blics per a obtindre benefici econ¸mic, amb zones amb 

un 80% de les terrasses que no respecten l'espai autoritzat, concessions en 

llocs que no sôhauria dôautoritzar i permetent que els atestats caduquen sense 

sanci· i els sorolls en els carrers que generen greus situacions de malaltia (é) 

les terrasses s'estenen com una taca d'oli davant de la passivitat municipal, 

segons van explicar els representants dels veµns del Carme, X¼quer, Men®ndez 

Pelayo i Juan Llorens, totes declarades zones ac¼sticament saturades (é) els 

veµns es van reunir amb l'alcalde per a traslladar-li les seues propostes, per¸ 

sis mesos despr®s no han tingut resposta (é) el regidor d'activitats els nega 

les dades sobre les terrasses (é). 

  

En les not²cies esmentades es recullen les opinions de representants de les diverses 

associacions veµnals afectades:  

  
(é) Amics del Carme: ñDemanem informaci· i no se'ns d·na res; 

l'Ajuntament ni sap ni contesta en aquest temaò. Gent de Russafa: ñAmb 

l'actual govern seguim sense resposta i el problema creix; falten campanyes 

d'educaci·ò. Associaci· Russafa-Gran Via: ñHem d'anar caminant en fila 

²ndia per les voreres i s·c pessimista sobre una soluci·ò. Arrancapins-La 

Petxina: ñEls funcionaris em van dir que necessiten dos anys per a 

desembussar el colĿlapse de den¼nciesò. Associaci· AVEGAS: ñno es pot 

escoltar la tele de la crid¸ria que arriba del carrer i la policia diu que no t® 

efectiusò (é).  

  

En el moment de redactar el present informe anual, estem a l'espera de rebre la resposta 

sobre l'acceptaci· o el rebuig de les nostres recomanacions:  

  

1)  A l'Ag¯ncia de Seguretat i Resposta a les Emerg¯ncies de la Generalitat Valenciana 

i a l'Ajuntament de Val¯ncia:  

  

-     Impulsar la constituci· d'un Observatori del Soroll o grup de treball que es 

reunisca ben sovint, en el qual participen els representants i t¯cnics municipals, 

els de l'Ag¯ncia de Seguretat i Resposta a les Emerg¯ncies de la Generalitat 

Valenciana, les Forces i Cossos de Seguretat, i els representants de les 

associacions veµnals i d'hostaleria existents en les zones afectades amb l'objecte 

d'intercanviar informaci· actualitzada sobre la situaci· real existent en cada zona 

i les mesures necess¨ries que cal adoptar en cada moment. 

  

-    Promoure des de l'¨mbit auton¸mic i municipal la realitzaci· de campanyes i 

programes d'educaci·, sensibilitzaci· i prevenci· del consum d'alcohol dirigides 

especialment als adolescents i joves. 

  

2)   A l'Ag¯ncia de Seguretat i Resposta a les Emerg¯ncies de la Generalitat 

Valenciana: 

  

Adoptar amb urg¯ncia les mesures que siguen necess¨ries per a evitar que 

continuen prescrivint les actes de den¼ncia per infraccions greus i molt greus, ja 

siga atribuint legalment la compet¯ncia sancionadora als ajuntaments, almenys, 
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als que funcionen en r¯gim de gran poblaci·, com en aquest cas, l'Ajuntament de 

Val¯ncia, ja siga incrementant notablement els mitjans econ¸mics, t¯cnics i 

personals de l'Administraci· auton¸mica perqu¯ no queden impunes les 

infraccions greus i molt greus.  

  

3)     A l'Ajuntament de Val¯ncia:  

  

-    Incrementar el control i la vigil¨ncia sobre les terrasses per a evitar les mol¯sties 

ac¼stiques, com tamb® la colĿlocaci· de m®s taules i cadires que les que hi ha 

autoritzades o en llocs que impedeixen o dificulten el tr¨nsit dels vianants, i evitar 

concedir noves autoritzacions o una ampliaci· de les atorgades en zones on 

existisca saturaci· ac¼stica.   

  

-     Adoptar mesures m®s eficaces en totes les zones ja declarades ac¼sticament 

saturades, com tamb® en les que en l'actualitat es troben en tramitaci·. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 19/2017 (expedient n¼m. 1711566), sobre la proliferaci· 

d'apartaments tur²stics ilĿlegals a la Comunitat Valenciana.   
  

A trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci·, vam tindre 

coneixement dels fets seg¿ents:   

  
(é) el creixement descontrolat de l'allotjament tur²stic submergit a la 

Comunitat Valenciana (80% a la Costa Blanca), amb 127.345 pisos nous 

(86.883 a la prov²ncia d'Alacant) en el mercat del lloguer en els ¼ltims quatre 

anys Ƅ509.380 places, segons els expertsƄ en els deu municipis tur²stics m®s 

importants, ha comenat a provocar un sentiment de rebuig dels veµns envers 

aqueixos inquilins de pas (é) a qui acusen de generar sorolls, brut²cia i acabar 

amb la identitat cultural (é) l'avantprojecte de la Llei de turisme, oci i 

hospitalitat de la Comunitat Valenciana preveu, d'una banda, çel registre legal 

dels apartaments tur²stics per a donar seguretat al client davant del frauè i, per 

una altra banda, çun enduriment de les sancions a aquelles plataformes que 

cometen frau, que pujaran de 30.000 a 600.000 eurosè (é). 

  

L'article 52.5 de la Llei 3 /1998, de 21 de maig, de la Generalitat, de turisme de la 

Comunitat Valenciana, introdueix, des de l'1 de gener de 2015, una nova infracci· 

administrativa qualificada de molt greu:  

  
L'incompliment de les obligacions de publicitat i comunicaci· en la 

comercialitzaci· d'apartaments o habitatges tur²stics, i s·n responsables 

solidaris de la inclusi· i la veracitat de les dades incloses en els seus mitjans 

els titulars dels canals de publicitat o comercialitzaci·.  

  

El Decret 103/2015, de 7 de juliol, del Consell, pel qual s'estableix l'estructura org¨nica 

b¨sica de la Presid¯ncia i de les conselleries de la Generalitat, atribueix a la Presid¯ncia 

la compet¯ncia en mat¯ria de turisme, i disposa que per a l'exercici dôaquesta compet¯ncia 

disposa de la Secretaria Auton¸mica de l'Ag¯ncia Valenciana del Turisme, a la qual 

atribueix les funcions de l'article 68  de la Llei 5/1983, de 30 de desembre, del Consell, 

en mat¯ria de pol²tica tur²stica, i de la qual dep®n la Direcci· General de Turisme, que 

assumeix les compet¯ncies administratives en l'¨mbit normatiu. 
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En conseq¿¯ncia, acord¨rem l'obertura d'una investigaci· d'ofici a fi de con®ixer de 

primera m¨ les actuacions que est¨ executant i projectant Presid¯ncia de la Generalitat 

Valenciana en relaci· amb els apartaments tur²stics ilĿlegals.    

  

Una vegada examinades les actuacions que s'estan duent a terme, acord¨rem el tancament 

de l'expedient de queixa, tenint en compte que es troba en elaboraci· la nova Llei de 

turisme, oci i hospitalitat, en l'avantprojecte de la qual recull entre altres els aspectes 

seg¿ents: 1) els habitatges tur²stics hauran de fer constar el n¼mero de registre en la seua 

publicitat. Art.19b. 2) L'omissi· d'aquesta obligaci· constitueix una infracci· greu. Art 

89.18. 3) S·n subjectes responsables amb car¨cter solidari en cas d'incompliment els 

titulars dels canals de publicitat i comercialitzaci·. Art. 85.3. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 20/2017 (expedient n¼m. 1712001), sobre massificaci· en centre 

docent IES La Patacona, dôAlboraia. 
  

El mal estat i la massificaci· de l'IES La Patacona, lô¼nic a la localitat dôAlboraia, i 

l'abs¯ncia de requisits m²nims exigits per la legislaci· vigent que han de reunir els centres 

docents per a impartir una educaci· de qualitat, i estar, dôaltra banda, els alumnes ubicats 

en un antic centre de formaci· professional convertit, prec¨riament, en IES en 1998, va 

determinar la incoaci· d'ofici d'una queixa at®s que, a m®s,  que el nombre d'alumnes ha 

crescut amb els anys, i han passat de 350 a 700, fet que provoca en el centre un colĿlapse 

estructural per falta d'aules i conseg¿ent massificaci·. 

  

La circumst¨ncia esmentada, segons el parer d'aquesta instituci·, es compadeix malament 

amb la legislaci· vigent respecte dels requisits que han de reunir els centres, at®s que 

comporta que espais en principi destinats a aules s'utilitzen com a biblioteca, sala d'actes, 

laboratori, etc.; fins i tot els corredors, magatzems i departaments destinats al professorat 

s·n utilitzats com a aules. 

  

L'informe rebut per la Conselleria indicava el seg¿ent: 

  
Primer. Com afirma el S²ndic en el seu escrit el problema no ®s nou. Les 

primeres aules prefabricades s'instalĿlaren fa 20 anys i mai s'ha incl¸s la 

reforma, ampliaci· de l'IES La Patacona o la construcci· d'un nou IES a 

Alboraia en els successius plans d'infraestructures elaborats per la Conselleria 

d'Educaci· fins l'any 2015. 

  

Segon. Que des de l'any 2016 s'han posat en marxa diverses iniciatives per 

palĿliar aquesta situaci·: 

 

1. InstalĿlaci· de noves aules prefabricades (lot 11 de la licitaci· 

CNMY16/CD00D/51). 

Encara que aquesta administraci· ®s conscient que l'augment d'aules 

prefabricades no ®s la soluci· al problema, s² que pot palĿliar la massificaci· 

fins que s'arribe a la soluci· definitiva. Aquest recurs s'utilitza nom®s en 

situacions extremes com ®s el cas que ens ocupa. 

  

2. Incloure en el mapa d'infraestructures la construcci· d'un nou edifici per 

als ensenyaments de FP en una parcelĿla pr¸xima al centre actual facilitada 

per l'Ajuntament d'Alboraia i l'adequaci· de l'edifici actual als ensenyaments 

que s'hi impartisquen una vegada estiga construµt el nou edifici. 

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10892683.pdf
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Cal tindre en compte que en tots els casos ens trobem davant de processos 

administratius extremadament lents. A m®s a m®s, queda pendent que 

l'Ajuntament d'Alboraia puga elaborar el seu Pla General d'Ordenaci· Urbana 

i efectuar les reserves de s¸l necess¨ries per a la construcci· del segon IES de 

la localitat. 

  

Una vegada conclosa la tramitaci· ordin¨ria de la queixa, recoman¨rem a la Conselleria 

d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport que arbitrara les mesures necess¨ries per a la 

inclusi· en el Mapa d'Infraestructures Escolars la construcci· d'un nou edifici per a 

albergar els alumnes de Formaci· Professional en la parcelĿla pr¸xima a l'IES La Patacona 

facilitada per l'Ajuntament dôAlboraia i adequara les instalĿlacions d'aquell fins que estiga 

construµt el nou centre. 

  

La Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport va acceptar la resoluci· 

formulada pel S²ndic de Greuges, i vam tancar l'expedient obert a aquest efecte. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 21/2017 (expedient n¼m. 1712002), sobre instalĿlacions docents 

deficients en el CEIP Vasco N¼¶ez de Balboa de Benidorm. 
  

Aquesta instituci· ha tingut coneixement pels mitjans de comunicaci· de l'exist¯ncia  

ñd'aules tancadesò i alumnes en corredors en el CEIP Vasco N¼¶ez de Balboa, de 

Benidorm, i que els pares han alertat sobre l'habilitaci· de classes en zones comunes atesa 

l'exist¯ncia de 4 unitats clausurades per l'aparici· constant de clivells, que han obligat que 

el professorat haja d'impartir classe en l'aula reservada als docents de pedagogia, m¼sica 

i audiovisuals. 

  

L'esmentada circumst¨ncia ha estat denunciada reiteradament per l'AMPA, que porta 

instant la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport que les obres de 

condicionament es realitzen aprofitant les vacances dôestiu i que estiguen concloses a 

l'inici del pr¸xim curs escolar. 

  

L'esmentat centre ja va ser objecte d'atenci· pel S²ndic de Greuges en exercicis anteriors 

i ®s conscient de la urg¯ncia de realitzar treballs necessaris, tenint en compte que el CEIP 

Vasco N¼¶ez de Balboa ha sigut designat per la Conselleria per a albergar una aula 

experimental per a alumnes de 2-3 anys  que, segons sembla, t® previst habilitar-se en 

l'espai fins ara ocupat per dues unitats de 3r d'Educaci· Prim¨ria, la qual cosa obligaria a 

desallotjar aquests alumnes i ubicar-los en altres zones de l'edifici escolar. 

  

El S²ndic de Greuges es fa ress¸ reiteradament de les defici¯ncies d'alguns centres 

educatius de la Comunitat Valenciana, atesa la impossibilitat que en instalĿlacions 

deficients i insegures puga exercir-se la funci· docent. 

  

£s per aix¸ que va determinar la incoaci· d'una queixa d'ofici per a con®ixer la realitat 

del CEIP esmentat. Despr®s de rebre l'informe requerit a la Conselleria d'Educaci·, 

acord¨rem el tancament de l'expedient de queixa tenint en compte que la q¿esti· est¨ en 

via de soluci· i que s'ha adjudicat el projecte d'actuaci· a l'empresa X¼quer, Arquitectura 

e Ingenier²a per import de 18.861, 42 ú (IVA excl¸s). 

  

Queixa d'ofici n¼m. 22/2017 (expedient n¼m. 1715270), sobre els plans de prevenci· 

d'incendis dels parcs naturals de la Comunitat Valenciana.     
  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10895007.pdf
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En els mitjans de comunicaci· van apar®ixer diverses not²cies sobre els fets seg¿ents:  

  
El foc declarat la passada setmana al parc natural de la Serra Calderona ja ha 

sigut controlat (é) Per¸ aquest foc ha posat en evid¯ncia que el pla de 

prevenci· d'incendis d'aquest espai protegit havia expirat fa m®s d'un any 
(é) El problema ®s que no ®s l'¼nic que es troba en aquesta situaci·. 

Quinze parcs naturals de la Comunitat Valenciana no compten amb un 

pla de protecci· en vigor. Entre aquests es troben espais tan rellevants i 

representatius com ara l'Albufera, la Font Roja a Alcoi, les Illes Columbretes 

o les Llacunes de la Mata a Torrevieja. Tots van ser aprovats entre els anys 

2006 i 2007 per l'Administraci· auton¸mica amb un per²ode de vigor de deu 

anys, amb la qual cosa la seua validesa ha expirat. Des de la Conselleria de 

Medi Ambient expliquen que a pesar que un pla haja caducat es continuen 

aplicant les mesures de protecci· necess¨ries i les muntanyes no es troben 

desprotegides (é). 

  

Acord¨rem el tancament de l'expedient de queixa, ja que la Conselleria d'Agricultura, 

Medi Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural de la Generalitat Valenciana va 

acceptar la nostra recomanaci·:  

  
Considerem oport¼ RECOMANAR a la Conselleria d'Agricultura, Medi 

Ambient, Canvi Clim¨tic i Desenvolupament Rural de la Generalitat 

Valenciana que, amb urg¯ncia, s'aprove el pla de prevenci· d'incendis del parc 

natural de Penyagolosa, i es revisen els plans de prevenci· d'incendis dels 

seg¿ents 17 parcs naturals: Serra dôEspad¨, Marjal de Pego-Oliva, Illes 

Columbretes, El Fondo, Desert de les Palmes, Serra de Mariola, Les Salines 

de Santa Pola, Serra dôIrta, Prat de Cabanes-Torreblanca, Llacunes de la Mata-

Torrevieja, Penyal dôIfac, lôAlbufera, la Font Roja, El Montg·, Serra 

Calderona, Gorges del Cabriol i Serra Gelada. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 23/2017 (expedient n¼m. 1716141), sobre la situaci· 

d'insalubritat d'un carrer a Orihuela.   
  

Aquesta instituci· ha tingut coneixement pels mitjans de comunicaci· de la situaci· 

d'insalubritat en qu¯ es troba el carrer San Antonio dôOrihuela, i nô®s el focus principal 

dels problemes un solar amb un habitatge en ruµnes, ubicat al carrer esmentat, que segons 

sembla ®s propietat d'una entitat banc¨ria, i que fa  ñd'abocador urb¨ò, i en aquestes dates, 

amb la pujada de temperatures, sôhi produeixen greus problemes d'olors i proliferaci· de 

rates i serps. 

  

Davant de les actuacions desenvolupades per l'Ajuntament dôOrihuela, acord¨rem el 

tancament de l'expedient de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 24/2017 (expedient n¼m. 1716349), sobre la situaci· del Centre 

de Recepci· de Menors dôAlacant.    
  

El 8 d'agost de 2017, es va rebre en el S²ndic de Greuges un escrit en qu¯ una ciutadana, 

que es va identificar per¸ no va facilitar dades de contacte, informava de la situaci· en 

qu¯ es troba el Centre de Recepci· de Menors Alacant. 

  

En concret indicava que des de l'arribada de pasteres l'estiu passat, el centre ha superat, 

en huit o deu places, la seua capacitat durant molts per²odes de temps. Els menors atesos 
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sobre plaa dormien en matalafs al terra i ocupaven habitacions previstes per a una sola 

persona. Hi ha hagut per²odes en qu¯ habitacions previstes per a atendre un menor es 

trobaven ocupades per tres menors, dos dels quals dormien en matalafs al s¸l. Els menors 

en situaci· de desprotecci· per haver sigut v²ctimes de maltractament dormien en 

matalafs situats en la sala de TV. La situaci· de sobresaturaci· afectava de la mateixa 

manera banys o menjadors, on arribaven a faltar cadires i taules. Aquesta situaci· 

d'apilotament ha provocat tensions entre els menors i d'aquests amb el personal del centre. 

Aix² mateix indicava que els menors romanien al centre 7 i 8 mesos, amb la qual cosa 

sôultrapassaven molt els 45 dies d'estada m¨xima prevista en la llei. 

  

Respecte dels menors estrangers, molts d'ells, despr®s de romandre al centre llargs 

per²odes de temps, fan els 18 anys i s·n ñenviats al carrer o a albergsò, sense haver-los 

tramitat la documentaci· ni cap recurs. Indicava, finalment, que de tota aquesta situaci· 

s·n coneixedors els responsables de la Conselleria que no hi han donat la resposta 

adequada. 

  

El 6 de setembre de 2017 vam demanar l'informe preceptiu a la Conselleria d'Igualtat i 

Pol²tiques Inclusives, per¸ en la data actual encara no lôhem rebut. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 25/2017 (expedient n¼m. 1716506), sobre les instalĿlacions 

docents en CEIP Cervantes, de Sax. 
  

La decisi· de l'AMPA del CEIP Cervantes, de Sax, amb 300 alumnes matriculats, que no 

comenara el curs el dia 11 de setembre per culpa de la inseguretat de l'edifici en romandre 

el corredor central apuntalat, una circumst¨ncia coneguda per aquesta instituci· a trav®s 

dels mitjans de comunicaci·, va determinar la incoaci· d'una queixa d'ofici per a con®ixer 

la veracitat o no dôaquestes informacions. 

  

La Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport va acceptar la nostra 

recomanaci· en el sentit d'arbitrar totes les mesures necess¨ries, tot partint dels informes 

t¯cnics emesos respecte d'aix¸ per a garantir, en tot cas, la seguretat dels menors alumnes 

i de la resta de la comunitat docent i administrativa, i que promoguera les accions 

pertinents, incloses les pressupost¨ries, per a elaborar, no sols un projecte de reparaci· de 

les defici¯ncies detectades, sin· tamb® per a la construcci· i/o adequaci· d'un centre nou 

que reunisca els requisits exigits per la legislaci· vigent. Davant de lôacceptaci· de la 

nostra recomanaci· per part de la Conselleria, vam acordar el tancament de l'expedient 

de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 26/2017 (expedient n¼m. 1716549), sobre mol¯sties ac¼stiques 

per vetladors a la ciutat de Castell·.     
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· social, el S²ndic de Greuges va tindre coneixement 

de les mol¯sties que els veµns que resideixen al barri antic de la ciutat de Castell· (carrers 

Major i Gumbau), estaven suportant com a conseq¿¯ncia de l'autoritzaci· i funcionament 

de vetladors a la via p¼blica.  

  

La not²cia referida exposava les reclamacions dels veµns contra el funcionament dels 

vetladores, que implicaven l'acumulaci·, durant les nits, de persones a la via p¼blica i, 

amb aix¸, mol¯sties pel soroll de les converses i la resta d'activitats que aquestes realitzen.  

  

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10902403.pdf
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En particular, els ciutadans assenyalaven que des que es troben en funcionament aquests 

vetladors resultava impossible conciliar el son i havien vist enormement limitat el gaudi 

dels seus drets al descans i a un medi ambient adequat. 

  

Davant dôaix¸, vam obrir una queixa d'ofici amb la finalitat de con®ixer quines eren les 

mesures que, des d'aqueixa administraci·, eren susceptibles d'adopci· per a palĿliar el 

problema de sorolls que denunciaven els veµns que resideixen al voltant de les vies 

p¼bliques de refer¯ncia. 

  

De la lectura de l'informe rem®s per l'Ajuntament de Castell· s'apreciava que aqueixa 

administraci· coneixia la problem¨tica de mol¯sties per contaminaci· ac¼stica i ocupaci· 

del domini p¼blic que va motivar l'obertura del present expedient de queixa i, en relaci· 

amb la q¿esti·, ens va informar que: 

  
(é) en el cas que existisquen queixes per soroll i la terrassa dispose 

d'autoritzaci·, l'Ajuntament comunica a la font generadora (titular de 

l'activitat) l'exist¯ncia de la queixa i lôinsta a adoptar mesures que el 

reduµsquen. En el cas que continuen les queixes, sôhi fan mesuraments 

sonom¯trics i, en el cas que es comprovara que el soroll ®s superior al l²mit 

legal establit, s'hi adopten mesures correctores, com ara reducci· de l'horari 

i/o espai autoritzat (é). 

  

La remissi· de la informaci· va determinar el tancament de l'expedient de queixa, en estar 

el problema analitzat en via de ser solucionat per l'Administraci· municipal.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 27/2017 (expedient n¼m. 1716565), sobre el mal estat d'un parc 

infantil a Benidorm.   
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· social, el S²ndic de Greuges va tindre coneixement 

del deficient estat de conservaci· i seguretat que presentava el parc infantil situat al costat 

de l'avinguda de Benissa de Benidorm, al barri de la Cala.   

  

La not²cia referida exposava les reclamacions que van formular els veµns que resideixen 

al costat dôaquest parc a causa de l'estat d'aband·, insalubritat i falta de seguretat de les 

instalĿlacions, l'¼s del qual podia generar danys als seus usuaris i, especialment, als 

xiquets que hi jugaven.  

  

Aix², la not²cia assenyalava que ç(é) al deteriorament que des de fa anys arrossega 

aquesta zona de jocs s'uneix tamb® la ruptura d'un gronxador, de qu¯ ara tan sols queda 

la base i al voltant del qual s'ha instalĿlat una tanca prou prec¨ria que els pares tenen por 

que puga caure sobre algun menor en qualsevol momentè. De la mateixa manera, l'article 

period²stic exposa la imatge d'un parc amb çengronsadores descolorides i amb fustes 

estellades; papereres trencades o plenes de  pintades; i s¸l de graveta, amb el conseg¿ent 

risc de ferides per als xiquets menors d'edatè.  

  

Davant dôaquesta informaci·, vam obrir una queixa d'ofici amb la finalitat de con®ixer 

quines eren les mesures que, des de l'Ajuntament de Benidorm, eren susceptibles 

d'adopci· per a palĿliar el problema de salubritat i seguretat que estaven denunciant els 

veµns que resideixen als voltants del parc infantil de refer¯ncia. 

  

De la lectura de l'informe rem®s per l'Administraci· s'observava que:  
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(é) en aquests moments es pren la decisi· que aquesta illa de jocs quede com 

a arenera infantil per als xiquets m®s xicotets, sense cap tipus de perill, i s'est¨ 

a l'espera de la instalĿlaci· de s¸l amortidor i d'un conjunt infantil nou. En 

aquest cas, com que hi ha pinyolet llavat, es compleix ¨mpliament amb la 

norma europea de refer¯ncia (UNE-1177 i UNE-1176).  

  

La remissi· dôaquesta informaci· va determinar el tancament de l'expedient de queixa, ja 

que el problema analitzat es trobava en via de ser solucionat per l'Administraci· 

municipal.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 28/2017 (expedient n¼m. 1716641), sobre la falta de mesures de 

seguretat en el CEIP Regina Violant dôAlmassora. 
  

Els alumnes del CEIP Regina Violant, dôAlmassora, reivindiquen reiteradament des de fa 

m®s d'11 anys la construcci· d'un nou centre docent, ja que l'actual est¨ conformat pels 

denominats ñbarraconsò, ®s a dir, per instalĿlacions provisionals, per la qual cosa corren 

el risc de passar tota l'etapa d'Educaci· Infantil i Prim¨ria en instalĿlacions que no 

reuneixen els requisits m²nims que la legislaci· vigent imposa. 

  

Davant de tal circumst¨ncia, aquesta instituci· ja va incoar una queixa (1605164, d'ofici 

15/16) i va dirigir, en data 20 de juliol de 2016, una recomanaci· a la Conselleria 

d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport i a l'Ajuntament dôAlmassora perqu¯, en l'¨mbit 

de les seues compet¯ncies respectives, arbitraren les mesures necess¨ries perqu¯, fins que 

s'escometera l'adequaci·/construcci· d'un nou CEIP Regina Violant, realitzaren una 

valoraci· exhaustiva de les defici¯ncies existents en les instalĿlacions provisionals 

mencionades i adoptaren les mesures necess¨ries per a la seua esmena aprofitant les 

vacances dôestiu. 

  

Ambdues administracions, tant lôauton¸mica com la local, van acceptar la resoluci· del 

S²ndic de Greuges i fins i tot la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport va 

manifestar que amb data 29/06/2016 es van iniciar les obres ñque avancen a un ritme 

adequat amb un terme d'execuci· de 18 mesosò. 

  

No obstant aix¸, les informacions period²stiques de data 28 de setembre de 2017 

assenyalaven l'exist¯ncia de goteres en les aules prefabricades i que l'obra del nou centre 

va ser comenada i posteriorment paralitzada per un desacord econ¸mic entre la 

Generalitat i l'empresa adjudicat¨ria, aix² com l'incompliment per l'Administraci· 

educativa d'instalĿlar-hi provisionalment un ñbarrac·-menjadorò per a albergar els usuaris 

del servici de menjador escolar  amb el mobiliari adequat, una circumst¨ncia que va 

obligar a establir tres torns de menjars i que alguns xiquets perderen classes amb aix¸ o 

que els alumnes de 3r C hagueren de travessar el menjador actual per a accedir a la seua 

classe. 

  

L'Ajuntament dôAlmassora, per la seua banda, i davant dôaquest incompliment de la 

Conselleria, va decidir, segons sembla, suplir amb mobiliari municipal i taules llogades 

el mobiliari prom®s per l'Administraci· auton¸mica, a pesar que la q¿esti· excedia el seu 

¨mbit competencial. 

  

A la queixa que ara ens ocupa, incoada d'ofici, es van adherir nombroses queixes 

individuals promogudes per pares i mares d'alumnes de l'esmentat centre i que, perqu ̄
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guarden identitat de contingut, van ser acumulades a aquesta als mers efectes 

procedimentals. 

  

L'informe de la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport donava  compte de 

les mesures que s'estaven adoptant per a solucionar el problema, per la qual cosa 

acord¨rem el tancament de l'expedient de queixa.   

  

Queixa d'ofici n¼m. 29/2017 (expedient n¼m. 1716642), sobre la falta de docents en 

aula espec²fica d'educaci· especial.   
  

Aquesta instituci· va tindre coneixement a trav®s dels mitjans de comunicaci· de data 26 

de setembre que l'AMPA de l'IES Mediterrani, de Torrevieja, havia denunciat la falta de 

comprom²s de la Generalitat a l'hora de posar en marxa una aula espec²fica per a alumnes 

amb necessitats educatives especials. 

  

Aix² mateix, de les mencionades informacions i de les den¼ncies de l'AMPA semblava 

desprendre's que a la fi de curs es va impulsar una aula espec²fica per als alumnes 

esmentats en un entorn acollidor i adequat a les seues necessitats. 

  

El projecte, presentat a l'Administraci· educativa, va ser aprovat, i aquesta es va 

comprometre a contractar personal especialitzat i aportar el material did¨ctic, i el centre 

va assumir amb fons propis la reforma del que havia sigut lôhabitatge de la conserge, i va 

aportar el material i va organitzar l'horari del professorat de manera que dos docents 

dedicarien part del seu horari laboral a reforar l'atenci· a aquests alumnes. 

  

No obstant aix¸, en comenar el curs, dels 2 professors de psicologia terap¯utica, 1 

educador social i 1 professor d'audici· i llenguatge compromesos per l'Administraci· 

educativa per a dur a terme el projecte, nom®s s'hi havia incorporat 1 professor de 

psicologia terap¯utica, i no hi havia data prevista per a la incorporaci· de la resta, una 

circumst¨ncia que feia inviable el projecte i per la qual cosa algunes fam²lies que havien 

optat pel projecte estaven considerant altres possibilitats. 

  

Aquesta instituci·, com a defensora dels drets fonamentals recollits en la Constituci· 

Espanyola i en l'Estatut d'Autonomia, i especialment de les persones m®s vulnerables, 

com els alumnes amb necessitats educatives especials o d'educaci· compensat¸ria, va 

resoldre incoar d'ofici una queixa per a investigar la certesa de les informacions i es va 

dirigir a la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport, i en va donar trasllat a 

l'AMPA per a con®ixer la situaci· dels alumnes i propostes alternatives. 

  

En el moment de redactar el present informe anual l'expedient de queixa es troba en 

tramitaci·.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 30/2017 (expedient n¼m. 1717048), sobre l'estat d'insalubritat 

dôhabitatge d'EIGE en un barri d'Alacant.   
  

Es va tindre coneixement, a trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de 

comunicaci·, dels fets seg¿ents:  

  
(é) veµns de l'antic barri de Jos® Antonio denuncien la proliferaci· d'aquests 

insectes en diversos habitatges des de fa m®s d'un mes davant de la 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10904302.pdf


96 

 

impassibilitat de l'Administraci· (é) la Regidoria de Sanitat insta el Consell 

a actuar com a propietari de les cases (é) el president de l'associaci· de veµns 

Sol dôAlacant ha confirmat que s·n diversos els habitatges del barri de Miguel 

Hern§ndez en qu¯ han aparegut xinxes. El dirigent veµnal assegura que porta 

des de l'estiu denunciant la situaci· davant de l'Administraci· ñper¸ ning¼ hi 

fa res. No ens fan casò, assegura, per a afegir que ñaix¸ de les xinxes ®s un 

veritable problema, per¸ ®s que en el barri tot est¨ fatal, hi ha molts coloms i 

tamb® hem vist molts ratolins en les teulades i en els revoltons dels pisos, a 

m®s de la font de la plaa, que fa falta que netegen i desinfecten amb m®s 

freq¿¯ncia perqu¯ all¸ ®s un focus de mosquits i creiem que les xinxes tamb® 

poden vindre d'ac² (é) hem fet molts escrits denunciant la situaci· des 

d'aquest estiu, tant a Assumptes Socials i a Sanitat de l'Ajuntament com a 

l'EIGE, Entitat d'Infraestructures de la Generalitat Valenciana (antic IVHSA), 

per¸ ning¼ hi fa res (é).    

  

En el moment de redactar el present informe anual estem a l'espera de rebre les 

preceptives contestacions de l'Ajuntament d'Alacant i l'entitat EIGE sobre l'acceptaci· o 

el rebuig de les nostres recomanacions:  

  
Considerem oport¼ RECOMANAR a la Conselleria dôHabitatge, Obres 

P¼bliques i Vertebraci· del Territori de la Generalitat Valenciana (Entitat 

d'Infraestructures-EIGE) i a l'Ajuntament d'Alacant que, com m®s prompte 

millor, mantinguen una reuni· de treball per a adoptar totes les mesures que 

siguen necess¨ries amb l'objecte d'eradicar la plaga de xinxes detectada en 

l'antic barri de Jos® Antonio a Alacant que est¨ afectant el dret a un habitatge 

digne per part de persones desfavorides.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 31/2017 (expedient n¼m. 1717137), sobre el funcionament dels 

punts de trobada familiar.    
  

Les nombroses queixes sobre els punts de trobada familiar tramitades en el S²ndic de 

Greuges apunten a defici¯ncies importants en el seu funcionament, tant d'aquells 

dependents de la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives com en el de la ciutat de 

Val¯ncia, de titularitat municipal. 

  

Al seu torn, les entrevistes mantingudes amb usu¨ries i usuaris dôaquests dispositius s·n 

coincidents a expressar el seu malestar pel funcionament i el tracte rebut, i manifesten la 

seua preocupaci· que s'estiga desvirtuant la finalitat per a la qual van ser creats. 

  

La resposta als informes solĿlicitats a l'Ajuntament de Val¯ncia i la Conselleria d'Igualtat 

i Pol²tiques Inclusives van tindre entrada en aquesta instituci· al desembre de 2017 i gener 

de 2018, respectivament. 

  

Actualment la queixa es troba en tramitaci·.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 32/2017 (expedient n¼m. 1717175), sobre la falta de cirurgians 

pedi¨trics en hospitals de la Comunitat Valenciana.    
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· vam tindre coneixement de la falta de cirurgians 

pedi¨trics en l'Hospital General de Castell·. Aquesta situaci· podia comportar un risc per 

a la salut de les persones menors que necessiten assist¯ncia sanit¨ria urgent i immediata  
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El servici de l'Hospital General de Castell· disposava en aquell moment de dues 

cirurgianes pedi¨triques, ja que les altres dues es trobaven de baixa per maternitat (i no 

havien sigut substituµdes). Aquesta situaci· obligava a derivar els pacients a l'Hospital La 

Fe de Val¯ncia.  

  

Segons aquestes fonts, es tractava d'una problem¨tica general dins del sistema sanitari 

espanyol atesa la falta de places MIR d'aquesta disciplina que convoca el Ministeri de 

Sanitat. 

  

Actualment, a la Comunitat Valenciana, els Hospitals de la Fe i el Cl²nic a Val¯ncia, el 

General d'Alacant, l'Hospital dôElx i el referit Hospital General de Castell· s·n els ¼nics 

que compten amb aquesta especialitat m¯dica. 

  

En considerar que la queixa reuneix els requisits establits en la Llei 11/1988, de 26 de 

desembre, del S²ndic de Greuges, vam obrir aquesta queixa d'ofici. 

  

Davant dôaix¸ anterior, requer²rem a l'Administraci· sanit¨ria valenciana que ens 

remetera informaci· suficient sobre la problem¨tica plantejada en el present sup¸sit i, en 

especial, sobre els punts seg¿ents: 

  

Primer. Distribuci· per centres hospitalaris i nombre de cirurgians/es pedi¨trics/ques que 

presten servicis en els hospitals de la xarxa p¼blica de la Comunitat Valenciana.   

  

Segon. Davant de la falta d'especialista de la referida disciplina m¯dica, volem que ens 

indique les gestions realitzades per l'Administraci· sanit¨ria val¯ncia, en especial, davant 

del Ministeri de Sanitat, Servicis Socials i Igualtat per la falta convocat¸ries de places de 

MIR.  

  

Tercer. Tamb® volem que ens indique si la falta d'especialistes de cirurgia pedi¨trica est¨ 

afectant l'atenci· sanit¨ria urgent i immediata que cal prestar als menors. 

  

La Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica, a trav®s de la Direcci· General 

d'Investigaci·, Innovaci·, Tecnologia i Qualitat, en data 15/12/2017 ens va comunicar: 

  
En relaci· amb la queixa del S²ndic de Greuges n¼m. 1717175 (d'ofici 32/2017) 

volem indicar que la unitat de cirurgia infantil de l'Hospital General 

Universitari de Castell· consta de 4 places de facultatius, les 4 estan cobertes 

per facultatius especialistes amb t²tol oficial. 

  

En l'actualitat, la facultativa M.O.M. est¨ de perm²s per maternitat des del 14 

d'agost de 2017. Una segona facultativa, de nacionalitat italiana, ha gaudit de 

vacances i cessa el 2 de novembre per motius personals. La facultativa B.P.C. 

que va acabar la resid¯ncia en l'Hospital La Fe enguany prestar¨ els seus 

servicis de forma interina durant uns mesos, per¸ tamb® est¨ de perm²s per 

maternitat. 

  

Per part de la direcci· s'han fet tot tipus de gestions per a cobrir aquesta baixa: 

  

Borses de treball de la Conselleria de Sanitat en tot el nostre Departament i en 

els de la Comunitat (adjuntem escanejades les contestacions de la borsa de 

treball). Com que els resultats no han sigut positius hem recorregut a la 
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Societat Professional, el colĿlegis de metges, etc., per¸ no hem obtingut cap 

resultat positiu. 

  

Per tot aix¸, hem contactat amb el servici de la Fe de Val¯ncia i hem vist quina 

assist¯ncia podem prestar i quins pacients remetem a la Fe. La coordinaci· 

amb el Servici de La Fe ha sigut correcta i no tenim const¨ncia que s'haja 

produµt cap disfunci·. 

 

En el concurs de trasllats publicat amb data 13 d'octubre de 2017 s'han 

convocat les 4 places buscant la possibilitat que especialistes propietaris en 

altres hospitals concursen per a obtindre aquestes vacants. 

  

De la resposta rebuda es desprenia que l'informe ¼nicament feia refer¯ncia a la prov²ncia 

de Castell·. En la nostra petici· inicial d'informe ens refer²em a les tres prov²ncies de la 

Comunitat Valenciana, com tamb® a altres q¿estions de qu¯ no se'ns havia informat, per 

la qual cosa ens hem tornat a dirigir a l'Administraci· sanit¨ria valenciana a fi d'aclarir 

totes les q¿estions plantejades en la present queixa. 

  

En el moment d'elaboraci· del present informe anual estem a l'espera de resposta de la 

Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 33/2017 (expedient n¼m. 1717204), sobre la inspecci· de centres 

residencials de persones majors.    
  

El S²ndic de Greuges de la Comunitat Valenciana tramita queixes presentades per 

usuaris/¨ries i/o familiars seus en qu¯ es denuncia la inadequada atenci· que reben 

algunes persones que estan sent ateses en centres residencials per a persones majors. 

  

De la informaci· demanada en la tramitaci· de les esmentades queixes podria deduir-se 

la insuficient supervisi· i control, per part de l'Administraci· p¼blica, del funcionament i 

la qualitat d'atenci· prestada. 

  

D'acord amb el que estableix la Llei 5/1997, de 25 de juny, de la Generalitat Valenciana, 

per la qual es regula el Sistema de Servicis Socials en l'êmbit de la Comunitat Valenciana, 

correspon a la Conselleria competent en mat¯ria de servicis socials la funci· inspectora 

de les entitats, centres i servicis socials, ja siguen p¼blics o privats, a fi de verificar l'exacte 

compliment de la normativa que els ®s d'aplicaci·, aix² com proporcionar una informaci· 

puntual sobre la qualitat dels servicis socials que es presenten en el territori de la 

Comunitat Valenciana (article 69.1). 

  

Per tot aix¸, el 21 de novembre de 2017 vam solĿlicitar informe a la Conselleria d'Igualtat 

i Pol²tiques Inclusives, que vam rebre en el S²ndic de Greuges el 24 de gener de 2018. La 

queixa es troba en tramitaci·. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 34/2017 (expedient n¼m. 1717365), sobre la participaci· de 

menors estrangers en esport federat.    
  

A trav®s dels mitjans de comunicaci· vam tindre coneixement de la situaci· dels menors 

estrangers a qui no se'ls expedia la ñfitxa federativaò per a poder participar en activitats 

esportives que es realitzen a la Comunitat Valenciana. 
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Aix², en l'¨mbit del futbol, es denunciava el cas de diversos menors del club ñNo sols 

futbolò de Sagunt i en el del b¨squet femen² el cas d'una xiqueta de 13 anys de la ciutat 

d'Alacant. 

  

En el primer d'ells, la Federaci· de Futbol de la Comunitat Valenciana (FFCV), d'acord 

amb la normativa de la Federaci· Internacional de Futbol Associaci· (FIFA),  solĿlicita 

als menors de nacionalitat espanyola el DNI d'un dels seus pares, mentre que als menors 

estrangers els demana: 

  

- Contractes de treball dels pares 

- Raons per les quals es van mudar a Espanya 

- Document de suport econ¸mic 

- Passaport 

- Certificat de naixement del jugador 

- Declaraci· del club aix² com acreditar la transfer¯ncia internacional (el 

denominat ñCertificat de Transfer¯ncia Internacionalò CTI). 

  

La situaci· era semblant en el cas del b̈ squet. 

  

La quantitat de documentaci· administrativa que per part de les federacions esportives 

valencianes se solĿlicitava als pares o tutors dels menors impedia a aquests gaudir del dret 

a practicar l'esport que els agrada com fa la resta de xiquets/es, cosa que podria anar en 

contra del principi d'igualtat i no-discriminaci·. 

  

La situaci· era m®s cridanera si ten²em en compte que, d'acord amb aquests mitjans, el 

Consell Superior d'Esports ¼nicament exigeix com a requisit tindre la resid¯ncia legal a 

Espanya o el n¼mero d'identitat d'estranger (NIE) que expedeix el ministre d'Interior a 

qualsevol dels pares, aix¸ ®s l'¼nic requisit perqu¯ un menor dispose de la fitxa de 

qualsevol federaci· esportiva d'acord amb la Llei org¨nica de drets i llibertats dels 

estrangers a Espanya i la seua integraci· social. 

  

Aquestes activitats esportives estan gestionades, en molts casos, per federacions 

esportives que s·n associacions privades sense ¨nim de lucre, amb personalitat jur²dica 

pr¸pia i capacitat d'obrar, declarades d'utilitat p¼blica per la Llei estatal 10/1990, de 15 

d'octubre, de l'esport.   

  

Sobre el paper que exerceix l'Administraci· p¼blica sobre les federacions esportives, 

destaquem que la Direcci· General d'Esports de la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, 

Cultura i Esports, a trav®s de la Subdirecci· d'Esport, d'acord amb el seu Reglament 

Org¨nic i Funcional, t®, entre altres funcions, la de: ñ(é)g) Exercir la tutela de les 

federacions esportives de la Comunitat Valenciana, sense detriment de la seua activitat 

privadaò. 

  

En el moment de redactar-se el present informe anual estem pendents de rebre informe 

de l'Administraci· educativa.  
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Queixa d'ofici n¼m. 35/2017 (expedient n¼m. 1717413), sobre la falta de mesures de 

seguretat en CEIP Francesc Carr¸s, de la Font.  
  

En el moment de redactar el present informe anual no ha finalitzat la tramitaci· de la 

queixa de refer¯ncia, assumpte de qu¯ vam tindre coneixement pels mitjans de 

comunicaci· que van denunciar que les instalĿlacions del CEIP Francesc Carr¸s, de la 

Font, segons l'informe arquitect¸nic encarregat per l'Ajuntament, s·n pr¨cticament 

inutilitzables ja que el 70% de les bigues estan danyades i hi ha barandats que actuen com 

a murs de c¨rrega sense estar preparats per a aix¸, una circumst¨ncia que posa en perill 

l'estabilitat i la seguretat de l'edifici. 

  

El CEIP citat va ser construµt en 1960 i s'han produµt nombrosos despreniments que van 

obligar la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport a apuntalar unes quantes 

classes i clausurar-les. 

  

Aix² mateix, la insalubritat (els alumnes reben classe en els soterranis de l'edifici escolar 

en haver sigut clausurats diversos espais) i l'exist¯ncia de danys en desenes de bigues de 

formig· que no tenen ferro, comporta un greu problema de seguretat no sols per als 

menors alumnes, sin· per a tota la comunitat escolar i fa inviable impartir-hi doc¯ncia, ja 

que l'edifici no t® els requisits m²nims que la legislaci· vigent exigeix. 

  

De conformitat amb tot el que antecedeix, el S²ndic de Greuges, conscient de la 

import¨ncia i del paper que exerceixen les instalĿlacions docents per a aconseguir una 

educaci· de qualitat, i que el deteriorament i la inseguretat de l'edifici que alberga el CEIP 

Francesc Carr¸s colĿloca els seus alumnes en situaci· d'inferioritat respecte dôaltres 

alumnes que gaudeixen d'instalĿlacions adequades, va resoldre la incoaci· d'ofici d'una 

queixa la investigaci· de la qual s'ha dirigit a la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, 

Cultura i Esport i a l'Ajuntament de la Font a fi de con®ixer de primera m¨ les 

informacions period²stiques a qu¯ s'ha fet refer¯ncia. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 36/2017 (expedient n¼m. 1717435), sobre la falta de docents en 

educaci· especial.    
  

Aquesta instituci· va tindre coneixement pels mitjans de comunicaci· que els centres de 

Sant Vicent del Raspeig, CEIP L'Alm¨ssera, Azor²n, L'Horta i Miguel Hern§ndez, amb 

800 alumnes, porten 3 mesos despr®s de l'inici del curs escolar sense docents d'educaci· 

especial, concretament de pedagogs terapeutes, ®s a dir, de mestres el principal objectiu 

dels quals ®s atendre l'alumnat amb necessitats educatives especials per a propiciar la seua 

integraci· i inclusi· que fomente el seu desenvolupament integral, i que aquesta 

circumst¨ncia ®s, segons sembla, coneguda per la Conselleria d'Educaci·, Investigaci·, 

Cultura i Esport. 

  

De conformitat amb el que sôha exposat, el S²ndic de Greuges, ferm defensor dels drets 

dels alumnes i en especial dels m®s vulnerables, com ara aquells que necessiten m®s 

mitjans materials i humans per a assolir els objectius fixats en la legislaci· vigent per a 

tots els alumnes, va resoldre incoar d'ofici una queixa per a con®ixer de primera m¨ la 

realitat o no de les informacions period²stiques relacionades en el cos d'aquest escrit, i la 

tramitaci· de la qual continua en data tancament del present informe anual a les Corts. 
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Queixa d'ofici n¼m. 37/2017 (expedient n¼m. 1717436), sobre les activitats 

extraescolars en CP Pintor Gimeno bar·, de Vila-real. 
  

Els pares d'alumnes del centre p¼blic Pintor Gimeno Bar·, de Vila-real, reivindiquen que 

els seus fills puguen realitzar activitats extraescolars en l'esmentat centre. Es tracta dôuna 

not²cia coneguda pels mitjans de comunicaci· i resulta que el centre referit ®s l'¼nic que 

no permet aquests activitats fora de l'horari lectiu, ja que la direcci· del centre ñno es 

responsabilitza del que es faa fora de l'horari escolar ja que es requereix autoritzaci· de 

l'Ajuntament perqu¯ l'empresa que les realitza puga portar-les a cap sense problemesò. 

  

£s a dir,  els escolars del centre no tenen la possibilitat, des de l'inici del present curs i per 

primera vegada, de comptar amb ñEscola matineraò o activitats complement¨ries des de 

les 17.00 h a les 18.00 h, i tampoc amb ñEscoleta de Nadalò. 

  

De conformitat amb tot el que hem dit, el S²ndic de Greuges va resoldre incoar d'ofici una 

queixa amb l'objectiu de con®ixer de primera m¨ la realitat o certesa de les informacions 

period²stiques citades, i la investigaci· de la qual es va dirigir a la Conselleria d'Educaci·, 

Investigaci·, Cultura i Esport i a l'Ajuntament de Vila-real, perqu¯ informaren aquesta 

instituci· sobre la realitat dôaquests fets i de la resta de circumst¨ncies concurrents en el 

present sup¸sit. 

  

La tramitaci· de la queixa continua en tr¨mit en la data de tancament del present informe 

anual. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 38/2017 (expedient n¼m. 1717508), sobre les dificultats per a 

accedir a l'Hospital la Ribera dôAlzira.    
  

S'ha tingut coneixement, a trav®s de les not²cies aparegudes en els mitjans de comunicaci·, 

que el colĿlapse dels accessos compromet l'arribada d'ambul¨ncies a l'Hospital de la 

Ribera a Alzira:   

  
(é) ni les 670 places de pagament ni les prop de 500 d'estacionament lliure 

s·n capaces de donar eixida a tot el tr¨nsit que generen les arribades i eixides 

del centre sanitari, un fet que provoca que taponen la carretera de Corbera i el 

cam² de la Gossera. Les imatges dels cotxes parats i apinyats en les faldes de 

la muntanya i annexos han esdevingut quotidianes. El p¨rquing privat s'ompli 

a primeres hores del dia, la qual cosa augmenta l'embussament fins al punt que 

arriba a dificultar l'acc®s a urg¯ncies per part de les ambul¨ncies i les 

maniobres del transport p¼blic (é) no hi ha una xarxa de transport p¼blic prou 

¨gil perqu¯ els particulars deixen els seus cotxes a casa (é) al febrer de 2016 

es van reunir l'alcalde dôAlzira, Diego G·mez, i l'adjunt a Ger¯ncia, Santiago 

Ribelles, amb l'objectiu d'iniciar els tr¨mits per a la posada en marxa d'un 

autob¼s llanadora que connectara de forma directa l'estaci· de tren de la 

ciutat amb l'Hospital de la Ribera (é) es va acordar estudiar conjuntament 

entre els t¯cnics del consistori i el centre de salut solucions per a l'ampliaci· 

de l'aparcament, encara que ambd·s projectes, amb el pas del temps, s'han 

quedat en el tinter (é). 

  

En el moment de redactar el present informe anual estem a l'espera de rebre els informes 

requerits a l'Ajuntament dôAlzira i la Conselleria de Sanitat Universal i Salut P¼blica.  
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Queixa d'ofici n¼m. 39/2017 (expedient n¼m. 1717545), sobre la caiguda del fals 

sostre en colĿlegi p¼blic Sant Josep de Calassan de Val¯ncia.  
  

Aquesta instituci· va tindre coneixement pels mitjans de comunicaci· que el CP Sant 

Josep de Calassan de Val¯ncia portava m®s d'un mes reivindicant que s'actuara amb 

urg¯ncia en el centre per a reparar la caiguda del fals sostre ubicat a la planta baixa, ja 

que portaven registrades i comunicades a l'Ajuntament de Val¯ncia m®s de 28 incid¯ncies 

al llarg dôaquest curs escolar per la neglig¯ncia del consistori, competent en mat¯ria de 

manteniment i conservaci· dels edificis escolars. 

  

Les actuacions desateses en el centre es referien, segons sembla, a la instalĿlaci· el¯ctrica, 

llanterneria, tancaments met¨lĿlics i cristalleria. 

  

El CEIP que ens ocupa ja va patir un incendi al setembre, i al novembre, la caiguda d'un 

sostre, per la qual cosa quatre aules van haver de ser clausurades ja que en el primer pis 

hi ha uns 200 m
2
 amb el s¸l desnivellat i que posa en risc la seguretat dels alumnes. 

  

El S²ndic de Greuges, conscient del paper fonamental que exerceixen les instalĿlacions 

docents, i per a aconseguir con®ixer de primera m¨ tot el que hem explicat, va resoldre 

incoar d'ofici una queixa, la investigaci· de la qual es va dirigir a la Conselleria 

d'Educaci·, Investigaci·, Cultura i Esport i a l'Ajuntament de Val¯ncia, sense que en data 

tancar el present exercici haja finalitzat la tramitaci· de l'expedient obert a aquest efecte. 

  

2)     Iniciades en 2016 

  

Quant a les investigacions incoades d'ofici en el 2016 i en els anys anteriors que es 

trobaven en tramitaci· en el moment de redactar l'informe anual de l'any passat, donem 

compte a continuaci· de l'estat de tramitaci· en qu¯ es troben:  

  

Queixa d'ofici n¼m. 2/2016 (expedient n¼m. 1600306), estudi sobre la situaci· de 

lôhabitatge a la Comunitat Valenciana.  
  

Tal com es va exposar en l'informe anual corresponent a l'any 2016, el S²ndic de Greuges 

va incoar la present queixa d'ofici amb la finalitat de realitzar una an¨lisi sociol¸gica i 

estad²stica de les caracter²stiques de la poblaci· demandant dôhabitatge p¼blic, la seua 

zonificaci· i estratificaci·, com tamb® un estudi de les condicions, caracter²stiques i 

ubicaci· dels habitatges p¼blics destinats a donar satisfacci· a aquesta demanda, amb la 

finalitat de realitzar una ulterior confrontaci· entre oferta i demanda, a lôefecte de 

determinar la seua efic¨cia, efici¯ncia i els ¨mbits susceptibles de millora.  

  

Aix² mateix, es plantejava analitzar el grau d'efic¨cia de les pol²tiques d'acompanyament 

social vinculades a la demanda dôhabitatge p¼blic, i tractar de determinar en quina mesura 

hi ha un sistema tendent a garantir la integraci· del demandant, a trav®s de lôhabitatge, en 

l'¨mbit social i econ¸mic. 

  

Finalment, l'estudi tractaria d'analitzar quina ®s la realitat dels fen¸mens de lôhabitatge 

buit (p¼blic i privat) i determinar quines s·n les pol²tiques p¼bliques susceptibles 

d'adopci· per a aconseguir que part d'aqueix parc dôhabitatge buit es destine a absorbir la 

demanda dôhabitatge existent. 
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La realitzaci· del present estudi va ser sotmesa a la consideraci· de la Junta de 

Coordinaci· del S²ndic de Greuges i es va aprovar per unanimitat en la reuni· d'1 de 

desembre de 201. Seôn va encarregar lôelaboraci· a l'equip d'investigaci· dirigit per la 

professora doctora Paloma Taltavull, de l'Institut d'Economia Internacional de la 

Universitat d'Alacant. 

  

En el moment de redactar el present informe anual s'ha concl¸s la redacci· de la referida 

investigaci· d'ofici, que es troba en fase d'edici· final per a la seua presentaci·, com a 

informe especial, a les Corts.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 4/2016 (expedient n¼m. 1600516), sobre la viol¯ncia de g¯nere a 

la Comunitat Valenciana.    
  

La Llei 7/2012, de 23 de novembre, integral contra la viol¯ncia sobre la dona en l'¨mbit 

de la Comunitat Valenciana, necessita per a la seua efectivitat el conseg¿ent desplegament 

reglamentari i una supervisi· constant dels recursos i mitjans per a la seua correcta 

aplicaci·.  

  

Per aix¸, i at®s que la viol¯ncia de g¯nere ®s la m¨xima expressi· d'aquesta desigualtat, 

decid²rem obrir una queixa d'ofici amb la finalitat d'investigar i con®ixer la situaci· actual, 

respecte de la seua aplicaci·, de la Llei 7/2012 de novembre, com tamb® el seu 

desplegament reglamentari a fi de valorar en un treball exhaustiu de camp la realitat dels 

recursos posats a disposici· d'aquestes dones.  

  

Es va concloure la tramitaci· de la queixa amb un total de 98 recomanacions, 87 de les 

quals van ser dirigides a les diverses conselleries que conformen el Govern de la 

Generalitat, 3 als ajuntaments de la Comunitat Valenciana i unes altres 3 a les diputacions 

provincials. 

  

Aix² mateix, es van efectuar 10 suggeriments a la Delegaci· Especial del Govern 

dôEspanya contra la Viol¯ncia de G¯nere en relaci· amb la Llei Org¨nica 1/2004, de 28 

de desembre, de mesures de protecci· integral contra la viol¯ncia de g¯nere. 

  

La queixa es va transformar en l'informe especial L'atenci· i protecci· a les dones 

v²ctimes de viol¯ncia de g¯nere a la Comunitat Valenciana que el S²ndic de Greuges va 

presentar el 27 de juny de 2017 davant de les Corts Valencianes. 

  

Totes les recomanacions efectuades han sigut acceptades per les diverses administracions 

i han estat incloses en el Pacte Valenci¨ contra la Viol¯ncia de G¯nere i Masclista de la 

Comunitat Valenciana. 

  

Queixa d'ofici n¼m. 8/2016 (expedient n¼m. 1601866), sobre supressi· del programa 

de mediaci· escolar i social a la zona nord d'Alacant.   
  

Per informacions aparegudes en els mitjans de comunicaci·, el S²ndic de Greuges va 

tindre coneixement de la supressi· de la partida econ¸mica que l'Excm. Ajuntament 

d'Alacant destinava al finanament del Programa de Mediaci· Social i Escolar en la Zona 

Nord d'Alacant. 

  

http://www.elsindic.com/wp-content/uploads/2017/08/738_INFORME-VIOLENCIA-DE-G--NERO__DEFINITIVO.pdf
http://www.elsindic.com/wp-content/uploads/2017/08/738_INFORME-VIOLENCIA-DE-G--NERO__DEFINITIVO.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10827545.pdf
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Aquesta mesura afecta, entre dôaltres, el programa de mediaci· implantat en l'IES Mare 

de D®u del Remei. Els usuaris del programa, aix² com professionals implicats, manifesten 

que la mesura de supressi· pot causar greus problemes de conviv¯ncia en el centre escolar 

i en el barri. 

  

Al gener de 2017, es va emetre resoluci· per part del S²ndic de Greuges. Les 

administracions abans indicades van emetre els preceptius informes respecte de les 

recomanacions realitzades.  

  

No obstant aix¸, des del S²ndic de Greuges es van mantindre reunions conjuntes amb 

totes aquestes administracions i es va comprovar que s'havien adoptat les mesures 

necess¨ries per a assegurar la continuµtat del programa durant el curs 2017/2018. 

  

Igualment, les administracions implicades s'han comprom®s a treballar dins del programa 

CONVAL (Conviv¯ncia Alacant) per a ampliar l'impacte del programa, i lôhan est®s a la 

zona nord d'Alacant, aix² com a assegurar el seu finanament p¼blic, per la qual cosa 

acord¨rem el tancament de l'expedient de queixa.  

  

Queixa d'ofici n¼m. 9/2016 (expedient n¼m. 1601918), sobre situaci· laboral en els 

punts de trobada familiar.   
  

Per informacions rebudes de professionals dels punts de trobada familiar de la CV (d'ara 

endavant PEF) s'ha tingut coneixement en el S²ndic de Greuges de la situaci· laboral 

d'aquest colĿlectiu aix² com de les repercussions que t® en la prestaci· del servici p¼blic. 

  

Els professionals dels PEF indicaven que en data 5/02/2016 van mantindre entrevista amb 

responsables de la Conselleria d'Igualtat i Pol²tiques Inclusives a fi de posar en el seu 

coneixement la situaci· tant laboral com de la prestaci· de servicis dels PEF. 

  

Els professionals assenyalaven que l'empresa adjudicat¨ria (EULEN SERVICIS 

SOCIOSANITARIS S.A.) els planteja la signatura d'un ñpacte d'empresaò en qu¯ s·n 

modificades negativament i de forma substancial les seues condicions de treball. 

Consideraven que aquesta modificaci· afectava la qualitat del servici prestat. En aquest 

sentit, i a tall ilĿlustratiu, ens indicaven que fins que no signen el referit ñpacte d'empresaò, 

els treballadors no podien gaudir d'assumptes propis i que se'ls estava obligant a recuperar 

dies de lliurana els dilluns, amb la qual cosa el PEF quedava aquest dia at®s per una sola 

persona. 

  

Respecte d'aix¸, els professionals mateixos ens informaven que havien presentat den¼ncia 

davant de la Inspecci· de Treball sense que fins al moment els constaren actuacions per 

part del referit organisme. 

  

Una vegada finalitzada la nostra investigaci·, emet®rem una Recomanaci· data 24 de 

gener de 2017. En data 10 d'agost de 2017 vam tancar la present queixa, at®s que no 

reb®rem la preceptiva contestaci· sobre l'acceptaci· o el rebuig de la nostra recomanaci· 

de data 24 de gener de 2017, a pesar d'haver-la requerit dues vegades mitjanant escrits 

de dates 6 mar i 25 d'abril de 2017. 

  

Es rep resposta en qu¯ sôaccepta la recomanaci· el 22 de gener de 2018, i sôinforma sobre 

la previsi· d'implementar un nou model de gesti· a la fi de 2018. 

http://www.elsindic.com/Resoluciones/10827545.pdf
http://www.elsindic.com/Resoluciones/10828512.pdf

